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روزنامه صبح ایران

اوضاع بودجه جاری و عمرانی در شرایط تحریم

دولت خرج کشور را از کجا می آورد؟

مرتضی الویری مطرح کرد

ناگفته هایی از حضور نجفی در شهرداری تهران 

معاون اول رئیس جمهور:

کشور به کارگاه بزرگ 
تبدیل شده است
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رئیس بنیاد امید ایرانیان با تاکید بر ضرورت گفت وگو با مردم گفت: 
شاید لازم باشد علاوه بر اطلاع رسانی به مردم درباره فعالیت های 
صورت گرفته، درخصوص برخی موانع بر سر راه برای تحقق وعده های 
داده شده نیز با مردم صادقانه صحبت کنیم.»محمدرضا عارف« روز 
سه شنبه در دیدار با کارگروه شهرسازی و معماری بنیاد امید ایرانیان با 
بیان اینکه بنیاد امید با هدف ایجاد پل ارتباطی بین تشکل های مردمی 

با نهادهای دولتی تشکیل شد، گفت: بنیاد امید با تشکیل اتاق فکر...

رئیس اسبق سازمان صداوسیما درباره پخش تصاویری از مسیر 
دور زدن تحریم های ایران به وسیله نفتکش چینی همزمان با اوج 
گرفتن حواشی سریال »گاندو« گفت: هر شخص یا نهادی در راستای 
جداسازی مردم از نظام و تفرقه میان مسئولان قدم بردارد، در زمین 
دشمن بازی کرده است.محمد هاشمی،  ادامه داد: من به اینکه پخش 
این برنامه ها هدفمند یا برنامه ریزی شده بود یا نه کاری ندارم. بحث 

اصلی درباره تاثیر این برنامه ها روی دولت است...

محمدرضا عارف: 

باید با مردم صادقانه
 گفت وگو کنیم

محمد هاشمی :

صداوسیما در زمین
 دشمن بازی می کند 
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عکس: محسن بخشنده

209 پروژه شهری دوشنبه شب به مناسبت دهه کرامت طی مراسمی با حضور جمعی از مسئولان 
ملی و استانی افتتاح و عملیات اجرایی 13 پروژه عمرانی نیز در شهر مقدس قم آغاز شد.معاون فنی 
و عمرانی شهرداری قم دراین مراسم طی سخنانی با اشاره به اینکه 222 پروژه در نقاط مختلف شهر 
قم افتتاح می شود، اظهار کرد: امروز شاهد آغاز به کار عملیات اجرایی پروژه های تونل جمهوری 
در امتداد پل جمهوری و تقاطع جعفریه با کمربندی امام علی)ع( در منطقه دو شهری قم هستیم.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به بهره برداری و آغاز به کار 4۶0 میلیارد تومان پروژه در دهه کرامت، 
گفت: 88 پروژه به سازمان های شهرداری و 134 پروژه نیز به مناطق هشت گانه قم اختصاص دارد.
وی اضافه کرد: پروژه زیرگذر علامه طباطبایی نیز به موازات محور جمهوری اسلامی و با تعریض پل 

و اتصال حاشیه ریل به راه آهن تکمیل شده و مناطق دو، سه و ۶ را به یکدیگر متصل کرده است.

همزمان با  دهه کرامت صورت گرفت

بهره برداری و آغاز به کار
 222 پروژه در شهر قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :

درمان قم از شاخص های 
مطلوبی برخوردار است
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جناح بندی سیاسی برای پاسداران حرام است
نماینده ولی فقیه در سپاه:

 سپاه خرج جناح بندی های سیاسی و انتخاباتی نمی شود

بهزاد نبوی:

سینه چاک روحانی نیستم 
ولی باید از او دفاع کرد 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

قُضات، روش نرم را بر نوع سخت مقدم بدانند

شرط خروج از کشور مشمولان در ایام اربعين 

نایب رئیس مجلس ششم با اشاره به تنگناهای دولت 
تدبیر و امید در اداره کشور گفت: من سینه چاک آقای 
روحانی نیستم ولی باید از او دفاع کرد. قوی ترین دولت هم 

نمی تواند از پس بحران کنونی برآید. مسئولیت دولت باید با 
اختیاراتی همراه باشد.جمعی از اعضای کارگروه راهبردها، 

سیاست ها و برنامه های شورای عالی سیاست گذاری...

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه امروز کشور تبدیل به کارگاه عظیم در همه بخش ها شده است گفت: از ابتدای 
انقلاب در مسئولیت های گوناگون خدمتگزار مردم بوده ام، اما این حجم از کار و تلاش و افتتاح طرح های مختلف که اکنون 
در حال انجام است جزو کم سابقه ترین موارد است. اسحاق جهانگیری عصر سه شنبه در آیین افتتاح بخش بخار نیروگاه 
سیکل ترکیبی جهرم یکی از مهمترین وظایف دولت ها را ایجاد فضای مناسب برای کار و فعالیت دانست و افزود: در همین 

زمینه دولت تدبیر وامید تلاش خود را به کار گرفت که بهترین فضا برای رشد و توسعه کشور مهیا شود....
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اشاره: استان قم از لحاظ وسعت پس از استان البرز کوچکترین 
استان ایران است وتنها یک شهرستان دارد. جمعیت استان قم حدود 
یک میلیون 500 هزار نفراست که از این تعداد یک میلیون 202 
هزارنفر در مرکز استان ساکن هستند. مهمترین عامل موثربروضع 
اقتصادی استان قم، صنعت گردشگری بویژه توریسم مذهبی است که 
در تمام فصول سال، پذیرای زائران بسیاری از نقاط مختلف  ایران وسایر 
کشورها است که این موجب رونق بازار کارو خدمات در این شهر شده 
است،اماتامین اجتماعی در این استان چه امکانات درمانی دارد ونحوه 
ارائه خدمات پزشکی و بهداشتی درقم چگونه است ؟ برای یافت پاسخ 
این سئوال ها با دکتر داودعلیمحمدی مدیر درمان تامین اجتماعی 

استان قم گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید.
* سازمان تامین اجتماعی چه تعداد مرکز درمانی ملکی در 
استان دارد و در این مراکز، چه خدماتی به بیمه شدگان ارائه 

می شود؟
در استان قم 4 مرکز درمانی ملکی در حال فعالیت می باشد . 
بیمارستان تخصصی 120 تختخوابی امام رضا )ع(  تنها مرکز بستری 
ملکی در استان می باشد . در این مرکز بخش های اورژانس ، بخش 
های ویژه ) ICU-CCU-NICU  ( ، جراحی عمومی ، جراحی ارتوپدی 
و مغز و اعصاب ، بلوک زایمان و زنان و زایمان ، نوزادان ، اطفال ، گوش 
و حلق و بینی و چشم ، داخلی ، قلب ، داخلی مغز و اعصاب ، عفونی 
و ارولوژی ، پزشک عمومی دندان پزشکی و واحدهای پاراکلینیک : 
فیزیوتراپی ، آزمایشگاه ، داروخانه ، رادیولوژی ، تصویربرداری و سی 
تی اسکن  فعال می باشد که با توجه به وجود بخش تصویربرداری 
مجهز با دستگاه های پیشرفته رادیولوژی و ماموگرافی و دانسیتومتری 
و دستگاه سی تی اسکن 16 اسلایس و 6 اتاق عمل فعال یکی از 
بیمارستانهای فعال تخصصی عمومی در سطح کشور می باشد که در 
سال 97 با 89 % اشغال تخت و بالغ بر 810,986مراجعه سرپایی و 
12018مراجعه بستری با لحاظ تنوع خدمات درمانی و تنوع  بخش 
های فعال و شاخص های تخصصی و اقتصاد درمان ، یکی از بیمارستان 
موفق و پیشرو در سطح مراکز بستری ملکی کشور شناخته می شود. 
مراکز سرپایی ملکي ، شامل پلی کلینیک بوعلی، پلی کلینیک22 
بهمن و دی کلینیک دکتر غرضی نیز بصورت تخصصی در نقاط 
مختلف شهر پذیرای میلیونها بیمه شده عزیز می باشد . در این مراکز، 
بخشهای رادیولوژی، آزمایشگاه، دندانپزشکی، پزشک عمومی و درمانگاه 
تخصصي با تخصصهاي جراحی عمومی ، زنان و زایمان ، داخلی و قلب 
، چشم ، روانپزشکی و اطفال به مراجعین محترم،خدمات بهداشتی 
درمانی ارائه می نماید. مراکز سرپایی ملکی با بیش از 1/718/563 
مراجعه کننده در سال 97 از مراکز پیشرو در ارائه خدمات درمانی به 
بیش از 760000 نفر از بیمه شدگان تحت پوشش سازمان در استان 
قم می باشد. جمع کل مراجعات  سرپایی و بستری به کلیه مراکزملکی 

استان در سال 97 بالغ بر 2,541,567 گزارش شده است.
* وضعیت خدمات درمانی در استان را چگونه ارزیابی 

می کنید؟ چه نقاط قوت و ضعفی را متصورید؟
 )  ICU-CCU-NICU( تنوع ارائه خدمات درمانی بخش های ویژه
و بخش های جراحی عمومی ، جراحی ارتوپدی و مغز و اعصاب ، بلوک 
زایمان و زنان و زایمان ، نوزادان ، اطفال ، گوش و حلق و بینی و چشم ، 
اطفال ، داخلی ، قلب ، داخلی مغز و اعصاب ، عفونی و ارولوژی ، پزشک 
عمومی دندان پزشکی و واحدهای پاراکلینیک : فیزیوتراپی ، آزمایشگاه  
داروخانه ، رادیولوژی و تصویر برداری و سی تی اسکن و همچنین انجام 
اعمال جراحی بزرگ از جمله تومور مغزی و سی دی گذاری کمر و 
تعویض مفصل زانو ولگن و لاپاراسکوپي ، در رشته هاي زنان و زایمان 
و جراحي از خدمات  درمانی بیمارستان امام رضا)ع( بشمار می آید. 
در سال 97، حدود 88 درصد بیماران بستری و همراهان و قریب به 
80 درصد مراجعین سرپایی در مراکز درمانی استان از ارائه خدمات 
درمانی رضایت داشته اند.با توجه به عملکرد شاخصهای تخصصی و 
عمومی درمان در سال 97 از جمله ضریب اشغال تخت)89درصد(، 
شاخصهای 28 گانه بخش اورژانس، میانگین اقلام دارویی)3(، میانگین 

اقلام آزمایش)4.7(، میانگین اقلام رادیولوژی)1.2(، میزان رضایتمندی 
بیماران بستری و سرپایی و.... این استان از وضعیت مناسبی در 
خصوص شاخصهای درمانی برخوردار می باشد که از نقاط قوت استان 

می باشد که می توان به برخی از آنها در ذیل اشاره نمود:
نقاط قوت: •  اجرای فرآیند الکترونیکی شدن نسخ در مراکز 
درمانی  در سال 95 • راه اندازی سیستم نوبت دهی اینترنتی ، موبایلی 
و USSD • استقرار سیستم مدیریت و بایگانی تصاویر دیجیتال 
)PACS( در بیمارستان امام رضا)ع( در سال 96 • استقرار نظام ارجاع 
داخلی و تشکیل پرونده  الکترونیک برای بیماران مزمن در کلیه مراکز 
درمانی ملکی •  ارائه خدمت به بیش از 680 نفر از بیماران غیر ایرانی 
از 38 کشور جهان در سال 97 که اکثرا  از طلاب محترم مرکز جامعه 
المصطفی بوده اند.• انجام اعمال جراحی بزرگ از قبیل خارج نمودن 
تومور بزرگ شکمی و مغزی از بدن بیمار • برخورداری ازامکانات 
پیشرفته تصویر برداری مانند Ct.Scan و ماموگرافی و تجهیزات 
اسکوپی نسبتا کامل  • ارتقا و بهبود وضعیت هتلینگ بیمارستان امام 
رضا)ع( بر اساس استانداردها و چک لیست های مربوطه • اخذ مجوز 
و برقراری کشیک متخصصین مقیم برای رشته های جراحی عمومی، 
ارتوپدی، جراحی مغز و اعصاب، داخلی، قلب، اطفال، بیهوشی و زنان و 
زایمان • افزایش میزان جذب پزشکان متخصص در اکثر رشته ها• عقد 
قراداد آموزشی با دانشگاه آزاد در جهت تقویت بنیه علمی بیمارستان 
• نوسازی ناوگان آمبولانس کلیه واحدهای تابعه• فعال بودن سایت 
امحاء زباله  در بیمارستان امام رضا )ع(. نقاط ضعف: • کمبود حداقل 
100تخت بستری و لزوم تفکیک بخشهای اطفال و عفونی از بخشهای 
داخلی• عدم وجود بخش MRI   با توجه به اینکه دومین بیمارستان 
از نظر ارجاع بیمارن ترومایی در سطح کشور می باشد.• کاهش اعمال 
جراحی بزرگ از جمله سی دی گذاری و تعویض مفصل در مراکز 
ملکی بدلیل کمبود نقدینگی • کمبود پزشکان متخصص گوش و حلق 
و بینی، آزمایشگاه، پاتولوژی و رادیولوژی و مشکل بودن جذب آن در 
استان • پایین بودن سرانه درمان استان در مقایسه با متوسط سرانه 
درمان در سطح سازمان تامین اجتماعی)استان قم در رده ده استان 

آخر از لحاظ پایین ترین سرانه درمان قراردارد.(
* اقدامات انجام شده در استان در زمینه توسعه خدمات 
الکترونیک در بخش درمان از جمله نسخه الکترونیک و 
کارت هوشمند چه بوده است؟ به نظر شما چنین طرح هایی 
چه تاثیری بر کیفیت خدمات درمانی سازمان بر جای خواهند 

گذارد؟
در راستای توسعه خدمات الکترونیک در سازمان، طرح نسخه 
الکترونیک و حذف دفترچه در مراکز ملکی ، همزمان با سراسر کشور 
در استان نیز با بهره مندی از تمام امکانات بطور موفقیت آمیزی به اجرا 
در آمده است. پروژه مذکور از شهریور سال 95 در استان اجرا و در حال 
حاضر بطور مطلوب ) 99درصد( در حال اجرا می باشد. در این روش، 
بیمه شده محترم بدون ارا ئه دفترچه و با اعلام کد ملی از ویزیت و سایر 
خدمات درمانی سرپایی و پارا کلینیک بهره مند   مي گردد. از اثرات 
این طرح میتوان به موارد ذیل اشاره نمود:افزایش سرعت دسترسی به 
سوابق و پرونده پزشکی بیمار - دقت در ارائه خدمات درمانی- جلوگیري 
و کاهش اشتباهات پزشکی از جمله تداخلات دارویی و نسخه خوانی 
- کاهش هزینه ها - تشکیل پرونده های پزشکی بصورت الکترونیک - 
دسترسی آسان به آمار عملکردهای پزشکان و سوابق پزشکی بیماران 
- اجرای بهتر بعضی از فرایند های درمانی از جمله طرح ارجاع بیماران 
- تجمیع خدمات بیمه در طرح سلامت و افزایش قدرت و دقت کنترل 
بیمه ها و سایر موضوعات مرتبط با بیمه و درمان اشاره نمود.همچنین با 
تشکیل پرونده الکترونیک و پیوستن مراکز غیر ملکی و طرف قرار داد به 
این طرح و اجرای طرح امضای الکترونیک جهت پزشکان ، شاهد تحول 
عظیم در ارائه آسانتر خدمات و کاهش هزینه ها و افزایش دقت در 
کنترل و پایش عملکرد های درمانی و کاهش چشمگیر در اشتباهات 
و خطای پزشکی و بدنبال آن افزایش رضایت مندی مردم و ارتقای 
شاخص های سلامت و درمان جامعه خواهیم بود. در این راستا جلسات 

آموزشی توجیهی برای مراکز طرف قرارداد از جمله پزشکان، داروخانه و 
پاراکلینیک برگزار گردیده است. علاوه بر آن جهت پزشکان و مراکزی 
که به دفتر اسنادپزشکی مراجعه می نمایند نیز آموزش حضوری و 
چهره به چهره ارائه گردیده است که تا کنون حدود 110 مورد از 
پزشکان و مراکز پاراکلینیک و داروخانه ها پس از دریافت آموزش های 

لازم ثبت نام نموده اند و در حال تولید نسخه الکترونیک می باشند.
* رابطه حوزه درمان تامین اجتماعی با دانشگاه های علوم 

پزشکی استان چگونه است؟
در این راستا این مدیریت در جلسات مرتبط حضور فعال و موثری 
دارد که در ذیل به برخی از آنها  اشاره گردیده است:-شرکت در جلسات 
کمیتهRUM به منظور نظارت علمی بر نسخ تجویزی پزشکان در 
معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی -برگزاری جلسات موردی 
با ریاست دانشگاه علوم پزشکی و یا معاونت درمان دانشگاه علوم 
پزشکی در خصوص مشکلات بوجودآمده در بیمارستانهای دانشگاهی 
و یا مراکز تشخیصی درمانی سطح استان و یا تسهیل اجرای برخی 
از دستورالعملهای ابلاغی سازمان و یا تعرفه استانی-حضور فعال در 
کارگروههای سلامت، درمان و امنیت غذایی در سطح استان -بازرسی 
های مشترک از مراکز طرف قرارداد از جمله آزمایشگاههای استان 
-تشکیل کارگروه درمان استان به ریاست معاونت درمان دانشگاه و 
با مشارکت مراکز بستری دانشگاهی، خصوصی و خیریه و بیمارستان 
امام رضا)ع( و سازمانهای بیمه گر به منظور هماهنگی جهت کاهش 
مشکلات حوزه درمان استان که اولین جلسه آن در اردیبهشت ماه 

سال جاری تشکیل شده است.
* وضعیت اعتباربخشی مراکز درمانی سازمان در این استان 

چگونه است؟
در آخرین ارزیابی اعتبار بخشی انجام شده ، بیمارستان امام رضا 
)ع( با دریافت ارزشیابی درجه یک موفق به کسب  بالاترین امتیاز در 
بین ده بیمارستان فعال در سطح استان، گردیده است. این مدیریت 
نیز با تدوین و اجرای برنامه عملیاتی بصورت فصلی در حال پایش و 
ممیزی استاندارها واصول اعتبار بخشي در همه بخش ها و واحدهای 
بیمارستان بوده که بدنبال آن با پیگیری های مستمر موجب کاهش 
مغایرت ها، ارتقا و اصلاح شاخص ها و فرایندها  گردیده که بصورت 
کاربردی و همه جانبه در رضایت بیماران و کاهش هزینه ها بسیار تاثیر 
گذار بوده است . با اجرای برنامه عملیاتی فوق  بیمارستان امام رضا)ع( 
در هر زمان ممکن و مستمر آمادگی پایش و ممیزی از طرف وزارت 

بهداشت را خواهد داشت . 

* در سالهای گذشته یکی از چالشهای مدیریت درمان 
برخی استانها، جذب نیروی متخصص بود. وضعیت جذب 

متخصصان در استان شما چگونه است؟
کمبود پزشکان متخصص گوش و حلق و بینی، آزمایشگاه، 
پاتولوژی و رادیولوژی و مشکل بودن جذب آن در استان از مهمترین 
چالشهای استان در حوزه درمان می باشد. در این خصوص با هماهنگی 
و تعامل با دانشگاه علوم پزشکی استان برخی از کمبودهای متخصصین 
از جمله داخلی ، قلب ، اطفال و برخی از گروههای جراحی تا حدودی 

مرتفع شده است.
* عمده ترین چالش های بخش درمان تامین اجتماعی استان 
چیست و چه راه هایی برای برون رفت از این چالش ها پیشنهاد 

می کنید؟
1-کمبود نقدینگی بدلیل رکود اقتصادی و افزایش تعهدات دولت به 
سازمان و عدم واریز نقدینگی جهت پرداخت هزینه های جاری و فشار 
شرکتهای فروشنده دارو و لوازم پزشکی جهت وصول مطالبات و عدم 
فروش دارو و لوازم پزشکی 2-نیاز به ترمیم اعتبارات سال 97 با توجه به 
افزایش شدید قیمتها بویژه دارو و تجهیزات مصرفی و همچنین افزایش 
مبلغ قراردادهای پیمانکاری مثل غذا، سرویس، نظافت، تاسیسات و ... به 
علت افزایش قیمت مواد اولیه تا 3برابر و حقوق و دستمزد تا 36 درصد 
3-وجود مشکلات متعدد در خرید دارو و تجهیزات پزشکی و فشارهای 
وارده از طرف فروشندگان دارو ولوازم پزشکی به مراکز درمانی سازمان و 
عدم حمایت و نظارت وزارت بهداشت بر نحوه فروش شرکتهای مذکور و 
همچنین عدم حمایت سازمان علی رغم وجود شرکتهایی با کاربرد دارو 
و تجهیزات مثل داروپخش، اوزان، هجرت و...4-افزایش  قابل ملاحظه 
هزینه های درمان مستقیم و  غیرمستقیم پس از اجرای طرح تحول در 
نظام سلامت و نیاز به  نظارت  موثر بر اجرای طرح از سوی دستگاههای 
ذیربط.5-تاخیر در پرداخت به مراکز طرف قرارداد بدلیل افزایش تعهدات 
و کاهش منابع مالی سازمان که یکی از مشکلات مهم مدیریت های 
درمان در پاسخگویی به دانشگاه علوم پزشکی استان، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی ، استانداران و شرکای اجتماعی بوده است.  و در نهایت 
تهدید لغو قراداد موسسات را ایجاد می کند.6-کاهش اعمال جراحی 
بزرگ از جمله سی دی گذاری و تعویض مفصل در مراکز ملکی بدلیل 
کمبود اعتبار و نقدینگی 7-کمبود پزشکان متخصص گوش و حلق 
و بینی، آزمایشگاه، پاتولوژی و رادیولوژی و مشکل بودن جذب آن 
در استان  8-عدم تناسب ردیف های تشکیلاتی نیروهای آزمایشگاه، 
رادیولوژی، منشی پزشکی، خدمات، تاسیسات و نگهبانی با وضعیت 

فیزیکی حاضر  در بیمارستان و نیاز به بازنگری در تشکیلات پشتیبانی 
بیمارستان 9-کمبود تخت های بستری حداقل 100 تخت بستری 
با توجه به تعداد مراجعین و تعداد بیمه شدگان استان و عدم وجود  
بخش تصویربرداریMRI در بیمارستان 10-مشکل جذب پرسنل رسته 
بهداشتی درمانی بویژه  پرستاری به صورت جایگزین موقت) مرخصی 
زایمان، مرخصی بدون حقوق، مرخصی تحصیلی(  با توجه به قانون 
محدودیت سه سال عقد قرارداد موقت با هر نفر.11-مشکلات متعدد در 
سیستم مدیریت بیمارستانی HIS در حوزه آمار و گزارشات نهایی که 
گاه تا دریافت چندین گزارش متفاوت از یک مسیر هم اتفاق می افتد.

برای برون رفت از چالشهای پیش روي درمان سازمان میتوان به مواردی 
مانند: - ارتقا و تقویت برنامه های عملیاتی و بهبود مستمر فرایندها و 
خط مشی ها - ارتقای سیستم های الکترونیکی خدمات درمانی - 
خرید راهبردی دارو و تجهیزات پزشکی مصرفی و سرمایه ای در مراکز 
ملکی-تعامل با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و دانشگاه 
علوم پزشکی - ارزیابی اقتصادی مراکز درمانی و در صورت امکان برون 
سپاری خدمات - ساماندهی مستمر وضعیت انبار و انبارک ها به منظور 
کنترل و جلوگیری از هدر رفت منابع سازمان) بررسی و کنترل مستمر 
اقلام راکد در انبارها و انبارک ها و جلوگیری از خرید اقلام راکد و تاریخ 
نزدیک و جلوگیری از ازدیاد اقلام تاریخ گذشته(-بررسی عملکرد در 
کلیه بخش های درمانی  به منظور کاهش هزینه ها از طریق استاندارد 
سازی  و توسعه مکانیزم های نظارت و پایش- تلاش دراخذ امتیاز عالی 
در ارزشیابی  استانداردهای اعتباربخشی- ایجاد شرایط مناسب جهت 
اخذ مجوز و راه اندازی توریسم درمانی  - بروزرسانی و پیگیری مطالبات 
مربوط به صورتحسابهای سازمانهای طرف قرارداد - ساماندهی فرایند 
خرید- توسعه تعاملات با نهادهای برون سازمانی تاثیر گذار بر فرآیندهای 
سازمان از جمله دانشگاه علوم پزشکی، سازمانهای بیمه گر، شهرداری 
ها و ....جهت تسهیل درامور مرتبط- نظارت کامل و کارشناسی بر تهیه 
، تولید و خرید نرم افزارها و همچنین تحلیل ، بررسی ، پایش و اجرای 
بسیاری از طرحها قبل از کشوری شدن و ساماندهی وضعیت دفتر 
راهبری سیستم ها و شرکت خدمات ماشینی تامین بابت ادامه حیات 
مقوله فناوری در سازمان - توسعه تعاملات برون سازمانی با  دانشگاه 
علوم پزشکی و سازمانهای بیمه گر در کمیته همسویی، شورای علمی 
و تخصصی، کمیته نظارت بر تعرفه ها وکمیته RUM در جهت نظارت 
بیشتر بر عملکرد پزشکان و موسسات طرف قرارداد. -توسعه  نظارت بر 
عملکرد موسسات طرف قرارداد جهت ارائه خدمات بهتر به بیمه شدگان 
و جلوگیری از هزینه های تحمیلی بر سازمان و بیمه شدگان -مکانیزه 
شدن ارسال نسخ پزشکان و خدمات آنها در مراکز طرف قرارداد از جمله 
درمانگاهها، بیمارستانها و مطب ها از طریق نرم افزار  بیمه سلامت) بیمه 
سلامت نسخ پزشکان را به صورت مکانیزه دریافت می کند می توان  
از طریق همان نرم افزار اطلاعات مربوطه را دریافت نمود.( -نظارت بر 

فعالیت پزشکان k2 از طریق سیستم جامع کشوری 
* طرح ارتقای هتلینگ در استان چگونه اجرا شد؟

از آنجائیکه فاز اول بیمارستان امام رضا )ع( قم در سال 92 راه 
اندازی و در پنج مرحله در سال 96 به بهره برداری کامل رسیده است 
، از نظر هتلینیگ ازکیفیت مناسبی برخوردار بوده است. در همین 
راستا ، بمنظور ارتقای هتلینگ و بدنبال آن افزایش رضایتمندی 
مراجعین بخصوص بیماران بستری ، در قالب برنامه عملیاتی هتلینگ 
از سال 94 تا پایان سال 95 در محورهای بهداشت، خدمات رفاهی، 
ساختمان و تاسیسات و تجهیزات و امکانات پزشکی با صرف بیش از 
یک میلیارد تومان و با بهره مندی از استاندارهای بروز وزارت بهداشت 
و درمان شاخص های هتلینگ  بیمارستان امام رضا )ع( اصلاح و ارتقا 
یافته است. در همین راستا و با اقدامات انجام شده و بدنبال آن ارتقای 
شاخص های هتلینگ در محورهای تجهیزات و امکانات پزشکی و 
بهداشت و خدمات رفاهی در زیبا سازی فضا و افزایش رضایتمندی 
مراجعین و بیماران و همچنین کارکنان، تاثیر چشمگیری داشته است. 
در سال جاری نیز پیشنهاد استان جهت تایید و تامین اعتبار به سازمان 

مرکزی ارائه گردیده است.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :

درمان قم از شاخص های مطلوبی برخوردار است
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گاندو: به نام ما، به کام دیگران
در خصوص سریال »گاندو« که طی هفته های اخیر در 
شبکه ۳ سیمای جمهوری اسلامی ایران پخش می شود 
و به مراحل پایانی خود رسیده، می توان به چند نکته مهم 
اشاره کرد. نخست اینکه ساخت و پردازش تصویری و 
شکلی این فیلم به لحاظ رسانه ای کار متفاوت و جدیدی در 

تلویزیون ایران محسوب می شود. به این معنی که قابلیت هایی در این فیلم مورد استفاده 
قرار گرفته است که به طور نسبی و به لحاظ فنی یک گام رو به جلو محسوب می شود. اما 
نکته بعدی به محتوای این سریال بازمی گردد. در این سریال، یک سری افراد کاملًا خوب 
و خطاناپذیر حضور دارند که نجات دهنده ملک و ملت و منافع هستند، با وجود اینکه 

اکثریت نظام یا ناکارآمدند یا فاسد یا مشکوک به خیانت و سازش.
آنچه عملًا در این فیلم نشان داده می شود، این است که نظامی در ایران حضور دارد 
که در آن هیچکس کارش را درست انجام نمی دهد و صرفاً عده ای اقلیت هستند که در 
حال حفظ و نجات کل مملکت هستند. در این میان کسانی هستند که عنوان می کنند 
این فیلم تخیلی و در فضایی فانتزی است و مشابه این نوع فیلم ها در خارج از کشور نیز 
زیاد ساخته می شود. به طور مثال در سریال Homeland عده ای از ایران قصد دارند، مقر 
سازمان سیا را منفجر کنند یا حتی در فیلم سینمایی »سقوط لندن« نیروهای داعش 
رییس جمهور امریکا را در لندن به گروگان گرفته و شکنجه می کنند. امثال این نوع فیلم ها 
در غرب زیاد ساخته می شود که اغراق و دروغ فراوانی در آن وجود دارد ضمن اینکه نقاط 

ضعف سیستم نیز به نماش گذاشته می شود.
ولی متاسفانه تفاوت این فیلم ها با گاندو در این است که در آن موارد، اغلب پیام نهایی 
فیلم این است که سیستم سالم است و درست کار می کند و عده خاصی هستند که 
مرتکب اشتباه می شوند و عده ای هستند که با اصلاح این اشتباهات موردی و نامعمول، 
سیستم را به جایگاه واقعی و سالم خود بازمی گردانند. اما در گاندو این را نمی بینیم. در 
گاندو با سیستمی مواجه هستیم که در اغلب قریب به اتفاق بخش اجرایی، ناکارآمد و 
فاسد است و فقط عده خاصی در تلاش هستند که آن را نجات داده و جلوی نابودی 
آن را بگیرند. از همین رو گاندو را می توان یک نوع خودزنی خودخواسته و آگاهانه درون 
سیستمی دانست. ظاهر قضیه این است یک جناح، جناح دیگری را هدف قرار می دهد 
اما … در باطن این فیلم، ادعای افرادی را که معتقدند، منافع ملی در جمهوری اسلامی 

لحاظ نمی شود را دنبال می کند.
گاندو خیلی خلاصه و سرراست نشان می دهد که اکثریت افراد تاثیرگذار درون نظام، 
افراد مطلوب و سالمی نیستند. در واقع این یک پاس گل طلایی و حرفه ای و هدیه ای به 

مخالفان نظام است که معتقد به براندازی اند و برای سرنگونی تلاش می کنند.
نکته دیگر اینکه با مطالعه در ادبیات و تاریخ نگاری سازمان های امنیتی دنیا درمی یابیم 
که دستگاه های مشابه و موازی امنیتی در اروپا و امریکا هم وجود دارند ولی در نهایت 
هر چقدر با یکدیگر اختلاف داشته باشند، خروجی عملکرد آنان، هماهنگ و یکسان در 
جهت منافع ملی کشور و مصالح نظام خواهد بود. ولی در گاندو تنها یک دستگاه سالم 
و کارآمد وجود دارد و سایر دستگاه ها ناکارآمدند و مانع ایجاد می کنند. که این نیز یک 
نوع خودزنی جدی درون سیستمی است. این سریال نشان می دهد در بین دستگاه های 
امنیتی و اجرایی، یک نوع نزاع و مناقشه همه جانبه وجود دارد و گویی به جز حکم تیر 

هر گونه دشمنی را بر یکدیگر روا می دارند.
در این بین گاندو تا جایی پیش می رود که برخی اتهاماتی که قبلًا توسط امریکا و 
اسراییل علیه ایران مطرح شده از جمله ماجرای ربوده شدن لوینسکی مامور اف.بی.آی 
در کیش عملًا و تلویحاً تایید می شود و به سادگی می تواند تبدیل به ابزار دست دشمنان 
شود. حتی در بحث انفجار انبار موشکی ایران در ملارد نیز در این فیلم اشاراتی در تایید 
مواضع ایران ستیزان مطرح می شود که به می تواند خلاف مصالح و امنیت ملی تلقی شود. 
تا جایی که گاهی این شایبه ایجاد می شود که این فیلم واقعاً با بودجه داخلی درست 
شده یا خارجی؟ به هر روی در بخش هایی از این سریال به نظر می رسد که مصالح و 
منافع جناحی کوتاه مدت و مقطعی به مصالح ملی و منافع راهبردی کشور ترجیح داده 

شده است.
نوع برخوردی که در گاندو با وزارت امورخارجه ایران می شود نیز بسیار قابل توجه 
است. تصویر گاندو از صدر تا ذیل دستگاه دیپلماسی ایران افرادی خائن، ترسو، عافیت طلب 
و ناکارآمد است. تا جایی که شخص جواد ظریف را در این فیلم این گونه به نمایش 
می گذارد. مضحکه کردن کل دستگاه دیپلماسی ایران، ابزار و روشی است که دقیقاً در 
راستای منافع حاکمان تندروی امریکایی، غربی، عربی و اسراییلی است که قصد دارند 
القا کنند، دستگاه سیاست خارجی ایران هیچ کاره است و طرف حساب ما آنها نیستند.

عملًا این فیلم تمام ادعاهای قبلی و فعلی دشمنان ایران را درباره غیرقابل اعتماد و 
غیرقابل مذاکره بودن کشور تایید می کند و در جهت تضعیف مذاکرات بین المللی است. 
گویی که امروز و فردایی نیست و ایران نیازی به گفت وگوی آبرومند با جامعه بین المللی 

با حفظ احترام و اعتبار وزارت خارجه ندارد.
اما موضوعی که در این بین سوال برانگیز است، استفاده و سوءاستفاده از اسناد 
طبقه بندی شده مربوط به یک پرونده امنیتی است که سال های زیادی از آن نمی گذرد. 
اساساً در هیچ کشوری از دنیا چنین پرونده پرحاشیه و جنجالی را که مدت کوتاهی از 
آن گذشته، افشا نمی کنند و مورد بهره برداری تبلیغاتی و رسانه ای قرار نمی دهند. چراکه 
این استفاده ابزاری در جهت منافع راهبردی ملی کشور نیست. حتی اگر پرونده مختومه 
نیز شده باشد، رگه ها و ابعاد مختلفی در آن وجود دارد که قابل ردیابی است و این گونه 
جریانی و جهت دار به چنین پرونده مهم امنیتی پرداختن کاملًا چنین پرونده مهمی را 

تحت الشعاع قرار می دهد.
در تمام کشورهای دنیا با وجود اینکه قانون دسترسی آزاد به اطلاعات وجود دارد، فشار 
زیادی روی دستگاه های امنیتی است که اسناد خود را در زمان کوتاه تری منتشر کنند با 
این وجود ما شاهد آن هستیم که اسناد امنیتی در این موضوعات مستثنی هستند. اکنون 
به ندرت اسناد محرمانه امنیتی دهه ۱۹۵۰ میلادی در بریتانیا منتشر شده است. دلیل 
آن هم این است که مسائل امنیتی، جاسوسی و ضد جاسوسی از جمله مباحثی است 
که با منافع ملی بلندمدت گره خورده و نباید برای تسویه حساب های آنی و کوتاه مدت 
از آن سوءاستفاده کرد. این فیلم به خوبی نشان داد که یک سوءاستفاده از پرونده های 
امنیتی در راستای منافع حزبی صورت گرفته است که این موضوع می تواند برای منافع 

ملی بسیار خطرناک باشد.
مساله دیگری که در این بین وجود دارد یک جو عجیب ارعاب و تهدیدی به وجود 
آمده است که هر کسی که در مورد این سریال بحث و انتقاد می کند به این معنی است 
که منافعش به خطر افتاده یا اینکه خود آن فرد جاسوس است و علیه منافع و مصالح نظام 
صحبت می کند. اساساً فضای مناسبی برای نقد منصفانه و بدون ملاحظه و ترس وجود 
ندارد. از همین رو فضایی ایجاد کردند که کسی جرات مخالفت با فیلم را نداشته باشد. 
در نتیجه این فضای ناسالم، راه برای نقد منصفانه و جدی داخلی بسته شده و در مقابل، 
سوژه اصلی سریال با نگارش و انتشار شبه خاطرات خود در سراسر جهان، و هم اکنون در 

لندن، به ارایه روایت یک طرفه خود از ماجرا مشغول است.
در پایان باید گفت که این فیلم قصد دارد یک دیدگاه کلاسیک و جهان سومی را ارایه 
دهد که عده خاص و جناح خاصی هستند که حق دارند و می توانند نگران منافع ملی و 
مصالح نظام باشند و دیگران نه حق دارند و نه می توانند و نه باید وارد این چارچوب شوند. 
مساله مهم هم این است، عده ای که خود را نگران منافع ملی می دانند در واقع دانای کل و 
خیرخواه مطلق هستند و دیگران صلاحیت آنها را ندارند که وارد این مقوله ها شده و برای 

حفظ و اعتلای مملکت خود راهکارهای دیگری را ارایه کنند.

نقدینگی به درستی 
هدایت نمی شود

بررسی آخرین آمارهای بانک مرکزی حاکی از این 
است که نرخ نقدینگی رشد بیش از ۲۳ درصدی داشته 
است. هنگامی که به اجزای این رشد توجه می شود، 

بیشترین بخش حجم دارایی های خارجی بانک مرکزی بوده که افزایش یافته است. 
اهمیت ماجرا در این است که اگر اجزا نقدینگی رشد کردند به معنای آن است که پولی 
به بازار تزریق شده وگرنه مسائل به سر سرعت گردش پول یا همان ضریب فزاینده است.

شخصا معتقد نیستم که عامل مشکلات کنونی اقتصاد کشور نقدینگی است، چرا که 
هر کشوری که به سوی رشد و توسعه می رود با افزایش نقدینگی هم مواجه می شود. 
به بیان دیگر اقتصادهای در حال توسعه برای گردش بهتر کالاهای خود چاره ای ندارند 
جز اینکه نقدینگی را افزایش دهند؛ مشکل زمانی به وجود می آید که نقدینگی جدید به 
جای رفتن در بخش تولید به بخش های نامولد می رود که به تورم می انجامد و از طرف 
دیگر هم خود تبدیل به مانعی برای پیشرفت می شوند. نقدینگی در دور فعلی البته اثرات 
تورمی مانند گذشته نخواهد شد چرا که هم اکنون در حال دست و پنجه نرم کردن با 
مشکلاتی هستیم که از این رهگذر گریبان کشور را گرفته در نتیجه اکنون نباید نگران 
اثرات این افزایش بود.مشکلات اقتصادی ما از تحریم ها تا نقدینگی ادامه دارد و نمی توان 
صرفا یک عامل را به عنوان عامل اصلی در نظر گرفت. با این همه مساله ای که در ایران 
بررسی شود، این است که چرا نقدینگی ایجاد شده در کشور به جای تولید به سمت 
سوداگری می رود؟ پاسخ به این سوال بدون یک بررسی جدی از سوی نظام بانکی عملی 
نخواهد شد. مساله این است که هر گاه در ایران نقدینگی به اقتصاد تزریق می شود، منابع 
به سوی بازارهای نامولد می روند. آن قدر این اتفاق تکرار شده که از میانه سال ۹۶ نیز 
مشخص بود که دوباره بازار ارز به هم خواهد ریخت. کارشناسانی که از اصلاح ساختار 
بانکی، مالیاتی و بودجه سخن می گویند دقیقا بدون حل این معضل هستند که نقدینگی 

به سود بخش نامولد نرود.
* کارشناس امور بانکی

محمد هاشمی :

صداوسیما در زمین دشمن بازی می کند 
رئیس اسبق سازمان صداوسیما درباره پخش تصاویری از مسیر دور زدن تحریم های 
ایران به وسیله نفتکش چینی همزمان با اوج گرفتن حواشی سریال »گاندو« گفت: هر 
شخص یا نهادی در راستای جداسازی مردم از نظام و تفرقه میان مسئولان قدم بردارد، 

در زمین دشمن بازی کرده است.
محمد هاشمی،  ادامه داد: من به اینکه پخش این برنامه ها هدفمند یا برنامه ریزی 
شده بود یا نه کاری ندارم. بحث اصلی درباره تاثیر این برنامه ها روی دولت است. طبیعتاً 
پخش چنین برنامه هایی تاثیری منفی خواهد گذاشت و شبهاتی در اذهان عمومی 
ایجاد می کند که مسلماً به نفع دولت نخواهد بود.وی افزود: هنوز مشخص نیست که 
پخش این برنامه ها بر اساس سیاستی تعیین شده بوده یا خیر، ولی آنچه مسلم است، 
نقد از قوا و دولت همیشه وجود داشته و مسأله ای هم ندارد و باید در انتقاد و ارزیابی 
عملکردها هم نقاط مثبت لحاظ شود هم منفی، در عین اینکه باید راهکار نیز ارائه داد. 
از این رو، چنین نقدی عملکردی بوده و هیچ اشکالی هم ندارد. ولی »تخریب« هیچ گاه 
در نظر بزرگان نظام و قانون اساسی یا آیین نامه صداوسیما نیامده است.محمد هاشمی 
ادامه داد: صداوسیما مانند هر رسانه دیگر نمی تواند دولت یا شخصیت های حقوقی نظام 
را تخریب کند. بلکه باید حمایت کرده و عملکردهای آنها را بدون تخریب بازگو کند. ولی 
متاسفانه امروز مرز بین نقد و تخریب بسیار نزدیک به هم شده اند.وی با اشاره به دوره 
مدیریتی خود در صداوسیما گفت: در دوره 8ساله مدیریت من بر صداوسیما که در زمان 
جنگ بود، سیاست هایی که در مورد مسئولان، جنگ و مسائل مختلف طراحی می شد 
جنبه ای حمایتی و تبلیغی و تبیینی داشتند. در سال هایی هم که جنگ تمام شده بود 
و من مسئولیت داشتم نیز بر همین روال حرکت می کردیم. یعنی با اینکه نقادی وجود 
داشت، اما مرز نقد و تخریب به درستی شناخته می شد.هاشمی با بیان اینکه صداوسیما 
در دوره او به عنوان رسانه ملی تلقی می شد، گفت: صداوسیما در آن مقطع کارهایی که 
برخی روزنامه ها یا جناح ها می کردند، انجام نمی داد و فارغ از هر رویکرد جناحی به 
وظیفه ملی خود عمل می کرد.وی همچنین گفت: امروز در شرایطی جنگی قرار داریم. 
بدین معنا که اگر در دفاع مقدس با جنگی مرزی و نظامی مواجه بودیم، امروز با جنگ 
تبلیغاتی و روانی شدیدتری نسبت به آن دوره روبرو هستیم. به نحوی که هر روز آمریکا 
و برخی کشورهای دیگر مسائلی روانی را علیه مسئولان کشور مطرح کرده و آن را از 
رسانه های مختلفی که در اختیار دارند تبلیغ می کنند.هاشمی در پایان با بیان اینکه هدف 
اصلی دشمنان جدا کردن مردم از نظام است، گفت: آنها تلاش می کنند تا میان مسئولان 
نظام تفرقه بیندازند. بنابراین هر شخص یا نهادی در این راستا قدم بردارد می توان گفت 

که در زمین دشمن بازی می کند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

قُضات، روش نرم را بر نوع سخت مقدم بدانند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به مناسبات ایجاد شده بین دستگاه قضا و این 
وزارتخانه، ابراز امیدواری کرد تا قضات در موارد مربوط به تخلفات حوزه فرهنگ، هنر و 

رسانه، روش نرم را بر روش سخت مقدم بدانند. 
»سیدعباس صالحی« روز سه شنبه در دیدار با »غلامحسین اسماعیلی« رئیس کل 
دادگستری استان تهران با تبریک دهه کرامت و قدردانی از میزبانی این نهاد، افزود: براین 
باوریم چنین جلساتی می تواند موجب تقویت همفکری و سطح تعاملات شود زیرا 
همگان در بخش های مختلف جزء نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران به شمار می 
رویم و مردم، ما را در غیر تقسیم بندی های موجود و به صورت یک جا ارزیابی می کنند.

وی تاکید کرد: در زمانی که از سوی دشمنان اسلام شرایط کشوربه شدت حساس 
است، افزایش سطح تعاملات در حوزه های مختلف ضرورت دارد.عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در عین حال یادآورشد: در حال حاضر میزان حجم تولیدات فرهنگی 
ارتقا یافته و سطح کیفی آنها نیز به تدریج بهبود می یابد و سعی ما این است که از بعد 
نظارتی مطابق با مقررات رفتار کنیم و تشکیل شورای حل اختلاف ویژه فرهنگ و رسانه 
می تواند گام بلندی در مسیر تعامل هر چه بهتر قوه قضائیه به شمارآید.وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، تصریح کرد: البته ما منکر تخلفات نیستیم ولی اگر خود وزارتخانه در مسیر 
برخورد و تماس با تخلفات قراربگیرد با هزینه کمتری موضوع خاتمه خواهد یافت زیرا 
شناخت های درون سازمانی، توانمندی های بهتری برای حل معضلات در پی خواهد 
داشت.صالحی ادامه داد: مقوله دیگر احضار مدیران ارشد و میانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به مراجع قضائی است که این امر با تعاملات قبلی باید انجام شود تا جایگاه اقتدار 
و موقعیت یک مدیر در نظام مورد خدشه قرار نگیرد.وی افزود: ظرفیت ها و حوزه های 
تعاملی گسترده ای از قبیل پیشگیری از وقوع جرم، ارتقای سطح سواد رسانه ای، عفاف و 
حجاب و … داریم که می تواند منشاء اقدامات مشترک در آینده باشد زیرا همه دلسوزان 

نظام به قوه قضائیه مقتدر و معتمد، اعتماد راسخ دارند.

صالحی امیری:

 باند بی منطق در آمریکا تصمیم می گیرند
 رئیس کمیته ملی المپیک ایران گفت:  یک باند بی منطق در آمریکا تصمیم می گیرند 

و تیم ملی والیبال ایران را در فرودگاه معطل کردند.
سید رضا صالحی امیری در گفت و گو با خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که آیا 
درباره رفتار آمریکایی ها در لیگ ملت های والیبال موضع گیری نمی کنید؟ اظهار داشت: 
اینکه ما اقدامات خود را رسانه ای نمی کنیم دلیل بر این نیست که فعالیتی انجام ندهیم. از 
همان ابتدا با کمیته بین المللی المپیک )آی او سی( مکاتبه کردیم و از این طریق به کمیته 
ملی آمریکا اعتراض کردند. تیم ملی ایران ویزا گرفت اما چون باند بی منطق در آمریکا 
هستند تصمیمات نادرست می گیرند.صالحی امیری ادامه داد: در تکواندو هم حداقل چهار 
مکاتبه و ۱۰ تماس تلفنی با فدراسیون جهانی داشتیم و در لوزان سوئیس با چو رئیس 
فدراسیون جهانی تکواندو دیدار کردیم. سه پیشنهاد به وی دادیم؛ به ورزشکار تکواندوکار 
ایران وایلد کارت بدهند، شرایط حضور وی را در رویدادی مشابه فراهم کنند و یا امتیاز 
او را محاسبه کنند.وی گفت: کمیته بین المللی المپیک هم به فدراسیون جهانی تکواندو 
اعلام کرد و قرار است تصمیم گیری کند.رئیس کمیته ملی المپیک گفت: ۱۵۰ فرهیخته 
را در ۱8 کمیسیون کمیته دعوت کردیم تا از ظرفیت های آنها برای توسعه ورزش کشور 
استفاده کنیم.وی به بخشی از چالش ها در اعزام ورزشکاران اشاره کرد و گفت: در صحنه 
رویداد دیده شده که برخی وررشکاران دچار شوک شدند و این نیاز احساس می شود تا 
روانشناس در کنار ورزشکار حضور یابد تا آسیب های احتمالی بکاهد. بنابراین کمیسیون ها 

نقش مهمی در بخش های مختلف ورزش کشور دارند.

دادستان کل کشور:

کشف حجاب، جرم مشهود
 و مستوجب پیگرد است

 دادستان کل کشور گفت:  افرادی که کشف حجاب می کنند یا عامل کشف حجاب 
هستند جرم مشهود مرتکب شده اند و نیروی انتظامی و دستگاه قضایی مطابق آموزه های 

اسلامی و قرآن مکلف به برخورد با آنان است.
حجت الاسلام »محمد جواد منتظری« روز سه شنبه در پایان نشست شورای اداری 
شهرستان ساوه در جمع اصحاب رسانه، افزود: کشف حجاب و ترویج بی عفتی در جامعه 
از ترفندهای دشمنان برای شکستن خطوط قرمز نظام اسلامی است.وی اظهار داشت: 
افرادی که حجاب را رعایت نمی کنند در جامعه انگشت شمار هستند و نباید این موضوع 
را بزرگنمایی کرد زیرا حجاب مسئله ای قرآنی و دینی است که در بطن جامعه نهادینه 
شده و مردم مسلمان کشور به خصوص زنان آن را پذیرفته اند.دادستان کل کشور گفت: 
حجاب مسئله اعتقادی است اما دشمنان با اجیر کردن عده ای غافل و صرف هزینه، 
می کوشند که رفتارهای هنجارشکنانه در جامعه ترویج شود و دستگاه قضائی با قاطعیت 
تمام با متخلفان این حوزه برخورد می کند.حجت الاسلام منتظری ادامه داد: نظام اسلامی 

در برابر این ترفندهای دشمن منفعل نیست و کوتاه نمی آید.

محمدرضا باهنر:

اصولگراها از غیبت اصلاح طلبان 
در انتخابات خوشحال نمی شوند

دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری با بیان اینکه اصلاح طلبان با تمام قوا در 
انتخابات مجلس شرکت می کنند، گفت: ما اصولگراها از غیبت اصلاح طلبان در انتخابات 

خوشحال نمی شویم.
محمدرضا باهنر درباره مواضع متفاوت اصلاح طلبان درباره حضور مشروط یا بدون 
شرط در انتخابات، اظهار کرد: من معتقدم این اظهارنظرهای متفاوت احتمالاً یک تقسیم 
کار در بین اصلاح طلبان باشد؛ زیرا حجاریان در انتخابات های سال های اخیر بر لزوم 

مشارکت تاکید کرده بود.
وی ادامه داد: کسانی که در سال های قبل تر حرف از تحریم انتخابات زده بودند، در 
انتخابات سال های گذشته تاکید داشته اند که اصلاح طلبان مطالبات خود را پای صندوق 
رأی مطرح کنند؛ بنابراین من معتقدم اصلاح طلبان با تمام قوا در انتخابات مجلس شرکت 

می کنند.
باهنر در پاسخ به این پرسش که آیا اصولگرایان از حضور نیافتن احتمالی اصلاح طلبان 
در انتخابات خوشحال می شوند، گفت: نه ما بابت این مسئله خوشحال نمی شویم. ما 

داشتن رقیب قوی را بیشتر می پسندیم تا اینکه در انتخابات رقیبی نداشته باشیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید 
از  گاندو  سریال  در  که  چهره ای  کرد: 
امور  وزارت  و  دیپلمات ها  دکتر ظریف، 
خارجه نشان داده می شود، ۱8۰ درجه با 
واقعیت ها تفاوت دارد. گزارش های رسمی 
و غیررسمی از صلابت و اقتدار وزیر امور 
خارجه در تمامی مذاکرات، رایزنی ها و 

دیدارها حکایت می کند. 
روز  عصر  موسوی«  عباس  »سید 
سه شنبه در جریان بازدید از خبرگزاری 
جمهوری اسلامی ، در پاسخ به سوال 
سریال  ساخت  درباره  ایرنا  خبرنگار 
گاندو و تخریب چهره وزیر امور خارجه 
در این سریال گفت: وزارت امور خارجه 
تمایل  حاکمیتی  دستگاه  عنوان  به 
چندانی ندارد تا درباره برخی از مسائل 
و نکاتی که زمان طرح آنها فرانرسیده، 

اظهارنظر کند.
وی با بیان اینکه دوستانی که این 
سریال را ساخته اند، کشور را به سمت 
می برند،  مقاومت   - قطبی سازش  دو 
یادشان  دوستان  این  داشت:  اظهار 
کشتی  یک  در  ما  همه  است  رفته 
یکی  ما  همه  سرنوشت  نشسته ایم، 
است، دشمن واحدی داریم و در یک 
جنگ واقعی بر سر می بریم. عملیات 
ما  همه  بر  دشمن  روانی  و  تبلیغاتی 

سوی  از  و  است  مشهود  و  مکشوف 
تمام  اقتصادی  جنگ  یک  در  دیگر، 

عیار به سر می بریم.
و  عمومی  دیپلماسی  مرکز  رئیس 
داد:  ادامه  خارجه  امور  وزارت  رسانه ای 
در حالی که در شرایط کنونی همه ما به 
انسجام داخلی نیازمند هستیم ولی این 
دوستان بر سر حاشیه ها رفته و چیزی 
جز ابراز تاسف نمی توان مطلب دیگری را 

بیان کرد.
موسوی با تاکید بر اینکه چهره ای که 
در این سریال از دکتر ظریف، دیپلمات ها 
و وزارت امور خارجه نشان داده می شود 
یا درصدد نمایش دادن آن هستند ۱8۰ 
با واقعیت ها تفاوت دارد، تصریح  درجه 
کرد: هم گزارش های رسمی و آشکار و هم 
گزارش های غیررسمی از صلابت و اقتدار 
وزیر امور خارجه در تمامی گفت وگوها، 
می کند.  حکایت  دیدارها  و  رایزنی ها 
این سخن از آن جهت نیست که من 
سخنگوی وزارت امور خارجه هستم، بلکه 
از آن زاویه است که در تمام دیدارهایی که 
در داخل و خارج در معیت آقای ظریف 
هستیم، فارغ از اینکه طرف مقابل ما چه 
کسی باشد، اروپایی باشد یا عرب، روس 
یا چینی، از همسایگان باشد یا کشورهای 
اقتداری  از چنان صلابت و  دور، ایشان 

برخودار هستند که نظیر آن را در تاریخ 
دیپلماسی نمی توان یافت.

صلابت،  به  دیگر  *کشورهای 
اقتدار و وطن پرستی ظریف اذعان 

می کنند
از  که  دوستانی  اینکه  بیان  با  وی 
و  ظریف  از  دیگری  چهره  می خواهند 
از  نشان دهند، هم  امور خارجه  وزارت 
خاطرنشان  هستند،  آگاه  مسئله  این 
اقتدار  و  صلابت  از  افراد  این  اگر  کرد: 
وزیر امور خارجه آگاه نیستند، گزارش 
دستگاه های مربوط و ذیربط را ببینند که 
از وطن پرستی و دغدغه مندی وزیر امور 
خارجه حکایت می کند و منافع ملی برای 
ایشان از هر مسئله دیگری بیشتر مطرح 

است و ارحجیت دارد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره 
به اذعان مقامات کشورهای دیگر نسبت 
به وطن پرستی و رویکرد همراه با صلابت 
و اقتدار ظریف ابراز داشت: جالب آن است 
اقتدار  صلابت،  به  دیگر  کشورهای  که 
اذعان  امور خارجه  وزیر  و وطن پرستی 
می کنند و چنین شخصیتی از ظریف 
ترسیم می کنند اما به نظر می رسد در 
منافع  از  برخی  دلیل  به  کشور،  داخل 
زودگذر سیاسی و جناحی، چنین اقدامی 

در دستور کار قرار داده اند.

ارائه  را  خود  روایت  می توانیم   *
داده و اسناد و مدارک خود را منتشر 

کنیم
موسوی در پاسخ به این سوال که آیا 
وزارت امور خارجه اسناد خود را در این 
باره ارائه خواهد داد؟ اظهارداشت: ما روایت 
رسمی و واقعی از آنچه در طول مذاکرات 
اتفاق افتاد را داریم و اتفاقی هم که در 
بحث تبادل و حواشی آن مطرح می شود، 
اسنادش موجود است و مشخص است 
چه کسانی در این باره زمینه سازی های 
لازم را انجام دادند، مداخله کرده و کار را 

به سرانجام رساندند.
وی با تاکید بر اینکه اگر روزی لازم 
باشد ملاحظات سیاسی و امنیتی را کنار 
ارائه  را  روایت خود  بگذاریم، می توانیم 
داده و اسناد و مدارک خود را منتشر 
کنیم، یادآور شد: ما مانند برخی دوستان، 
نمی کنیم  عمل  بی ملاحظه  و  پروا  بی 
صورت  به  را  مدارک  این  می توانیم  و 
تا  آنها قرار دهیم  خصوصی در اختیار 
بدانند اصل ماجرا چیست و چه اتفاقاتی 
رخ داده است که اگر آن زمینه سازی ها، 
کمک ها و برخی تمهیدات نبود، قطعاً 

نتیجه چیز دیگری بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

همه گزارش ها از اقتدار دکتر ظریف در رایزنی ها و مذاکرات حکایت دارد 

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر 
اینکه امروز کشور تبدیل به کارگاه عظیم 
از  گفت:  است  شده  بخش ها  همه  در 
ابتدای انقلاب در مسئولیت های گوناگون 
خدمتگزار مردم بوده ام، اما این حجم از 
کار و تلاش و افتتاح طرح های مختلف 
که اکنون در حال انجام است جزو کم 

سابقه ترین موارد است. 
اسحاق جهانگیری عصر سه شنبه در 
آیین افتتاح بخش بخار نیروگاه سیکل 
ترکیبی جهرم یکی از مهمترین وظایف 
دولت ها را ایجاد فضای مناسب برای کار 
و فعالیت دانست و افزود: در همین زمینه 
دولت تدبیر وامید تلاش خود را به کار 
گرفت که بهترین فضا برای رشد و توسعه 
کشور مهیا شود اما آمریکا که با مردم 
ایران مخالفت و دشمنی دارد، وقتی که 
احساس می کند روند توسعه ایران شتاب 
گرفته، از هر فرصتی برای جلوگیری از 

پیشرفت مردم ایران استفاده می کند.
معاون اول رئیس جمهوری گفت: چه 
کسی تصور می کرد که کشوری مانند 
آمریکا با این همه ادعا، پس از ماه ها و 
سال ها مذاکره توافق برجام را به هم بزند 
و از آن خارج شود. این رفتار برای دولتی 
مانند آمریکا به معنای عناد و دشمنی 
با ملت ایران و تلاش برای جلوگیری از 

توسعه و پیشرفت کشور است.
وی با اشاره به اینکه ایران در میان 
کشورهای منطقه از موقعیت استثنایی 
برخوردار است افزود: ایران حافظ امنیت 
و  غربی  اگر کشورهای  و  است  منطقه 
منطقه  این  در  که  کنند  تصور  آمریکا 
می توان امنیت را بدون در نظر گرفتن 
ایران برقرار کرد سخت در اشتباه هستند.

قدرت  خوشبختانه  داد:  ادامه  وی 
ایران روز به روز افزایش پیدا می کند و 
کشورهای غربی و آمریکا نیز خودشان 
اذعان دارند که حوزه نفوذ ایران بسیار 
گسترده است و به همین خاطر اصرار 

دارند که مانع توسعه ایران شوند.
جهانگیری بیان کرد: در این شرایط 
۲ مسئولیت بر عهده ماست که در وهله 
نظام در  و  از کیان کشور  باید  نخست 
چارچوبی که امام، رهبری و شهدا طراحی 

کردند حفاظت کنیم.
وی اظهار داشت: دومین مسئولیت 
در  را  خود  مقاومت  که  است  این  ما 
بخش هایی که آمریکا می خواهد آسیب 
بزند افزایش دهیم و امروز که هدف آنها 
کشور  توسعه  و  اقتصاد  به  زدن  لطمه 
است، باید از روند توسعه و پیشرفت کشور 

حراست کنیم.
جهانگیری با اشاره به بازدیدهای امروز 
خود از طرح ها و پروژه های مختلف، از 
دست اندرکاران این طرح ها قدردانی کرد 
و افزود: در دولت تدبیر و امید کارهای 

گسترده ای در بخش آب و خاک انجام 
انقلاب 8  معظم  رهبر  مجوز  با  و  شد 
میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی 
برای اجرای طرح های نیمه تمام در بخش 
آب و خاک مورد استفاده قرار گرفت و 
۱.۵ میلیارد دلار دیگر نیز در بخش آب 
و خاک استان خوزستان هزینه شد که 
در نتیجه این اقدامات، با وجود سیلاب 
سال جاری در استان خوزستان میزان 
خرید گندم از این استان در سال جاری 
نسبت به سال گذشته بیشتر بود که این 
کشاورزی  شدن  گسترده تر  معنای  به 
و افزایش سطح زیر کشت در سال های 

گذشته است.

* متاسفانه دولت در اطلاع رسانی 
ضعف دارد 

گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
باید اقدامات انجام شده توسط دولت با 
زبانی گویا به مردم اطلاع رسانی شود اما 
متاسفانه دولت در این خصوص ضعف 
دارد و شاید هم تخریب های مخالفین 

دولت قوی تر است و اجازه نمی دهد که 
مردم نسبت به اقدامات صورت گرفته آگاه 

شوند.
وی با تاکید بر اینکه تلاش دولت این 
است که جریان فعالیت و کار و تلاش در 
کشور متوقف نشود، از بخش خصوصی 
خواست با جدیت به صحنه بیاید و افزود: 
در روزهای سخت و در مشکلات است که 
از مدیران و بخش خصوصی انتظار نقش 
آفرینی داریم وگرنه در شرایط عادی همه 

می توانند فعالیت کنند.
فروش  اینکه  یادآوری  با  جهانگیری 
نفت و درآمد کشور کاهش پیدا کرده، 
گفت: با شناختی که از ظرفیت های کشور 
دارم مطمئن هستم با ابتکار و خلاقیت 
مدیران می توان ده برابر تحریم ها فرصت 

توسعه و پیشرفت ایجاد کرد.
معاون اول رئیس جمهوری در ادامه با 
قدردانی از تلاش ها و خدمات وزارت نیرو 
گفت: این وزارتخانه تابستان سال گذشته 
را با وجود کم آبی و عدم امکان استفاده 
از نیروگاه های برق آبی به خوبی مدیریت 
کرد و اجازه نداد که مردم تحت فشار قرار 

بگیرند.
احداث  برای  گذشته  در  افزود:  وی 
نیروگاه باید واردات خارجی انجام می شد 
داخلی  توانمندی  و  همت  با  امروز  اما 
و  احداث  بخش  در  بزرگی  گام های 

مدیریت نیروگاه ها برداشته شده است.
با  کرد  امیدواری  اظهار  جهانگیری 
امضای تفاهم نامه میان دانشگاه پیام نور و 
معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم 
مهارت آموزان تحت پوشش تسهیلات 
اشتغال زایی قرار گرفته و شاهد تحول و 

توسعه در این بخش باشیم.

معاون اول رئیس جمهوری: 

کشور به کارگاه بزرگ تبدیل شده است
اخبــار سرمقاله

یادداشت

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: برای پاسداران بصیرت 
سیاسی واجب اما جناح بندی سیاسی حرام می باشد و مرز آن جبهه انقلاب اسلامی 

است لذا در دفاع از ارکان انقلاب از همه سیاسی تر هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی روز سه شنبه در همایش سالانه 
فرماندهان نیروی زمینی سپاه پاسداران در مشهد افزود: به فرمان امام خمینی )ره( و مقام 
معظم رهبری سپاه پاسداران خرج جناح بندیهای سیاسی و انتخاباتی یا غیرانتخاباتی 
نمی شود. اما در دفاع از انقلاب اسلامی محدویت ندارد و در همه عرصه های پاسداری 

حضور دارد.
وی پاسدار را سنگرنشین انقلاب در همه صحنه ها توصیف و بیان کرد: سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در برابر جبهه استکبار بیطرف و در جبهه داخلی متعلق به یک گروه 
خاص نیست. معنا ندارد که به ارکان انقلاب حمله شود و سپاه عکس العمل نشان ندهد. 
اگر به ارکان انقلاب، اسلامیت، ولایت و اصول تعرضی صورت گیرد نخستین گروهی که 

در مقابل چنین تحرکاتی می ایستد سپاه پاسداران است.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: برای حفاظت از انقلاب 

اسلامی باید از سپاه پاسداران محافظت کرد و نگذاریم سپاه منحل شود. انحلال سپاه 
یعنی پوسته آن بماند اما حقیقت آن نباشد. امروز پاسداری علاوه بر بصیرت و شجاعت، 

صراحت هم نیاز دارد. پاسدار می بایست در بیان بصیرت خود صراحت داشته باشند.
وی به نقشه های دشمن در مقابله با انقلاب اسلامی نیز اشاره و بیان کرد: آنچه استکبار 
را به زمین زده اشراف رهبری بر فتنه های دشمن است. رهبر معظم انقلاب مطالب به 
کلی سری جبهه استکبار را می بینند. همه باید فته شناس باشیم. فتنه چراغ ها را خاموش 
می کند و تاریک کننده و از بین برنده بصیرتها است چنانکه رزمنده مجاهد در رکاب 

پیامبر )ص( را در جبهه مقابل او قرار می دهد.
حجت الاسلام حاجی صادقی گفت: جامعه بی ولایت، بی خطر و مرده و حقیقت 
دین به ولایت الله و حاکیمت او است. در تاریخ اسلام سابفه ندارد زیر ولایت الله چهل 

سال زندگی کرده باشیم. حکومت رسول الله و امام علی )ع( هم خیلی طول نکشید.
وی افزود: حقیقت در ولایت تجلی یافته و در جای دیگر پیدا نمی شود. مدل حکومت 
دینی خلافت نیست بلکه نظام ولایی است و زیرمجموعه آن معنا می یابد. در نظام ولایی 

فرماندهی و سیاستگذاری مربوط به ولی خدا است و همه باید از آن پیروی کنند.

نماینده ولی فقیه در سپاه:

جناح بندی سیاسی برای پاسداران حرام است

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به 
اینکه امروز دشمن می داند که باید هدف هایش را تنزل 
دهد، گفت: روزگاری به براندازی نظام ما می اندیشیدند، اما 
امروز دشمن در دستیابی به این اهداف ناامید شده است.

آیین  در  سلامی  حسین  پاسدار  سردارسرلشکر 
افتتاحیه طرح ولایت بسیج دانشجویی کشور که در رواق 
شیخ حر عاملی حرم مطهر رضوی برگزار شد، اظهار کرد:  
با اشاره به اینکه جوانان ما امروز ناامید کننده دشمنان  
هستند، گفت: ایرانی باید تسخیرکننده همه قله ها شود و 
شخصیت  علمی ما در بالاترین ترازهای جهانی قرار گیرد 

و این مهم دست یافتنی است.
سرلشکر سلامی خاطرنشان کرد: دشمن ما به زوالی 
بازگشت ناپذیر در تمامی ارکان دچار شده است؛ منحنی 

قدرت اقتصادی دشمن کاملا نزولی و کاهشی است و 
میلیون ها انسان کارتن خواب و زیرخط فقر واقعیتی از 
چهره پنهان بزرگترین اقتصاد جهانی را نشان می دهد؛ 
ناتوانی این کشور در خدمات عمومی و بهداشتی مشهود 
بوده و حتی قدرت نظامی دشمن، فرسوده و ناکارآمد 
است. وی ادامه داد: آمریکا امروز یک اقتصاد روبه زوال و 
یک قدرت نظامی و سیاسی رو به افول است که به تعبیر 
خودشان در قلب آسیا و خاورمیانه، گرفتار فقدان استراتژی 
هستند و نمی توانند تغییر ایجاد کنند. تکیه گاه های آمریکا 
در منطقه متزلزل است و آنها نمی توانند بین هزینه ها و 

دستاوردها را توازن برقرار کنند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه 7 تریلیون دلار هزینه 
کردن بدون منفعت سیاسی یک زیان است، ادامه داد: 

سالانه 4۰ هزار جوان آمریکایی خودکشی می کنند ؛ در 
واقع آمریکا دچار زوال عقل سیاسی است که علت آن 

فقدان یک رهبری کاریزماتیک  است .
سردار سلامی در پایان تاکید کرد:  ما توانسته ایم 
اعتبار قدرتمان را اثبات کنیم؛ اتفاقات اخیر نشان داد 
ما به چه درخششی در عرصه تکنولوژی رسیدیم و باید 
جهان حقیقت این قدرت شکل گرفته را بداند زیرا هیچ 
کشوری مانند ایران در جهان نیست که سالها تحت یک 
محاصره اقتصادی باشد اما با پیشرفت به مسیر خود ادامه 
دهد و ملتی آگاه، نجیب و سرفراز داشته باشد که دشمن 
را بشناسند و با رهبرشان متحد باشند اما شما جوانان 
انقلابی و متعهد، نشان دهنده و تاییدکننده این واقعیت 

هستید. 

رئیس بنیاد امید ایرانیان با تاکید بر ضرورت گفت وگو با 
مردم گفت: شاید لازم باشد علاوه بر اطلاع رسانی به مردم 
درباره فعالیت های صورت گرفته، درخصوص برخی موانع بر 
سر راه برای تحقق وعده های داده شده نیز با مردم صادقانه 

صحبت کنیم.
»محمدرضا عارف« روز سه شنبه در دیدار با کارگروه 
شهرسازی و معماری بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه بنیاد 
امید با هدف ایجاد پل ارتباطی بین تشکل های مردمی با 
نهادهای دولتی تشکیل شد، گفت: بنیاد امید با تشکیل اتاق 
فکر در زمینه های راهبردی و کلان، برنامه های توسعه و 
پیشرفت و تشکیل کارگروه های تخصصی در جهت آسیب 
شناسی موضوعات مختلف اجتماعی، فرهنگی و علمی قدم 

بر می دارد.
وی ادامه داد: اکنون نیز از کارگروه شهرسازی و معماری 
بنیاد امید ایرانیان انتظار می رود تا با آسیب شناسی عملکرد 
مدیریت شهری نقاط قوت و ضعف را شناسایی کند تا 

بتوانیم پاسخگوی انتظارات مردمی که به ما اعتماد کردند، 
باشیم.رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه مباحث مهمی 
مانند حاشیه نشینی، بافت های فرسوده، سیاست های 
مدیریت شهری و حمل و نقل عمومی که به آن کمتر 
پرداخته ایم باید مورد توجه جدی تر قرار گیرند، افزود: 
داشتن مسکن آرزوی دست نیافتی برای بخشی از جامعه 
شده است باید با یک برنامه ریزی مناسب به سمت احقاق 
این حق که داشتن مسکن است و در قانون اساسی هم به 

آن پرداخته شده پیش برویم.
رئیس فراکسیون امید مجلس با اشاره به اینکه نباید 
درآمدهای شهرداری تنها معطوف به حوزه شهرسازی باشد، 
گفت: باید به دنبال درآمدهای پایدار برای شهرداری بود 
متأسفانه در گذشته برای کسب درآمد مجوزهای نامتعارفی 
برای انبوه سازی داده شد و مشکلاتی را برای مناطقی از 

شهر تهران و کلان شهرها ایجاد کردند.
رئیس مجمع نمایندگان تهران تاکید کرد: در وضع 

قوانین در حوزه شهرسازی صرفاً منفعت مدیریت شهری 
در نظر گرفته نشود و حقوق مردم و ذی نفعان باید در صدر 
قوانین حوزه شهرسازی قرار بگیرد. وی همچنین در بخش 
دیگری از سخنان خود بر لزوم گفت وگو با مردم تاکید کرد 
و گفت: شاید لازم باشد علاوه بر اطلاع رسانی به مردم درباره 
فعالیت های صورت گرفته، در خصوص برخی موانع بر سر 
راه برای تحقق وعده های داده شده نیز با مردم صادقانه 
صحبت کنیم تا بدانند ما تلاش کردیم جلوی برخی 

رخدادهای ناخوشایند را بگیریم اما توفیقی حاصل نشد.
عارف با بیان اینکه باید به فکر ارائه برنامه های راهبردی 
برای انتخابات مجلس یازدهم باشیم، گفت: متأسفانه بخشی 
از سرمایه اجتماعی به دلایل گوناگون از جمله ناکارآمدی 
بخش هایی از نظام اداری و تصمیم گیری از دست رفته 
است و باید به فکر بازگرداندان نشاط به جامعه و بالا 
بردن سطح مشارکت مردم در همه زمینه ها بخصوص در 

انتخابات باشیم.

سرلشکر سلامی :

 دشمنان ما به زوالی بازگشت ناپذیر دچار شده اند

محمدرضا عارف: 

باید با مردم صادقانه گفت وگو کنیم

مجید تفرشی

آلبرت بغزیان 
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تشخیصچهرهباکمکیکشیشهآنالوگ
تشخیص  امنیتی  فناوری  چه  اگر 
در  حاضر  حال  در  بیومتریک  چهره 
دستگاه هایی نظیر گوشی های هوشمند 
به  نیاز  هم  هنوز  اما  است  رایج  بسیار 
پردازش های زیادی دارد. در آینده ای نه 
چندان دور کاربران گوشی های هوشمند 
می توانند برای شناسایی و تأیید هویت از 
 analog( "یک پوشش "شیشه ای آنالوگ
گوشی  نمایشگر  روی  بر  که   )glass
کنند.  استفاده  می شود،  چسبانده 
گیزمگ،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
ویسکانسین- "دانشگاه  پژوهشگران 

مدیسون" )University of Wisconsin - Madison( آمریکا در مطالعه اخیرشان یک قطعه 
شیشه کوچک نیمه شفاف توسعه داده اند که در درون آن حباب های کوچک هوا و موادی 
برای خم کردن یا جذب نور تعبیه شده است. هنگامی که این شیشه در نزدیکی یکی از ۹ 
سطحی که دارای اعدادی با ۹ دست نوشته متفاوت هستند، قرار می گیرد نور، همه آن اعداد 
را به طور یکسان به شیشه مذکور منعکس می کند. حباب ها، بسته به شکل اعداد، نور را از 
طریق شیشه در مسیرهای متفاوت هدایت می کنند و آن را به یکی از ۹ نقطه در طرف دیگر 
شیشه می رساند. هر کدام از این نقاط به یک شماره خاص مربوط می شود - به طوری که 
اگر عدد دست نویس ۲ باشد، حباب ها نور را برای روشن شدن نقطه ۲ هدایت می کنند. 
پژوهشگران این مطالعه )"زونگ فو یو" )Zongfu Yu (،" آنگ چن" )Ang Chen( و" اِفرم 
خرم" )Efram Khoram( در انتها گفتند: توسعه این شیشه ها راحت و ارزان است و امیدواریم 
که این فناوری بتوانند در آینده برای شناسایی چهره افراد به کار رود. این یک فناوری فوق 

العاده است که نیازی به مصرف برق یا اینترنت ندارد.

 Harvard( "پژوهشگران دانشکده مهندسی و علوم کاربردی "دانشگاه هاروارد
به  که  کرده اند  ابداع  شست  انگشت  اندازه  به  جدیدی  دوربین   ،)University

ماهواره ها و پهپادها امکان می دهد تا اجسام و افراد استتار شده را ببینند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیفنس وان، پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی، 
برای پی بردن به استتار دشمن، از ویژگی های بینایی موجوداتی مانند "میگوی 

دهان پا" )Mantis shrimp( استفاده کرده اند.
میگوی دهان پا، پیچیده ترین چشم ها را در میان حیوانات دارد و سیستم بینایی 
او، پیچیده ترین سیستم بینایی است که تاکنون کشف شده است. در حالی که 

انسان ها، تنها سه نوع سلول برای دیدن محیط اطراف دارند، تعداد این سلول ها در 
میگوی دهان پا، بین ۱۲ تا ۱۶ نوع است و به همین دلیل این موجودات می توانند 
نورها و رنگ هایی را ببینند که چشم انسان، از عهده دیدن آنها برنمی آید. برخی از 
این موجودات می توانند حساسیت چشم خود را برای سازگاری با محیط خود تنظیم 
کنند. معمولًا در هنگام جنگ، شرایطی پیش می آید که استتار سربازان یا تانک ها 
ضروری باشد. این شرایط، امکان نفوذ بهتر به نیروهای مقابل را فراهم می کند. هر 
چه زودتر امکان تشخیص بافت مصنوعی فراهم شود، استتار دشمن زودتر آشکار 
خواهد شد. موجوداتی مانند میگوی دهان پا به خاطر داشتن چشمانی که نور را از 
چندین جهت جمع آوری می کنند، می توانند از عهده این کار برآیند. فرآیند کاهش 
امواج نوری که در چندین جهت ساطع می شوند و انتشار آنها به صورت یک موج، 

"قطبش" )polarization( نام دارد.
پژوهشگران برای تقلید از این ویژگی میگوی دهان پا، چندین نوع لنز را به کار 
گرفتند و یک دوربین را نیز به کار بردند. لنزها، امواج را به طور مستقیم کاهش 
می دهند و به دوربین امکان می دهند تا تابش خیره کننده ای داشته باشد و تصویر 
منظمی ارائه دهد. اما این فرآیند نمی تواند اجسام یا افراد پنهان شده را برای چشم 
غیرمسلح آشکار کند. دوربین هایی نیز وجود دارند که تصاویری با قطبش بیشتر ارائه 
می دهند و به کاربر کمک می کنند تا نور منتشر شده از چندین جهت را در یک زمان 

ببیند.
پژوهشگران در این پروژه، از موادی استفاده کردند که در مقیاس مولکولی طراحی 

شده اند و با کمک درک نحوه عملکرد قطبش، این دوربین را ابداع کردند.
"نوح روبین" )Noah Rubin(، یکی از نویسندگان این پژوهش گفت: قطبش 
می تواند اطلاعاتی را درباره طبیعت بافت ها فراهم کند. در صورتی که نور خوشید 
از سطح پراکنده شود، اطلاعات قطبش به شکل قابل توجهی متفاوت خواهند 

بود.

ایندوربینجدید،سربازاندرحالاستتارراپیدامیکند

علمیوسلامت

وقتیزبانملتهبمیشود

انواع مختلفی از گلوسیت وجود دارند که یکی از آنها به نام گلوسیت حاد شناخته می 
شود. در این نوع، التهاب زبان به طور ناگهانی رخ می دهد و علائم اغلب شدید هستند.
زبان یک اندام ماهیچه ای کوچک در دهان است که به چشیدن و بلعیدن غذا و 
همچنین تکلم کمک می کند. گاهی اوقات زبان ممکن است به گلوسیت مبتلا شود که 

تورم، قرمزی و شکل گیری ظاهری صاف روی سطح زبان را به همراه دارد.
موارد مختلفی می توانند به شکل گیری گلوسیت یا التهاب زبان منجر شوند و این 

شرایط انواع مختلفی دارد. در ادامه با گلوسیت بیشتر آشنا می شویم.
نوع: گلوسیت حاد

انواع مختلفی از گلوسیت وجود دارند که یکی از آنها به نام گلوسیت حاد شناخته می 
شود. در این نوع، التهاب زبان به طور ناگهانی رخ می دهد و علائم اغلب شدید هستند.
 )Dyspnea( افزون بر تورم، از دیگر علائم گلوسیت حاد می توان به درد و تنگی نفس
اشاره کرد. گلوسیت حاد بیشتر به واسطه یک واکنش آلرژیک یا در نتیجه آسیب دیدگی 

زبان، مانند سوختگی یا گاز گرفتگی رخ می دهد.
نوع: گلوسیت مزمن

در گلوسیت مزمن، التهاب زبان به طور مکرر رخ می دهد و ممکن است به عنوان نشانه 
ای از یک بیماری و شرایط سلامت دیگر آغاز شود. گلوسیت مزمن شایع تر از گلوسیت 
حاد است. یک زیرنوع آن به نام گلوسیت مزمن سطحی شناخته می شود که در آن خود 
زبان ملتهب نمی شود، بلکه بیشتر غشائی که آن را پوشش داده است تحت تاثیر قرار 
می گیرد. این نوع خاص به طور ویژه بین افراد معتاد به الکل، مصرف کنندگان تنباکو، و 

آنهایی که به بیماری های مزمن معده یا روده مبتلا هستند، دیده می شود.
نوع: گلوسیت آتروفیک

در گلوسیت آتروفیک که به نام گلوسیت هانتر نیز شناخته می شود، زبان رنگ اصلی 
خود را از دست می دهد و سطح آن صاف می شود.

صاف شدن زبان به معنای آن است که بسیاری از جوانه های چشایی خود که در حالت 
عادی سطح زبان را پوشش می دهند، از دست رفته اند. این می تواند ظاهری براق و 

صاف به زبان ببخشد.
نوع: گلوسیت ایدیوپاتیک

گلوسیت ایدیوپاتیک به واسطه التهاب در غشای مخاطی و کل ماهیچه زبان تعریف می 
شود. متاسفانه، دلیل این نوع خاص از گلوسیت نامشخص است.

افراد مبتلا به گلوسیت ایدیوپاتیک با صاف شدن زبان مواجه هستند و اغلب تا 50 
درصد یا بیشتر از جوانه های چشایی خود را از دست می دهند که ظاهری براق و صاف 

به زبان می بخشد.
دلیل: واکنش های آلرژیک

یکی از شایع ترین دلایل گلوسیت، به ویژه گلوسیت حاد، یک واکنش آلرژیک است. 
این واکنش های آلرژیک ممکن است به واسطه داروها، غذاها، و محرک های بالقوه دیگر 

شکل بگیرند و جوانه های چشایی و بافت های ماهیچه زبان را ملتهب سازند.
برخی داروهای مورد استفاده برای درمان فشار خون بالا که به نام مهارکننده های آنزیم 
مبدل آنژیوتانسین شناخته می شوند از محرک های رایج هستند و همچنین می توان 
به دهانشویه ها، خوشبوکننده های دهان، خمیردندان ها، پلاستیک در دندان های 

مصنوعی، و رنگ ها در آبنبات ها اشاره کرد.
دلیل: بیماری و عفونت ها

گلوسیت ممکن است در نتیجه ابتلا به یک بیماری، به ویژه آنهایی که سیستم ایمنی 
بدن را تحت تاثیر قرار می دهند، شکل بگیرد. زیرا آنها ممکن است به ماهیچه ها و جوانه 
های چشایی زبان حمله کنند. هرپس سیمپلکس، ویروسی که موجب تبخال ها و تاول 

های اطراف دهان می شوند یکی از نمونه ها در این زمینه است.
عفونت ها از جمله آنهایی که به واسطه باکتری ها، مخمرها، یا قارچ ها شکل می گیرند 
نیز می توانند موجب گلوسیت شوند. به عنوان مثال، می توان به برفک اشاره کرد که 
موجب بروز وصله های سفید روی زبان و درون دهان می شود. بهداشت ضعیف دهان و 
دندان و تولید کم بزاق )خشکی دهان( می توانند به عفونت منجر شوند که احتمال ابتلا 

به گلوسیت را افزایش می دهد.
دلیل: کمبود ویتامین ها

کمبود ویتامین و مواد مغذی یکی دیگر از دلایل شایع گلوسیت است. به عنوان مثال، 
اگر به میزان کافی آهن دریافت نکنید، احتمال مواجهه با سطوح پایین میوگلوبین 
افزایش می یابد. این شرایط می تواند به گلوسیت منجر شود زیرا میوگلوبین پروتئینی 
در گلبول های قرمز خون است که برای سلامت ماهیچه، از جمله بافت ماهیچه زبان 
اهمیت دارد. از دیگر کمبودهای ویتامینی که می توانند به گلوسیت منجر شوند می 
توان به ویتامین B۱۲، ویتامین E، ریبوفلاوین، فولات، و نیاسین اشاره کرد. بدون در نظر 
گرفتن این که کدام ویتامین مقصر است، این نوع از گلوسیت معمولا به گلوسیت کمبود 

ویتامین ارجاع می شود.
دلیل: آسیب دیدگی دهان

همان گونه که پیشتر اشاره شد، آسیب دیدگی یا بروز زخم در دهان می تواند به 
گلوسیت منجر شود. از نمونه های رایج می توان به بافت گاز گرفته، بریده، جویده شده 
یا سوخته روی زبان یا نقاط دیگر دهان اشاره کرد. افزون بر این، التهاب ممکن است 
به واسطه لوازم دندانسازی مانند سیم کشی ارتودنسی یا دندان مصنوعی نامناسب رخ 
دهد. پیرسینگ زبان نیز می تواند احتمال ابتلا به گلوسیت را افزایش دهد زیرا این اندام 

ماهیچه ای را هرچه بیشتر مستعد ابتلا به عفونت و زخم ها می سازد.
علائم

اگرچه پیشتر به برخی علائم گلوسیت اشاره شد اما تکرار آنها ضرری ندارد. درد یا 
حساسیت به لمس در کنار تورم یا التهاب در زبان از جمله شایع ترین علائم هستند.

در برخی موارد، تورم ممکن است چنان شدید شود که توانایی فرد برای بلعیدن، 
جویدن، یا صحبت کردن را تحت تاثیر قرار دهد. در این شرایط دریافت کمک پزشکی 
فوری اهمیت دارد. زبان ممکن است تغییر رنگ داده و رنگ پریده یا قرمز روشن شود و به 

واسطه از دست دادن جوانه های چشایی ظاهری صاف به خود بگیرد.
درمان: داروها

چگونگی درمان گلوسیت تا حد زیادی به دلیل این شرایط بستگی دارد. اگر گلوسیت 
ناشی از یک عفونت باکتریایی، قارچی یا مخمری باشد، پزشک شما ممکن است برای 
تسکین علائم و بهبود عفونت دارو تجویز کند. در ترکیب با آنتی بیوتیک ها یا داروهای 
دیگر، کورتیکواستروئیدهای موضعی ممکن است تجویز شده و برای کمک به کاهش 

علائم درد و قرمزی زبان یا بخش های دیگر دهان به کار گرفته شوند.
درمان: مراقبت خانگی

در موارد دیگر گلوسیت، روش های مراقبت خانگی ممکن است بهترین گزینه درمان 
باشند. به عنوان مثال، اگر این شرایط به واسطه یک ویروس شکل گرفته باشد، پزشک 
می تواند یک برنامه روتین برای درمان علائم در خانه را ارائه کند. این برنامه شامل مراقبت 
از سلامت زبان و کل دهان از طریق دو بار مسواک زدن در روز و استفاده از نخ دندان 
می شود. یا اگر گلوسیت به واسطه کمبود یک ویتامین مشخص شکل گرفته است، 
شاید دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از مواد مغذی که با کمبود آنها مواجه هستید، 
بهترین گزینه درمان باشد. در مواردی که گلوسیت به واسطه یک واکنش آلرژیک یا 
محرک شکل گرفته است، تشخیص دلیل و از بین بردن یا پرهیز از آن برای پیشگیری از 

واکنش های آینده اهمیت دارد.

بیخوابی،فشارخونراتشدیدمیکند
اگر از مشکلات خواب رنج می برید بهتر است بدانید که کم خوابی و خواب بی کیفیت 

احتمال بالا رفتن فشار خون را افزایش می دهد.
نتایج تحقیقی جدید در دانشگاه آریزونا نشان می دهد خواب بد شبانه می تواند باعث 
افزایش فشار خون در آن شب و روز بعد از آن شود. این مطالعه توضیحی است بر این 
سوال که چرا مشکلات خواب خطر حمله قلبی، سکته مغزی و حتی مرگ ناشی از 

بیماری های قلب و عروق را افزایش می دهند.
 بر اساس مطالعات قبلی، کم خوابی و خواب بی کیفیت از عوامل بروز سکته مغزی، 
حمله قلبی و بیماری های قلبی عروقی است. گرچه این ارتباط تایید شده، ولی علت 

آن تا امروز ناشناخته بود.
محققان دانشگاه آریزونا به منظور بررسی خواب بی کیفیت و ارتباط آن با بیماری های 
قلبی، ۳00 زن و مرد ۲۱ تا ۷0 ساله را مورد بررسی دقیق قرار دادند. این افراد سابقه 
هیچ گونه بیماری قلبی نداشتند. فشار خون این افراد به طور مداوم بررسی شد و نتایج 
نشان داد کم خوابی منجر به افزایش فشار خون می شود و فشار خون مهمترین عامل بروز 

بیماری های قلبی و سکته مغزی است.
فشار خون نیرویی است که توسط جریان خون به دیواره رگ ها وارد می شود تا خون در 
سراسر رگ ها و بدن جریان یابد. اگر این نیرو افزایش پیدا کند و در طول زمان ثابت باقی 
بماند، بدن با مشکلات زیادی روبرو می شود. فشار خون مهمترین عامل بروز بیماری های 

قلبی و بیماری های قلبی مهمترین عامل مرگ و میر در سراسر جهان است.
 و به نقل از »مدیکال دیلی«، ۱۱ شب تا ۷ صبح بهترین زمان خواب است. مصرف 
از تجهیزات  و عدم استفاده  از خواب، دمای مناسب  غذای سبک سه ساعت قبل 
الکترونیکی در اتاق خواب نقش مهمی در خواب با کیفیت دارد. بر اساس آمار ۱5 تا ۲0 

درصد از بزرگسالان آمریکایی دچار اختلال خواب هستند.

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت توسعه و عمران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم به شماره 
ثبت ۱۶۱ و شناسه ملی ۱05۹000۱48۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
سالیانه مورخ ۱۳۹۷/0۶/۲۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- موسسه حسابرسی دش و 
همکاران به شماره ثبت ۱۹۷0 و شناسه ملی ۱0۱00۱۷۱۲۷۱تهران بعنوان بازرس اصلی 
برای مدت یکسال انتخاب شد . ۲- آقایان عباس محتاج به شماره ملی 0۳808۱8۷۳۶، 
غلامحسین اله یاری به شماره ملی 05۷۹8۱۹8۶8 ، جواد کریمی خضرا به شماره ملی 
0۳8۱۹۳۹۲۲۷ ،سید حسن رضوی به شماره ملی 0۳8۳5۹۹40۷ و محمود زمانی قمی 
به شماره ملی0۳8۱۲۳0۱۶۳ بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب 

شدند . ۳-صورتهای مالی سال ۹۶ به تصویب رسید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )514522(

----------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات موسسه توسعه و عمران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم به شماره ثبت 
۱۶۱ و شناسه ملی ۱05۹000۱48۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱۳۹8/0۲/۲۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای ابوالفضل حجازی به شماره 
ملی 0050۶۲۱۹4۷ جایگزین آقای غلامحسین اله یاری به شماره ملی 05۷۹8۱۹8۶8 

بعنوان عضو هیئت مدیره انتخاب شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )514517(

----------------------------------------------
آگهی تغییرات 

به  قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  عمران  و  توسعه  موسسه  تغییرات  آگهی 
شماره ثبت ۱۶۱ و شناسه ملی ۱05۹000۱48۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
مورخ ۱۳۹8/0۲/۲۳ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان عباس محتاج به شماره ملی 
ملی  شماره  به  خضرا  کریمی  جواد   ، مدیره  هیئت  رئیس  سمت  0۳808۱8۷۳۶به 
بشماره  بلداجی  برنا  سیروس   ، مدیره  هیئت  رئیس  نائب  سمت  به   0۳8۱۹۳۹۲۲۷
شماره  به  حجازی  ابوالفضل   ، مدیره  هیئت  عضو  سمت  به   4۶4008۱50۲ ملی 
شماره  به  قمی  زمانی  محمود  و  مدیره  هیئت  عضو  سمت  0050۶۲۱۹4۷به  ملی 
ملی0۳8۱۲۳0۱۶۳ به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب شدند .کلیه اوراق و اسناد تعهدآور 
با امضای ثابت مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره یا نائب رئیس هیئت مدیره و با مهر موسسه 

می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )514516(

آگهی تغییرات 
به  قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  عمران  و  توسعه  موسسه  تغییرات  آگهی 
شماره ثبت ۱۶۱ و شناسه ملی ۱05۹000۱48۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
شماره  به  محتاج  عباس  آقایان   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   ۱۳۹۷/0۷/0۲ مورخ 
ملی  به شماره  رئیس هیئت مدیره ،سیدحسن رضوی  ملی 0۳808۱8۷۳۶به سمت 
شماره  به  یاری  اله  غلامحسین   ، مدیره  هیئت  رئیس  نائب  سمت  به   0۳8۳5۹۹40۷
شماره  به  خضرا  کریمی  جواد   ، مدیره  هیئت  عضو  سمت  05۷۹8۱۹8۶8به  ملی 
شماره  به  قمی  زمانی  محمود  و  مدیره  هیئت  عضو  سمت  به   0۳8۱۹۳۹۲۲۷ ملی 
ملی0۳8۱۲۳0۱۶۳ به سمت عضو هیئت مدیره و سید مهدی علیزاده طباطبائی به شماره 
ملی۱۲۳۹۷۶5۷۳8 به سمت مدیرعامل )خارج از اعضای هیئت مدیره ( برای مدت دو 
سال انتخاب شدند .کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای ثابت مدیرعامل و رئیس هیئت 

مدیره یا نائب رئیس هیئت مدیره و با مهر موسسه می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )514515(

----------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات موسسه توسعه و عمران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم به شماره ثبت 
۱۶۱ و شناسه ملی ۱05۹000۱48۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱۳۹8/0۲/0۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای سیروس برنا بلداجی بشماره 
ملی 4۶4008۱50۲ جایگزین آقای سید حسن رضوی به شماره ملی 0۳8۳5۹۹40۷ 

بعنوان عضو هیئت مدیره انتخاب شد . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )514513(

----------------------------------------------
آگهی تاسیس شرکت 

درتاریخ  آسیا  عرش  تا  فرش  سیر  ملکوت  محدود  مسئولیت  با  شرکت  تاسیس 
امضا  و  ثبت  به شناسه ملی ۱4008۲44۱۲8  به شماره ثبت ۱۶۳۳۷   ۱۳۹8/0۱/08
ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :فعالیت به اخذ روادید و تنظیم انجام مسافرت گروهی داخلی و خارجی 
و ذخیره مکان و هرگونه خدمات گردشگری تصدی به انجام خدمات مربوطه به ایرانگردی 
و جهانگردی از قبیل تنظیم مسافرت گروهی و گشتهای داخلی و خارجی و به طور کلی 
هرگونه فعالیت و خدمات ایرانگردی و جهانگردی وطرحهای گردشگری بموجب مجوز 
شماره ۹۷4/۱۳5/5045مورخ ۱۳۹۷/۱۲/۲۱ سازمان میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری استان قم تاسیس گردید. مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز 
اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، صدوقی ، خیابان ۲0متری 

 ، تارا  مجتمع   ،  ۱5 پلاک   ، فجر  ۲0متری  خیابان   ، ابوالفضل۲[  دانش]حضرت 
طبقه دوم کدپستی ۳۷۱۳۱۶548۷ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 

۱000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم طاهره صادقی به شماره 
ملی 0۳۷۳4۱5۷۱0 دارنده ۱00000 ریال سهم الشرکه آقای محمد سپهری نژاد به شماره 
ملی 0۳۷۳855۶۲۱ دارنده ۹00000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم طاهره 
صادقی به شماره ملی 0۳۷۳4۱5۷۱0و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای 
محمد سپهری نژاد به شماره ملی 0۳۷۳855۶۲۱و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و 
به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار 
و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه 
های عادی و اداری باامضاء مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می 
باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی 

های شرکت تعیین گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )525094(

----------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول

نوبت دوم 
در پرونده کلاسه فوق اموال توقیفی ذیل الذکر که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی 
شده است در تاریخ ۹8/5/۱۳  ساعت ۱0 الی ۱۱ در دادگاه عمومی بخش کهک به آدرس 
استان قم بخش کهک دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده 

حضوری به فروش می رسد:
ارزش  به  جمعا  ریال   ۱۷0/000 تن  هر  تن   ۳4/000 تناژ  به  بیس  مصالح   -۱

5/۷80/000/000 ریال 
ارزش  به  جمعا  ریال   ۱۱0/000 تن  هر  تن   ۱۲/۶00 تناژ  به  قلوه  مصالح   -۲

۱/۳8۶/000/000 ریال 
۳- یک دستگاه ماسه شور به ابعاد ۷/5 × ۱ متر با متعلقات مربوطه ساخت ایران فاقد 

الکتروموتور – مستعمل – غیرفعال به ارزش ۳00/000/000 ریال 
جمعا به مبلغ ۷/4۶۶/000/000 ریال 

لذا افرادی که قصد بازد ید  از اموال را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به تاریخ 
مزایده با هماهنگی این اجرا از اموال مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند . قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا از برنده مزایده اخذ و مابقی 
را قبل از یکماه  دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد. )م الف ۱0۶0۶(
                                             واحد اجرای احکام دادگاه عمومی کهک

ضعف بینایی می تواند رشد کودکتان را مختل کند و امنیت او را 
به خطر بیندازد. اما از کجا باید بفهمید کودکتان مشکل بینایی 

دارد یا خیر؟
شناسایی ناهنجاری های بینایی در کودکان می تواند جلوی 

مشکلات یادگیری یا رشد او را بگیرد یا این مسائل را رفع کند.
معاینه ی سالیانه ی کودک خردسالتان بسیار اهمیت دارد چون 
این اطمینان را به شما می دهد که او می تواند یاد بگیرد، بازی کند 
و رشد کند. با رشد کودک، بدن او و از جمله چشم هایش به طور 
مداوم تغییر و رشد می کند. بسیاری از پدر و مادرها کودک را به 
طور مداوم از جهت سلامتی چکاپ می کنند؛ اما چکاپ بینایی 
نادیده می گیرند. هرچند پزشک متخصص کودک  او را اغلب 
می تواند چند ارزیابی ساده از چشم های کودک شما انجام بدهد؛ 
اما پزشک متخصص چشم و کارشناس بینایی سنجی، مجهز به 
تخصص و ابزارهای لازم برای سنجش دقیق تر چشم و بینایی 
هستند و برای همین احتمال اینکه ناهنجاری ها یا مشکلات 

چشم و بینایی را به خوبی تشخیص دهند بسیار بیشتر است.
*علائمی که می گوید کودکتان مشکل بینایی دارد

۱. عادت کرده است برای دیدن هر چیزی به آن نزدیک تر شود.
نگه  صورتش  به  نزدیک  معمولًا  را  کتاب  مانند  چیزهایی   .۲

می دارد.
۳. چشمانش را می مالد.

4. وقتی دور را نگاه می کند چشم هایش را جمع می کند یا 
خیلی نزدیک به تلویزیون می نشیند.

5. چشمش به طور ناگهانی حالتی از انحراف پیدا کرده است، 
یعنی یکی از چشم ها از نظر فیزیکی، زاویه اش تغییر کرده و در 
مقایسه با عکس های قدیمی، به سمت داخل یا بیرون برگشته 

است.
۶. از دوبینی و سردرد شکایت دارد.

۷. زیاد پلک می زند.
8. برای خواندن یک چشمش را می بندد.

۹. از خواندن یا سایر کارهایی که از نزدیک باید دیده شوند، 
دوری می کند.

۱0. به تماس چشمی علاقه ای ندارد.
۱۱. توانایی لازم برای نگاه مستمر ندارد که موجب جا انداختن 

کلمات هنگام خواندن می شود.
توانایی  مانند  می موزد؛  تأخیر  با  را  حرکتی  مهارت های   .۱۲

ضعیف در توپ بازی
۱۳. به نور خیلی حساس است.

۱4. چشم هایش تراز نیستند یا حرکات غیرعادی دارند )بعد از 
شش ماهگی(

۱5. چشم هایش قرمزی مزمن دارند.
۱۶. چشم هایش مدام آبریزی دارد.

۱۷. مردمک چشم هایش به جای اینکه تیره باشند، سفیدند.
ضمناً معلم فرزندتان نیز ممکن است کمبود توجه و بی قراری 
ارتباط مستقیم  فرزندتان را به شما گزارش بدهد که می تواند 
با مشکل بینایی او داشته باشد. کودکی که مشکل بینایی دارد 
نمی تواند تمرکزش را حفظ کند، زیرا سیستم بینایی او عملکرد 

مورد نیازش را ندارد.
*کودک شما ممکن است نتواند به شما بگوید برای دیدن 

مشکل دارد
منتظر نمانید تا کودکتان از بینایی اش شکایت کند، زیرا خیلی از 
بچه ها حتی نمی توانند متوجه شوند که بینایی شان مشکلی دارد؛ 
زیرا به شیوه ی خاص دیدنشان عادت کرده اند و تصور می کنند 

همه همین طور می بینند.
یا متخصص چشم  بینایی سنج  نزد  بار  را سالی دو  کودکتان 
ببرید تا اگر هرگونه مشکلی در بینایی اش وجود دارد هر چه زودتر 
تشخیص داده شده و درمان شود. بیشتر مشکلات بینایی با 

تجویز عینک یا در موارد نادر با عمل جراحی رفع می شوند.
*عینک و لنز در کودکان

بچه ها در هر سنی می توانند از عینک و لنز استفاده کنند، حتی 
بچه های بسیار کوچک. اگر کودکتان از عینک استفاده می کند 

این نکات را به یاد داشته باشید:
- اجازه دهید کودکتان خودش فریم عینکش را انتخاب کند.

سال  دو  از  کوچک تر  بچه های  برای  پلاستیکی  فریم های   -

مناسب ترند.
- اگر فرزند شما از فریم فلزی استفاده می کند حتماً دسته فنری 

باشد تا فرزندتان بیشتر احساس راحتی کند.
- بند کشی برای عینک به کودکتان کمک می کند در زمان 

فعالیت، راحت تر عینکش را سر جایش نگه دارد.
به  است  ممکن  دارند  شدید  بینایی  مشکل  که  بچه هایی   -
 )high index( بالا  شاخص  لنزهای  نام  به  بخصوصی  لنزهای 
نیاز داشته باشند که نازک تر از لنزهای پلاستیکی اند. - لنزهای 
پلی کربناتی برای بچه ها بهترین نوع لنز هستند، مخصوصاً برای 
آن هایی که ورزش می کنند. پلی کربنات، یک ترموپلاستیک 
نشکن و شفاف است که برای درست کردن لنزهای نازک و سبُک 
به کار می رود. هر چند که این لنزها بسیار مقاوم اند؛ اما نسبت به 
لنزهای پلاستیکی، راحت تر خش می افتند. بچه هایی که با آب 
مروارید مادرزادی متولد می شوند ممکن است طی چند هفته ی 
اول تولد، نیاز به عمل جراحی داشته باشند تا آب مرواریدشان 
برداشته شود. برخی از این بچه ها باید بعد از عمل جراحی آب 
مروارید، از لنز استفاده کنند. بچه ها حدود ۱0 سالگی ممکن 
از  عینک  جای  به  ورزش،  یا  زیبایی  دلایل  به  بخواهند  است 
لنزهای تماسی استفاده کنند. این کودک باید بداند چگونه لنز 
را به درستی در چشم هایش قرار دهد، به درستی آن ها را خارج 
کند و طبق توصیه ی پزشک آن ها را تمیز کند. مشکلات ناشی از 
استفاده از لنزهای تماسی، تقریباً همیشه به دلیل عادات نادرست 
و بهداشت ناکافی بروز می کنند. چشم پزشک کودکتان می تواند 
به شما کمک کند تصمیم بگیرید چه نوع اصلاح بینایی برای 

کودک شما بهترین است.
چه غذاهایی برای تقویت سلامت بینایی کودکان مفیدند؟

به سلامت چشم ها  که  دارند  فراوانی وجود  غذاهای گیاهی 
کمک می کنند. سبزیجات برگ دار از جمله سبزیجات سوپرفود 
دارای مقدار زیادی ویتامین ها و املاح مانند ویتامین A، ویتامین 
C و کلسیم هستند. مخصوصاً اسفناج غنی از آنتی اکسیدان هایی 
مانند لوتئین و زآگزانتین بوده و بی نهایت برای سلامت چشم مهم 
است. هویج، سیب زمینی شیرین، انگور، غذاهای امگا ۳ دار، 
مرکبات، بادام و انواع کلم نیز از دیگر خوراکی های مفید برای 

سلامت چشم محسوب می شوند.

نکاتی در مورد سلامت چشم کودکان

از کجا باید بفهمید کودکتان مشکل بینایی دارد؟

5 دلیل برای مصرف بیشتر میوه ای با دوره کوتاه عرضه در بازار

درتابستانحتماًآلبالوبخورید!
آلبالو یکی از محبوب ترین میوه های تابستانی است که مدت برداشت و عرصه بازاری آن در 

سراسر جهان، بسیار کوتاه است.
از آنجایی که آلبالو دارای ریزمغذی ها و ترکیبات منحصربه فرد فراوانی است بسیاری از 
متخصصان و محققان تغذیه تأکید به مصرف آلبالو در فصل برداشت آن دارند تا بدن بتواند 
حتی در طول همین روزهای محدود تابستانی هم فایده کافی و لازم را در خوردن آلبالو ببرد. 
در ادامه این مطلب به مهم ترین دلایلی که باعث می شوند روی مصرف آلبالو در تابستان 

تأکید شود اشاره می کنیم.
*آلبالو منبع عالی از ترکیبات مهم است

رنگ قرمز شفاف و غلیظ آلبالو فقط برای جذابیت و زیبایی نیست، بلکه به علت وجود 
میزان زیادی از آنتوسیانین ها شکل می گیرد. آنتوسیانین ها، نوعی آنتی اکسیدان هستند 
که می توانند با آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد مقابله کنند و مانع از استرس اکسیداتیو 
شوند. طبق گزارش مجله Nutrients در سال ۲0۱8 میلادی، آلبالو سرشار از مواد مغذی 
مهمی مانند فیبر، کاروتنوئیدها، ویتامین C و پتاسیم است، در حالی که نسبتاً کم کالری 

هم محسوب می شود. در واقع، هر وعده مصرفی از آلبالو، تنها ۷0 کیلوکالری انرژی دارد.
آلبالو می تواند به خواب سریع تر کمک کند

اگر در شب های گرم تابستانی خیلی دیر خوابتان می برد یا کم می خوابید، باید بدانید 

شما در این مورد تنها نیستید. آمارها نشان می دهد حدود یک سوم از بزرگسالان در کشوری 
مانند آمریکا، کمتر از ۷ ساعت در شب های گرم تابستانی می خوابند که چنین عادتی 
می تواند خطر ابتلا به بیماری فشارخون بالا، بیماری دیابت، چاقی و... را افزایش دهد. با 
این حال امروزه بعضی افراد از آلبالو و خصوصاً آب خالص آن برای خواب سریع تر و بهتر 
کمک می گیرند. دلیلش این است که آلبالو ذاتاً حاوی میزان زیادی ملاتونین است که نوعی 
هورمون مهم در چرخه خواب مطلوب محسوب می شود. طبق یافته های به دست آمده از 
مطالعات اخیر، افرادی که صبح ها پس از بیدار شدن و شب ها قبل از خوابیدن از آب آلبالو 

خالص استفاده می کنند، هم بهتر می خوابند و هم خواب طولانی تری را تجربه می کنند.
*آلبالو می تواند به کاهش فشار ناشی از ورزش های تابستانی کمک کند

آب آلبالوی خالصی برای ورزشکاران واقعاً مفید است چون به خوبی می تواند فشار عضلانی 
 Journal of the International Society را پس از ورزشی تسکین بدهد. یکی از مطالعات
of Sports Nutrition نشان می دهد. دوندگانی که از آب آلبالوی خالص در هفته منتهی 
به مسابقه دوندگی استفاده می کنند، پس از مسابقه با فشار عضلانی و گرفتگی عضلاتی 
کمتری مواجه می شوند. به گفته محققان، آنتی اکسیدان های درون آب آلبالوی خالص 
می تواند به کاهش التهاب ایجاد شده پس از مسابقه های سنگین رقابتی کمک کند. شما 
می توانید از این نوشیدنی خالص و سالم پس از پایان تمرین های ورزشی هم استفاده کنید. 

البته بعضی افراد نسبت به حالت خواب آور آن نگران هستند؛ اما این قابلیت آب آلبالوی 
خالص به اندازه ای قوی نیست که بتواند شما را پس از ورزش به خوابیدن وادار کند. درواقع، 

مصرف آب آلبالو خالص پس از ورزش فقط به ایجاد حس آرامش منجر می شود.
*آلبالو می تواند درد ناشی از آرتریت را تسکین بدهد

بحث درباره اثرگذاری آلبالو بر مشکلاتی مانند نقرس و آرتریت از دهه ۱۹50 میلادی 
شروع شد؛ اما مطالعات جدیدتر نشان می دهد واقعاً می توان به چنین نکته ای اتکا کرد. 
و حتی گیلاس  آلبالو  طبق گزارش مجله Nutrition در سال ۲0۱8 میلادی، مصرف 
می تواند مشکلات ناشی از آرتریت را در بیماران کاهش دهد؛ زیرا سطح ترکیبات التهاب زا 

را در بدن کمتر می کند.
*آلبالو می تواند به کاهش فشارخون کمک کند

طبق گزارش Nutrition American Journal of Clinical در سال جدید، آلبالو سرشار از 
پلی فنول های مهمی است که نقش آنتی اکسیدانی دارند و می توانند به کاهش فشارخون 
کمک کنند. محققان بریتانیایی معتقدند پس از گذشت ۳ ساعت از مصرف آب آلبالوی 
 mmHG  ۷ حدوداً  بالا  فشارخون  به  مبتلا  مردان  در  سیستولیک  فشارخون  خالص، 
کاهش پیدا می کند. آمارهای بین المللی نشان می دهد فشارخون بالا، نقش مهمی در 

مرگ ومیرهای امروزی دارد.



چهار شنبه -نوزدهم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4839
اجتماعی

۲۰۹ پروژه شهری دوشنبه شب به مناسبت دهه کرامت طی مراسمی با حضور جمعی 
از مسئولان ملی و استانی افتتاح و عملیات اجرایی ۱۳ پروژه عمرانی نیز در شهر مقدس 

قم آغاز شد.
آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۲۲۲ پروژه شهری با حضور جمعی 
از مسئولان ملی و استانی از جمله آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر 
کشور، حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در مسجد حضرت 

علی اصغر)ع( واقع در میدان امام حسین)ع( قم برگزار شد.
همچنین، سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار، معاونان و مدیران عامل سازمان های 
شهرداری قم، محسن بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم، اعضای 
شورای اسلامی شهر قم و جمعی دیگر از مدیران و مسئولان استانی نیز در این مراسم 

حضور داشتند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور :

دستگاه های مسئول باید خادمان مردم باشند 
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور دراین مراسم  ضمن تقدیر از خدمات شهرداری و 
شورای اسلامی شهر، گفت: این دستاوردها گوشه ای از خدمات خادمان مردم است که 
جای تقدیر و تشکر دارد و در این مکان باید از همه مسئولان و نمایندگان مردم در مجلس 

به علت پیگیری هایی که برای رفع مشکلات مردم دارند تشکر کنیم.
آیت الله علیرضا اعرافی با اشاره به جایگاه قم در تاریخ ایران و اسلام، اضافه کرد: 
شهری همانند قم با این همه نشانه های درخشان در طول تاریخ کم پیدا می شود؛ 
آن گاه که معارف دینی اسلام به عالم عرضه شد قمی ها از خط پیامبر و معارف دینی 
استقبال کردند، زمانی که جوانان و مردم قم از این پیام جدید استقبال کردند قم به 
نگین درخشان عالم اسلام و قطب و پایگاه معارف اسلامی در ایران و جهان تبدیل شد.
اعرافی گفت: قم فراز و فرودهای بسیاری داشته و روزگارهای سختی را تجربه کرده اما 
همیشه استوار و با قدی برافراشته مسیر علم، اخلاق، ایمان و ادب را طی کرده است، 

حتی قبل از آنکه حضرت فاطمه معصومه)س( به قم بیایند و در این مکان دفن شوند قم 
ارزشمند بود اما با قبر نورانی آن حضرت و شکل گرفتن حوزه علمیه قم، شاهد دنیای 

جدیدی در این شهر بودیم.
وی ادامه داد: در یکصد سال اخیر قم آرام آرام به مرکز معارف اسلام به صورت بی رقیب 
در همه عالم تبدیل شده و بعد از انقلاب اسلامی نیز قم بر همه عالم اثر گذار شده است، 

انقلابی که از قم برخاسته امروز در همه عالم حضور دارد و طنین افکن است.
قم باید تمام شاخص های یک شهر اسلامی را دارا باشد

 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: امنیت، عمران و آبادانی و اخلاق و ادب سه 
شاخصه یک شهر اسلامی است و قم باید در همه این موارد نمونه و سرآمد باشد. 

وی راز عظمت و شکوه قم را حضرت فاطمه معصومه)س(، حوزه علمیه و مردم 
شریف قم دانست و مطرح کرد: این مردم همراه اسلام و نهضت های بزرگ بودند و در 
عصر انقلاب اسلامی نیز این مدال افتخار بر شانه های این مردم نصب شد که آن ها 
اصحاب صاحب الزمان)عج( و پیشگام معارف الهی شده اند. اعرافی ادامه داد: قم به 
خصوص در دهه های اخیر منطقه نیروگاه نقش مهمی در عرصه های انقلابی داشته 
است و بنده افتخار دارم که در این منطقه زندگی می کردم و این منطقه را پیشگام 
ارزش های انقلابی می دانیم و خدمت سایر سازمان ها و نهادها به این منطقه و دیگر 
مناطق قم بالاترین خدمت است هر چند همه مناطق باید عادلانه ترقی کنند و 
ما به همه مردم در حاشیه و متن شهر باید توجه داشته باشیم به ویژه مناطقی که 
پر جمعیت است و شور انقلابی و اسلامی دارد. وی با تاکید بر اینکه دستگاه های 
مسئول باید خادمان مردم باشند، اظهار کرد: مردم قم سرمایه های ایران و جهان 
اسلام هستند چراکه با قم، انقلاب پدید آمد و معارف حسینی در همه عالم انتشار 
یافت اگر مردم قم و جوانان این شهر شور، غیرت، شجاعت و اخلاق نداشتند حوزه 

علمیه شکل نمی گرفت و این همه خدمت به مردم ارائه نمی شد.
حوزه دیون خود به شهرداری قم را پرداخت کرده است 

که  بود  پیشرو خواهد  زمانی یک شهر  کرد:  اضافه  علمیه کشور  مدیر حوزه های 
همه مردم در مقابل شهر، خود را مسؤول بدانند؛ شهروندان شهر اسلامی به دنبال 
دلسوزی برای یکدیگر هستند و برای پروژه ها و طرح ها مشارکت خواهند کرد و اگر این 
همبستگی، تعاون و همدلی در شهری نباشد شاهد پیشرفت آن نخواهیم بود و به لطف 

خداوند متعال گام های بزرگی در این زمینه در قم برداشته شده است.
اعرافی با بیان اینکه قم مظهر یک شهر انقلابی، ایمانی و صاحب سرمایه های بزرگ 
شهیدان، علما و بزرگان است، اظهار کرد: همه باید برای رفع مفاسد در کنار یکدیگر قرار 
گیرند؛ حوزه علمیه نیز جز خدمت به مردم به هیچ چیز دیگری فکر کند و در همه مسائل 

باید به مصالح مردم توجه داشته باشد.
وی ادامه داد: با همکاری نمایندگان، شهرداری و استانداری حوزه دیون خود را به 
شهرداری پرداخت کرده است و سال جاری به شیوه ای آغاز شد که حوزه هیچ دیونی 
نداشته است چراکه می خواستیم کارهای بزرگ شهری با سرعت بیشتری انجام شود و 
در این راستا باید از نمایندگان مجلس، شهردار و شورای اسلامی شهر قم برای خدمات 

گسترده و جذب اعتبارات تشکر کنیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

برای اجرای این پروژه ها 460 میلیارد تومان هزینه شده است
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  نیز دراین مراسم طی سخنانی با اشاره به اینکه 
۲۲۲ پروژه در نقاط مختلف شهر قم افتتاح می شود، اظهار کرد: امروز شاهد آغاز به کار 
عملیات اجرایی پروژه های تونل جمهوری در امتداد پل جمهوری و تقاطع جعفریه با 

کمربندی امام علی)ع( در منطقه دو شهری قم هستیم.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به بهره برداری و آغاز به کار ۴۶۰ میلیارد تومان پروژه در 
دهه کرامت، گفت: ۸۸ پروژه به سازمان های شهرداری و ۱۳۴ پروژه نیز به مناطق 
هشت گانه قم اختصاص دارد. وی اضافه کرد: پروژه زیرگذر علامه طباطبایی نیز به 

موازات محور جمهوری اسلامی و با تعریض پل و اتصال حاشیه ریل به راه آهن تکمیل 
شده و مناطق دو، سه و ۶ را به یکدیگر متصل کرده است. قاری قرآن گفت: بالغ بر 
۴۶۰ میلیارد تومان پروژه قابل بهره برداری و در دست اجرا داریم که ۱۰۰ میلیارد تومان 
این مبلغ به پروژه جمهوری اختصاص دارد به همین علت می توان از پروژه جمهوری 
به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های شهر قم نام ببریم که در بخش محرومیت زدایی و 
توسعه شهر قم دنبال خواهد شد. وی ادامه داد: پروژه جمهوری اسلامی از میدان 
امام حسین)ع( به صورت همسطح وارد مسیری می شود که علاوه بر اینکه دسترسی 
همسطح را حفظ خواهد کرد در زیرگذر نیز اتصال های مورد نظر را به دنبال خواهد 
داشت، این پروژه یک کیلومتر مسیر است که به صورت تونل همانند تونل غدیر اجرا 
می شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه طی یکی دو سال آینده 
در محدوده اجرای پروژه جمهوری اسلامی با تراکم زیاد ترافیکی روبرو خواهیم بود، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه بتن و میلگرد نیاز اصلی پروژه جمهوری است این دو 
کالای مهم را تامین کرده و سعی بر این داریم که پروژه به صورت دو شیفته دنبال شود 
و در این راستا طراحی و اقدامات اجرایی لازم دنبال خواهد شد. قاری قرآن با بیان 
اینکه برای اجرای پروژه های مختلف در حوزه های عمرانی، خدماتی و حمل و نقلی 
در شهرداری قم برنامه ریزی های لازم انجام شده است، تصریح کرد: ۸۸ پروژه به 
سازمان های شهرداری و ۱۳۴ پروژه نیز به مناطق هشت گانه قم اختصاص دارد. وی 
افزود: در سازمان پسماند پنج پروژه عمرانی، در سازمان فضای سبز و پارک ها ۳۹ پروژه 
شامل بوستان ها و پارک جنگلی، در سازمان زیباسازی ۲۰ پروژه، در سازمان بهسازی 
اطراف حرم مطهر ۱۰ پروژه و در سازمان فرهنگی ورزشی نیز سه پروژه در دستور 
کار قرار گرفته است و در حوزه حمل و نقل نیز توسعه آی تی و دوربین های شهری را 

به عنوان یک پروژه جامع دنبال کرده ایم.

مسئول روابط عمومی اداره کل بیمه سلامت آذربایجان غربی خبر داد؛

صرفه جویی سالانه ۶۳۰ میلیارد ریال با 
الکترونیکی شدن نسخ

ارومیه / هادی علیزاده: کارشناس اداره کل بیمه سلامت آذربایجان غربی گفت: بیمه 
شدگان بیمه سلامت کشور سالانه ۶۳۰ میلیارد ریال بابت هزینه چاپ دفترچه های کاغذی 

پرداخت می کنند که با فرآیند الکترونیکی شدن نسخ، این رقم به صفر خواهد رسید.
سید رضا پور اقدم در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار ما با اعلام خبر فوق در ادامه افزود: 
بر اساس بررسی های صورت گرفته، ماهانه به طور متوسط یک میلیون و ۷۵۰ هزار جلد 
دفترچه بیمه سلامت در کشور به جهت درخواست بیمه شدگان متقاضی تعویض، تمدید 
یا صدور اولیه، چاپ می گردد که با توجه به ۳۰ هزار ریالی شدن هزینه چاپ هر دفترچه 
از ابتدای امسال، بیمه شدگان سازمان بیمه سلامت ایران در طول یکسال مجموعاً ۶۳۰ 
میلیارد ریال بابت هزینه چاپ دفترچه های بیمه خود هزینه خواهند کرد که این امر در 
صورت الکترونیکی شدن فرآیند تجویز نسخ در مراکز تشخیصی-درمانی کشور و حذف 
نسخ کاغذی به صفر خواهد رسید. مسئول روابط عمومی و دبیر کمیته صیانت از حقوق 
شهروندی اداره کل بیمه سلامت آذربایجان غربی ابراز داشت: بررسی های آماری نشان 
می دهد که در استانی مانند آذربایجان غربی که تقریباً ۲ میلیون نفر بیمه شده دارد، ماهانه 
۸۵ هزار جلد دفترچه توسط نمایندگی ها و دفاتر پیشخوان طرف قرارداد که تعدادشان در 
این استان به ۶۰ شعبه می رسد، به علت اتمام اوراق نسخ، اتمام مدت اعتبار، درخواست 
صدور المثنی یا درخواست صدور اولیه، چاپ و تحویل بیمه شدگان می گردد. وی تصریح 
کرد: آمار صدور دفترچه بیمه سلامت در کشور نیز به طور میانگین به بیش از ۲۱ میلیون 
جلد در سال می رسد که با اجرای برنامه های زیر ساختی کشور در زمینه الکترونیکی 
شدن خدمات بیمه ای و حذف نسخ کاغذی، فرآیند صدور دفترچه در کشور، تسریع و 
بیمه شدگان از عدم پرداخت هزینه های اضافی بابت چاپ و صدور دفترچه بهره مند 
خواهند شد. پور اقدم ادامه داد: تاثیر مثبت الکترونیکی شدن فرآیند تجویز نسخ به سرعت 
روند رسیدگی این اسناد نیز تسری پیدا کرده و پذیرش، رسیدگی و انتقال الکترونیکی 
اسناد از محل وقوع اقدامات درمانی به ادارات رسیدگی به اسناد پزشکی بیمه سلامت 
کشور را تسریع می بخشد به طوری که نسخ تجویزی الکترونیکی بین مؤسسات درمانی 
و ادارات کل بیمه سلامت مبادله شده و رسیدگی این اسناد به صورت رایانه ای و تحت 
نرم افزار ویژه در کوتاهترین زمان صورت خواهد گرفت که این امر باعث خواهد شد مدت 
زمان انتقال اسناد رسیدگی شده به واحد امور مالی ادارات کل بیمه سلامت کشور نیز به 
کوتاهترین زمان ممکن برسد البته در صورت تامین اعتبارات ریالی مصوب، تأخیرهای 
پرداخت مطالبات مؤسسات درمانی نیز تقلیل خواهد یافت. کارشناس اداره کل بیمه 
سلامت آذربایجان غربی، تشکیل بانک اطلاعات درمانی بیمه شدگان که از آن به عنوان 
پرونده سلامت یاد می شود را یکی از اهداف مهم نظام سلامت و بیمه های درمانی کشور 
دانست و اظهار داشت: با عملیاتی شدن برنامه تجویز نسخه الکترونیکی و حذف دفترچه 
های کاغذی گام مهمی در راستای تشکیل پرونده الکترونیک بیمه شدگان بیمه سلامت 
کشور برداشته خواهد شد که در این صورت، پزشکان خواهند توانست هنگام مراجعه 
بیمار، سابقه درمانی وی را به عینه رویت نموده و با اطلاعات بهتر و بیشتری نسبت به مداوا 
اقدام کنند. این مقام مسئول، اِشراف و در دسترس بودن اطلاعات پرونده سلامت بیمه 
شدگان هنگام تجویز نسخ برای پزشکان را در تجویز بهینه و منطقی دارو، کارگشا اعلام کرد 
و بیان داشت: با حذف دفترچه های کاغذی از تجویزهای تکراری و غیرمفید داروها نیز 
ممانعت به عمل خواهد آمد. وی خاطرنشان ساخت: از دیگر تاثیرات تحقق الکترونیکی 
شدن دفترچه های بیمه سلامت می توان به جلوگیری از انباشت داروهای بلا استفاده در 
منازل اشاره کرد که متاسفانه انباشت انواع داروها در منزل شهروندان ایرانی خود گویای 
ضرورت حذف دفترچه های کاغذی و الکترونیکی شدن آن است، چه بسا بسیاری از 
داروهای کمیاب که بدون اطلاع بیمه شدگان در منازل آنها بدون استفاده مانده، نیاز عده 

دیگری از هموطنان که در به در دنبال یافتن دارو در داروخانه ها هستند را رفع نماید.

برای نخستین بار؛

طرح بازیافت سرد آسفالت در جاده های قم 
اجرا شد

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت:  اداره نگهداری راه های  رئیس 
عملیات اجرایی این پروژه به طول هشت کیلومتر و عرض یازده متر، از ابتدای حوزه 
راه های استان قم در بزرگراه راهجرد – سلفچگان از اول تیرماه سال جاری آغاز شده است.
محمدرضا زیدآبادی در ادامه به هزینه اجرایی این طرح که برای نخستین بار است که 
در سطح راه های استان اجرا می شود اشاره کرد و گفت: قرارداد اجرایی این طرح بالغ بر 
۹۲ میلیارد ریال است که از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تأمین 
شده است. رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم، 
بازه زمانی پروژه را یک ساله اعلام کرد و افزود: با توجه به ترافیک چشمگیر بزرگراه راهجرد 
– سلفچگان و محدودیت ترافیکی که به صورت شبانه روزی در قطعه اجرایی پروژه اعمال 
می شود، تسریع درروند تکمیل طرح در بازه زمانی ۶ ماهه در دستور کار قرار گرفته است.

وی افزود: انشاء الله با عزم جدی مسئولان جهت تأمین اعتبارات لازم و همت مضاعف 
تمامی دست اندرکاران این پروژه مهم جاده ای، شاهد آغاز بهره برداری از آن در پایان 
دی ماه امسال باشیم. زیدآبادی در بخش دیگری از سخنان خود به مشخصات فنی طرح 
بازیافت سرد آسفالت پرداخت و توضیح داد: به دلیل زیرساخت و بستر نامناسب بزرگراه 
راهجرد – سلفچگان در طول قطعه مذکور و با توجه به مطالعه و پیشنهاد مهندسین مشاور 
مجرب، اجرای طرح بازیافت سرد آسفالت جهت بهسازی اصولی این محور در دستور 
کار قرار گرفت. وی در تکمیل توضیح خود اضافه کرد: در این طرح، سطح راه به عمق 
۲۵ سانتی متر تراشیده و پس از میکس سیمان و آب )هریک به میزان ۲ و ۷ درصد( با 
تراشه آسفالتی، مجدداً مخلوط حاصله در سطح راه توزیع و در مرحله اول توسط غلطک 
پاچه بزی )جهت ایجاد تراکم حداکثری( و سپس غلطک سطح صاف متراکم می شود. 
رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم ادامه 
داد: ۱۴ روز پس از اجرای بازیافت سرد، نسبت به روکش آسفالت بیندر به ضخامت ۶ 
سانتی متر و توپکا به ضخامت ۴ سانتی متر در طول مسیر بازیافت اقدام خواهد شد. وی 
در پایان با یادآوری اینکه محدودیت ترافیکی در طول مسیر پروژه به صورت شبانه روزی 
اعمال می گردد خاطرنشان ساخت: رانندگان محترمی که از محور راهجرد سلفچگان تردد 
می نمایند، ضمن رعایت کامل جوانب ایمنی نسبت به همکاری با مجریان طرح تعامل 
لازم را داشته باشند. شایان ذکر است طرح بازیافت سرد آسفالت به صورت درجا و توسط 

دستگاه سیار WR-۲۵۰۰ اجرا می شود.

شهرداراصفهان هشدارداد

تالاب گاوخونی آبگیری نشود تمام کشور به 
خطر می افتد

شهردار اصفهان گفت: آب زاینده رود، اولویت اول ماست و آب نه برای اصفهان و نه 
برای کشاورزی بلکه برای تالاب گاوخونی و نجات همه مردم ایران ضروری است، اگر آب 
به تالاب گاوخونی برسد آب برای کشاورزی شرق هم فراهم می شود و به قول حقوقدانان 
این موضوع یک تحصیل حاصل است.  وی افزود: اگر تالاب گاوخونی با این سطح وسیع 
به زودی آبگیری نشود اعلام خطر می کنم که می تواند تمام کشور را به خطر بیندازد. 
ریزگردهای سمی در مسیر جهت وزش باد نه تنها اصفهان، دلیجان و قم که پایتخت ایران را 
به خطر می اندازد و اگر مسئولی احساس مسئولیت می کند باید به مسئله آب اصفهان به 
عنوان مسئله اول کشور بیندیشد.   نوروزی افزود: در این زمینه ما در حد وسع خود هرکاری 
که لازم بوده انجام داده ایم و تلاش خود را ادامه خواهیم داد تا شاهد جاری بودن زاینده 
رود از ابتدا تا انتها باشیم. وی بیان کرد: ما اجازه ندادیم آب زاینده رود فقط در محدوده ۱۲ 
کیلومتری شهر اصفهان، چرخش داشته باشد چراکه این کار اشتباهی است، آب باید از 
صفر تا ۴۲۰ کیلومتری این مسیر حرکت کند و این خواست همه کشاورزان است.   شهردار 
اصفهان تصریح کرد: اطمینان دارم دغدغه های فرماندار اصفهان نیز همین مسائل است 
و در تعامل با شهرداران مختلف استان و بخشدارها هر روز شاهد بهبود وضع روستاها 
خواهیم بود. ما نباید محلی فکر کنیم باید با هم باشیم تا هم افزایی ایجاد و جامعه قدرتمند 

شود چراکه جامعه قدرتمند بهتر می تواند مسائل را حل کند. 
 

عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان قم:

کمبود دارو در قم وجود ندارد
 عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان قم از فعالیت ۱۷۰ داروخانه در قم خبر داد و گفت: 

شرایط دارویی قم نسبت به دیگر استان ها مطلوب تر است و کمبود دارو نداریم.
سالن  در  که  رسانه  اصحاب  با  خبری  نشست  در  سه شنبه  ظهر  اکرمی  اصغر  علی 
اجتماعات سازمان نظام پزشکی استان قم برگزار شد، با اشاره به تأکید اخیر وزیر بهداشت 
به سوی  باید گرایش مردم و هم پزشکان  افزود:  تولید داخل،  از داروهای  به استفاده 
داروهای تولید داخل هدایت شود چرا داروهای داخلی قابلیت رقابت با نوع مشابه خارجی 
را دارند و با بهترین تکنولوژی تولید می شوند و کشور ما در دنیا به رغم فشارهای اقتصادی 
و تحریم ظالمانه در زمینه تولید داروهای نو ترکیب حرفی برای گفتن دارد. وی افزود: باید 
تأسف خورد که به رغم ظرفیت های خوبی که داروهای داخلی دارند فرهنگ مصرف بیشتر 
به سمت داروهای خارجی است هرچند برای تغییر این نوع نگاه نیاز به فرهنگ سازی 
بلند مدتی است. عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان قم اظهار داشت: اکنون کارگروهی 
در وزارت بهداشت ایجاد شده است تا از ابتدا فارغ التحصیلان رشته پزشکی را با فرهنگ 
مصرف و تجویز داروهای تولید داخل آموزش دهند. عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان 
قم افزود: با توجه به اینکه ۹۷ درصد مردم قم تحت پوشش بیمه های پایه ای هستند، 
متأسفانه نقدینگی داروخانه ها از سوی بیمه ها تأمین می شود.وی افزود: با بیمه سلامت 
مشکلی نداریم تعهد پرداختی این بیمه به داروخانه های استان ماهانه ۴ میلیارد تومان و 
تأمین اجتماعی ۸ میلیارد تومان است. اکرمی ادامه داد: استان قم به لحاظ عقب ماندگی 
پرداخت تعهدات پرداختی بیمه ها به داروخانه در مقایسه با کشور از رقم بالایی برخوردار 

است که این برای داروخانه های استان یک معضل بزرگی است.

همزمان با  دهه کرامت با حضور مسئولان ملی و استانی صورت گرفت

بهره برداری و آغاز به کار ۲۲۲ پروژه در شهر قم
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مدیرعامل شهرک های صنعتی استان قم:

شهرک صنعتی غدیر قم ظرفیت جذب 
سرمایه گذار خارجی را دارد

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با اشار ه به ظرفیت ویژه شهرک صنعتی غدیر  
استان گفت: این شهرک تخصصی با توجه به نزدیکی به تهران و فرودگاه امام خمینی )ره( 

برای جذب سرمایه گذار خارجی می تواند نقش بسیار موثری داشته باشد.
اسرافیل شعاعی روز سه شنبه در سیزدهمین کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در سالن 
جلسات امام جواد )ع( استانداری قم، ادامه داد: مشکلات زیرساختی از جمله آب و برق 
از جمله مهمترین موانع توسعه شهرک غدیر است ضمن اینکه هم اکنون ظرفیت برق این 

شهرک یک مگاوات است.
وی اضافه کرد: درخواست ما ۲۰ لیتر بر ثانبه آب و تامین ۱۰ مگاوات برق برای شهرک 
تن  زایی یک هزار  اشتغال  با  واحدهایی  اینکه  به  توجه  با  که  است  در سال ۹۸  غدیر 
درخواست زمین برای فعالیت در این شهرک دارند ضرورت دارد تا برای توسعه زیرساخت 
های آنتلاش جدی تری صورت گیرد. شهرک صنعتی الغدیر قم در ۵۰ کیلومتری قم و 

حدود ۶۰ کیلومتری تهران واقع شده و بیش از ۲ هزار هکتار وسعت دارد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با اشاره به راهبردهای حمایتی و جذب سرمایه 
گذاری جدید در استان گفت: توسعه خوشه کسب و کار سنگ، توسعه خوشه کسب و کار 
انگشتر، و اتمام مطالعات راه اندازی خوشه پوشاک از جمله اقدام های صورت گرفته برای 
رونق تولید در استان است. شعاعی ادامه داد: حمایت از حضور ۱۰۰ واحد تولیدی در 
نمایشگاه های داخلی، حمایت از حضور ۱۸ واحد تولیدی مبلمان در نمایشگاه مبلمان 
و همچنین حضور یک واحد تولید انگشتر در نمایشگاه چین از جمله اقدام های حمایتی 

این شهرک برای توسعه فعالیت های واحدهای صنعتی و تولیدی قم است.
وی ادامه داد: ارائه مجوز احداث ۲ شهرک صنعتی خصوصی، توسعه شهرک صنعتی 
محمودآباد با وسعت ۷۸ هکتار، توسعه شهرک صنعتی شکوهیه با وسعت ۴۰ هکتار، 
توسعه شهرک صنعتی قنوات به میران ۸۰ هکتار و همچنین آماده سازی ۴۰ هکتار زمین 
در شهرک صنعتی شکوهیه برای واگذاری به متقاضیان از جمله اقدام ها برای جذب 
سرمایه گذار جدید است. شعاعی اظهار داشت: آماده سازی سایت ۹۶ هکتاری شکوهیه 
برای واگذاری به واحدهای کفش ماشینی و دمپایی، توسعه ۴۴ هکتار ناحیه صنعتی سیرو 
و خوآباد، تغییر کاربری شهرک صنعتی شهاب، ایجاد ناحیه تخصصی پوشاک در بخش 
کهک، ایجاد واحد صنعتی بیدهند جهت استقرار واحدهای تولید فنر و تسریع در اخذ 
مصوبه ایجاد ۴ ناحیه صنعتی جدید از دیگر اقدام ها برای جذب سرمایه گذار می باشد. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با بیان اینکه تغییر کاربری شهرک صنعتی شهاب 
مصوبه شورای برنامه ریزی استان است گفت: به دلیل عدم اصلاح قرارداد واگذاری اراضی 

این شهرک، تا کنون تغییرکاربری آن صورت نگرفته است.
وی با بیان اینکه کمبود آب توسعه شهرک قنوات را با مشکل مواجه کرده است، اظهار 
داشت: پاسخ منفی شرکت آب منطقه ای برای تامین آب واحدهای صنعتی در شهرک 
صنعتی قنوات موجب شده تا برنامه توسعه این شرکت با مشکل مواجه شود که پیشنهاد ما 

تامین حقابه صنعت از آب های سرشاخه دز برای این شهرک است.
وی ادامه داد: ۴۰ هکتار زمین برای توسعه شهرک صنعتی شکوهیه آماده سازی شده 
است که برای توسعه این شهرک با کمبود تامین برق و گاز مواجه هستیم و با توجه به اینکه 
واحدهای در دست احداث بالای ۶۰ درصد پیشرفت فزیکی هستند، ضرورت دارد تا 

نسبت به افزایش ظرفیت برق شهرک اقدام لازم صورت گیرد.
شعاعی با بیان اینکه ۶ هزار مترمکعب واحد صعتی راکد در شهرک صنعتی شکوهیه 

وجود دارد تاکید کرد: ۱۰ هزار مترمکعب برساعت نیاز فعلی این شهرک به گاز است.

بخشدار خلجستان قم :

بستر فعالیت های پررونق اقتصادی در 
خلجستان فراهم است

بخشدار خلجستان قم گفت: بسترهای لازم برای توسعه فعالیت های اقتصادی سودآور 
و  کشاورزی  صنعت،  حوزه  در  می توانند  گذاران  سرمایه  و  است  فراهم  بخش  این  در 

گردشگری کسب و کار پررونقی را تجربه کنند.
احمد فرج اللهی بیان کرد: بخش خلجستان با برخورداری از شهرک صنعتی دستجرد 
به مساحت ۹۵۵ هکتار که در فاز بعدی ۵۰۰ هکتار دیگر نیز توسعه پیدا می کند، بستر 
مناسب برای حضور واحدهای صنعتی به خصوص در بخش صنایع تبدیلی و تکمیلی 
کشاورزی است. وی افزود: این شهرک صنعتی از امکانات زیرساختی بسیار مطلوب 
همچون آب، برق، گاز، مخابرات، فاضلاب، شبکه روشنایی، فضای سبز و مجتمع های 
خدمات مهندسی برخوردار است و با دسترسی آسان به راه های ارتباطی اصلی کشور می 
تواند شرایط مساعدی برای راه اندازی واحدهای صنعتی در منطقه را فراهم آورد. وی ادامه 
داد: همچنین در این بخش شهرک های گلخانه ای وسیعی همچون شهرک گلخانه ای 
کوثر با مساحت ۳۴۱ هکتار و شهرک گلخانه ای رزبند با ۱۴۰ هکتار و دراختیار داشتن 
امکانات زیرساختی مناسب، آماده استقبال از سرمایه گذاران علاقه مند به انجام فعالیت 
های اقتصادی در حوزه کشاورزی است. فرج اللهی با اشاره به آب و هوای مناسب و 
طبیعت زیبای بخش خلجستان، گفت: حوزه گردشگری از دیگر قابلیت های اقتصادی 
این بخش است که فعالان بخش خصوصی می توانند با ورود به آن، سرمایه گذاری 
سودآوری را تجربه کنند. وی بیان کرد: به طور کلی بخش خلجستان می تواند بهترین 
مکان برای انجام فعالیت های اقتصادی درهمه ابعاد صنعتی ، کشاورزی و گردشگری باشد 

و در این زمینه حمایت های لازم از سرمایه گذاران به عمل خواهدآمد.
وی ادامه داد: جذب سرمایه گذار و توسعه فعالیت های اقتصادی در منطقه، بهترین 
راستا،  همین  در  و  است  آنان  مهاجرت  از  جلوگیری  و  بومی  مردم  حفظ  برای  راهکار 
بخشداری خلجستان از طرح های دارای توجیه اقتصادی که می تواند موجب افزایش 
سطح تولید و اشتغال منطقه شود، با تمام توان پشتیبانی می کند.  بخش خلجستان دارای 
۲ دهستان دستجرد و قاهان و ۵۲ روستاست، همچنین در این بخش، ۳۳ روستا دارای 
شورای اسلامی و ۲۷ روستا دارای دهیاری فعال می باشد. بخش خلجستان دارای آب و 
هوای معتدل کوهستانی است و به لحاظ داشتن محیط زیستی سرشار از لطافت و زیبایی و 

گردشگاه های طبیعی و بکر، منطقه ای ممتاز برای گردشگری به حساب می آید.
 

یک مقام مسئول درسازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

کاهش 2۶ درصدی صادرات استان قم
رئیس اداره بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سه 
ماه نخست سال جاری میزان صادرات استان از گمرک قم ۳۸ میلیون دلار بود که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزش، ۲۶ درصد کاهش داشت.
 سید مجتبی فرهادی قمی با اشاره به اینکه در سه ماه نخست سال گذشته صادرات 
استان قم از گمرک این استان، ۵۱ میلیون دلار بوداظهار کرد: در سه ماه نخست سال 
جاری میزان صادرات استان از گمرک قم ۳۸ میلیون دلار بود که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته به لحاظ ارزش، ۲۶ درصد کاهش داشت. وی با بیان اینکه در سه ماه نخست 
سال گذشته صادرات استان قم به لحاظ حجم ۴۱ هزار و ۵۳۳ تن بود ادامه داد: در سه 
ماه نخست سال جاری صادرات استان قم از گمرک این استان به لحاظ حجم ۳۷ هزار و 
۳۱۸ تن بود که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۰ درصد کاهش داشت. رئیس اداره 
بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در سه ماه نخست سال 
جاری قیمت نسبی هر تن کالای صادراتی استان از گمرک قم ۱.۰۲ هزار دلار بود که این 
رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۸ درصد کاهش داشت، همچنین در این مدت 

قیمت نسبی هر تن کالای صادراتی استان قم ۱.۲۵ هزار دلار بود.
فرهادی قمی با اشاره به ارزش صادرات استان قم به لحاظ مبدا تولید اظهار کرد: در 
سه ماه نخست سال جاری ارزش صادرات استان که از گمرک های مختلف کشور صادر 
شد، ۶۴ میلیون دلار بود که سه درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشت، 
همچنین در این مدت ارزش صادرات استان قم از مبدا تولید ۶۶ میلیون دلار بود. وی ادامه 
داد: در مدت یاد شده حجم  صادرات استان قم از لحاظ مبدا تولید ۶۰ هزار تن  بود که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ حجمی ۳۰ درصد افزایش داشت. رئیس اداره 
بازرگانی خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: در سه ماه 
نخست سال جاری قیمت نسبی هر تن کالای صادراتی استان از مبدا تولید ۱.۰۷ هزار 

دلار بود که این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۵ درصد کاهش داشت.
 

در طرح تابستانه هلال احمر انجام می شود؛

فعالیت ۱۰ پایگاه امداد و نجات در جاده های قم
 سرپرست معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم از فعالیت ۱۰ پایگاه 

امداد و نجات در جاده های این استان در طرح تابستانه هلال احمر خبر داد.
هادی سلیمی د با اشاره به اجرای طرح امداد و نجات تابستانی در استان قم، افزود: این 
طرح در ۱۰ پایگاه ثابت اجرا می شود که هشت پایگاه از گذشته فعال بوده و ۲ پایگاه نیز 

برای تابستان به صورت اختصاصی اضافه شده است.
وی با بیان اینکه ۲ پایگاه اختصاصی در مسیرهای پرتردد استان شامل کهک و دستجرد 
تشکیل شده است، گفت: طرح امداد و نجات تابستانه در مسیرهای پرتردد استان به مدت 

۹۴ روز از ۳۱ خردادماه تا ۳۱ شهریورماه اجرا می شود.
سرپرست معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره به فعالیت مستقل 
بالگرد امداد و نجات تنها در استان قم افزود: بالگرد امداد و نجات هلال احمر پشتیبان 
بالگرد اورژانس است یعنی زمانی که بالگرد اورژانس به تنهایی پاسخگو نباشد این بالگرد 
به عنوان پشتیبان وارد عمل می شود. وی با اشاره به فعالیت روزانه ۵۰ نفر در طرح امداد و 
نجات، تصریح کرد: هر یک از پایگاه ها شامل یک نجاتگر مسئول، یک نجاتگر کادر و سه 
نجاتگر داوطلب می شود. سلیمی بیان کرد: آمایش پایگاه های امداد و نجات استان قم در 
حال انجام است تا پایگاه ها در موقعیتی قرار بگیرند که زمان رسیدن به حادثه به حداقل 
کاهش یابد که با این طرح ۲ پایگاه امداد و نجات یکی در گرمسار و دیگری در کیلومتر ۴۵ 

اتوبان قم - تهران در حال احداث است.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد
برگزاری جشن بزرگ خانوادگی در شب میلاد امام رضا)ع(

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری جشن بزرگ خانوادگی در شب 
میلاد امام رضا)ع(همزمان با افتتاح فاز اول شهرک خودرو خبر داد.

مهدی کلانترزاده با اعلام این خبر گفت:این جشن با حضور هنرمندان و چهره های برتر 
رسانه ملی و همزمان با افتتاحیه فاز اول شهرک خودرو برگزار می گردد.

وی افزود:اجرای جشن بزرگ خانوادگی در راستای افزایش نشاط اجتماعی و شهروندی 
همزمان با مراسم افتتاحیه فاز اول شهرک خودرو در محل شهرک خودرو برگزار می شود.

کلانترزاده بیان داشت:همزمان با این جشن نمایشگاه بزرگ خودروهای کلاسیک و موتور 
سیکلت نیز در محل شهرک خودرو برگزار می شود. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم در ادامه به ویژه برنامه نور افشانی به مناسبت شب میلاد امام رضا)ع( و آیین 

افتتاح فاز اول شهرک خودرو اشاره کرد و افزود:در این مراسم قرعه کشی و جوایز مادی و 
معنوی نفیسی به شرکت کنندگان در جشن از جمله دوچرخه و هزینه سفر به کربلای معلی 
و شهر مقدس مشهد اهدا می شود. وی اذعان کرد:سرویس رایگان اتوبوس از مبادی میادین 
شهید مطهری،نبوت و پایانه پردیسان در ساعت۱۹:۴۵ روز مراسم)شنبه۲۲تیرماه( به سمت 
شهرک خودرو حرکت و بعد از پایان مراسم به این مبادی برگشت خواهند داشت. شایان ذکر 
است : مراسم جشن بزرگ خانوادگی شب میلاد امام رضا)ع( و افتتاحیه فاز اول شهرک خودرو 
همزمان در روز شنبه مورخ ۲۲تیرماه ساعت ۲۰در شهرک خودرو در ابتدای جاده قدیم قم 
تهران با حضور مدیران استانی،مدیران شهری،هنرمندان مطرح و چهره های برتر رسانه ملی 

و عموم شهروندان برگزار می شود.

نرخ  قم گفت:  تاکسیرانی شهرداری  مدیرعامل سازمان 
عزتی  مرتضی  است.  کارشناسی  کار  یک  کرایه ها  گذاری 
است،  کارشناسی  کار  یک  کرایه ها  گذاری  نرخ  گفت: 
حقیقت این است که نمی توانیم به خاطر کمبود پول خرد 
کرایه ها را بیشتر از چیزی که هست افزایش دهیم چون در 
این صورت در صورت روند افزایش گرانی، در کمتر از چند 
سال هزینه کرایه تاکسی نیز افزایش سرسام آوری خواهد 
آیتم در نرخ گذاری کرایه ها  اینکه ۳۰  بیان  با  داشت. وی 
لحاظ می شود، گفت: علیرغم کمبود پول خرد در بازار اما 
تلاش کردیم تا از طریق کمیته امداد پول خرد مورد نیاز را 
برای رانندگان تأمین کنیم تا کمتر با مشکل مواجه شوند، از 
دیگر سو شهروندان نیز باید برای تأمین پول خرد تلاش کنند، 

چرا که میزان پول خرد در دست رانندگان نیز محدود است 
و قطعاً نمی تواند پاسخگوی همه مسافران باشد. مدیرعامل 
سازمان تاکسیرانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه اگر رانندگان 
شکایت  صورت  در  کنند  دریافت  مسافران  از  اضافه  کرایه 
مسافر این موضوع بررسی و پیگیری می شود، خاطرنشان 
کرد: یکی از طرح هایی که تاکسیرانی در اولویت برنامه های 
با  خود قرار داده پرداخت آنلاین کرایه از طریق QR کد و 
گوشی های هوشمند است. عزتی در ادامه بیان داشت: این 
طرح به صورت آزمایشی روی ۲۰ دستگاه تاکسی در سطح 
شهر قم اجرا شده اما به دلیل تداخل این طرح با طرح قم 
کارت، اجرای آن را به تعویق انداختیم، تا پس از صدور کارت 
هوشمند شهروندی پرداخت کرایه نیز از این طریق اجرایی 

شود. وی گفت: به احتمال بسیار زیاد در آینده نزدیک این 
تاکسیرانی  سازمان  مدیرعامل  شد.  خواهد  اجرایی  طرح 
شهرداری قم با اشاره به میزان شکایات و نارضایتی ها درباره 
نرخ جدید و برخور رانندگان وجود دارد، اظهار کرد: از آنجا که 
پول خرد کم شده طبیعی است که اعتراضات افزایش می یابد 
اما این موضوع دست ما نیست، همه تلاش ما بر این است 
که بتوانیم پول خرد مورد نیاز رانندگان را تأمین کنیم. عزتی 
گفت: نرخ گذاری کرایه ها یک کار کارشناسی است، حقیقت 
این است که نمی توانیم به خاطر کمبود پول خرد کرایه ها را 
بیشتر از چیزی که هست افزایش دهیم چون در این صورت 
در صورت روند افزایش گرانی، در کمتر از چند سال هزینه 

کرایه تاکسی نیز افزایش سرسام آوری خواهد داشت.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :
نرخ گذاری کرایه ها یک کار کارشناسی است

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
شهرک  اول  فاز  افتتاح  از  قم  شهرداری  شهری  مشاغل 
خودرویی قم با اعتباری بالغ بر یکهزار و چهل و پنج میلیارد 

ریال در شب میلاد امام رضا)ع( خبر داد.
علیرضا مظفری ضمن اعلام این خبر بیان داشت: فاز 
نخست پروژه شهرک خودرو با بیش از ۳۰۰ واحد احداث 
شده شامل واحدهای نمایشگاهی و تعمیرگاهی مصادف 
و  یکهزار  بر  بالغ  اعتباری  و  رضا)ع(  امام  میلاد  شب  با 
چهل و پنج میلیارد ریال مورد افتتاح و بهره برداری قرار 
خواهد گرفت. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
افزود: شهرک  ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
خودرویی قم در زمینی به مساحت ۳۳۰ هزار مترمربع و با 
زیربنای ۱۵۰ هزار مترمربع در ۶ فاز و ۱۵۰۰ واحد صنفی 
متشکل از واحدهای نمایشگاهی، خدماتی و تعمیرگاهی 

در حال احداث می باشد.

مظفری با بیان اینکه وجود حرم مطهر حضرت فاطمه 
مقدسه  حوزه  جمکران،  مقدس  مسجد  معصومه)س(، 
علمیه و مراجع عظام تقلید و بزرگان دین، ویژگی خاصی 
عنوان  به  را  خطه  این  و  بخشیده  مقدس  قم  شهر  به 
جهان شهر شیعی مطرح کرده است، افزود: متناسب با 
این مظروف متعالی، باید ظرفیت سازی شود. وی با توجه 
به جایگاه ویژه شهر مقدس قم در مسائل مذهبی و فرهنگی 
افزود:باید اقدامات و فعالیتهای عمرانی و فرهنگی در شهر 
در وضعیتی مطلوب و قابل قبولی انجام شود و عمران و 
آبادانی و توجه به قم باید با چنین رویکردی و با رعایت شان 
بالای آن انجام شود و خدمات و فعالیت های ماندگاری برای 
سرعت دادن به روند توسعه قم و جبران عقب ماندگی های 
گذشته آن انجام شود. مدیرعامل سازمان میادین میوه و 
تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با تاکید 
بر لزوم بهره مندی از همه امکانات مادی و معنوی در اختیار 

برای عمران و آبادانی این خطه مقدس خاطر نشان کرد: 
قدر خدمت در قم را باید دانست و از آن به بهترین شکل 
ممکن برای خدمتگزاری به زائران و مجاوران کریمه اهل 
قم  خودرو  شهرک  داشت:  بیان  وی  کرد.  استفاده  بیت 
در  شهری  خدمات  پروژه های  بزرگترین  از  یکی  بعنوان 
استان، بیش از آنکه یک پروژه عمرانی باشد، یک خیزش 
شهری  زیست  محیط  شرایط  بهبود  سوی  به  فرهنگی 
برای شهروندان و  در کنار آن بهبود شرایط و رونق کسب 
و کار برای صنوف خودرویی است. مظفری در پایان اظهار 
جزء  زیادی  بسیار  سالیان  صنوف  ساماندهی  داشت: 
مطالبات مردم و مسئولین شهر بوده است؛ شهرک خودرو 
در جهت رفع دغدغه های زیست محیطی قدم بر می دارد 
و در این راه نیازمند همکاری و مشارکت نهادهای مختلف 
استان بویژه اتحادیه صنوف و صاحبان مشاغل و حضور 

موثر و فعال آنان است.

در شب میلاد امام رضا)ع( صورت می گیرد

افتتاح و بهره برداری از فاز نخست شهرک خودرو 
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اقتصادی

تنوعصادراتیومقابلهباشوکتحریمنفتی

سخن درباره وابستگی به درآمدهای نفتی زیاد است، اما ایجاد تنوع صادراتی می تواند 
این وابستگی را کاهش دهد. وضعیت اقلام صادراتی ایران چگونه است و چه طور می توان 

آن را متنوع کرد؟
اتکا به درآمدهای نفتی معضلی است که از زمان استخراج نفت و از حدود یک قرن پیش 
گریبان گیر اقتصاد ایران شده و علی رغم تمامی سیاستگذاری هایی که در راستای کاهش 
وابستگی به این درآمدها صورت گرفت، از جمله ایجاد صندوق توسعه ملی، همچنان شوک 
درآمدهای نفتی، اقتصاد کشور را تحت تأثیر خود قرار می دهد. قبل از تحریم های آمریکا، 
اثرات شوک های نفتی عمدتاً از مسیر تغییرات قیمت نفت رخ می داد و در دوره های کاهش 
قیمت نفت، این شوک با کسری درآمدهای نفتی دولت ظاهر می شد. تحریم های اخیر 
آمریکا اثراتی مشابه شوک های ناشی از کاهش قیمت نفت داشته و درآمدهای دولت را 
به طور مستقیم و غیرمستقیم تحت تأثیر قرار می دهد. تحریم، علی رغم تمامی معضلاتی که 
برای اقتصاد ایران ایجاد نموده، می تواند حاوی یک فرصت طلایی برای رهانیدن اقتصاد 
ایران از درآمدهای نفتی باشد. از جمله اقدامات مؤثر برای رفع آثار شوک، کاهش درآمدهای 
نفتی در یک دوره میان مدت و ایجاد تنوع صادراتی است. صرف نظر از اینکه دوره تحریم 
چه مدت زمانی به طول بینجامد، شرایط خاص بازار جهانی نفت ایجاب می کند که دولت 
هر چه سریع تر به دنبال کاهش اتکای خود به درآمدهای نفتی باشد. بازار نفت، تحت 
تأثیر تغییرات تکنولوژیکی تولید این محصول و حضور بازیگران جدید قرار گرفته است. 
تکنولوژی های نوینی که در زمینه استخراج نفت شیل و گاز شیل ایجاد شده از یک طرف 
هزینه استخراج را به شدت کاهش داده و انتظار می رود عرضه این منابع نفتی نامتعارف 
سهمی قابل توجه از بازار نفت را به دست آورد. از سوی دیگر، به واسطه این تکنولوژی، 
شاهد صرفه اقتصادی استخراج نفت در دیگر نواحی جهان هستیم. بنابراین، علاوه بر 
آمریکا که اقدام به تولید و صادرات نفت شیل نموده، انتظار می رود برخی از متقاضیان بزرگ 
نفت نظیر چین و هند نیز بتوانند در سال های آتی دست کم بخشی از نیاز انرژی خود را از 
این منابع تأمین کنند. علاوه بر این، می توان به گسترش روزافزون سوخت های غیرفسیلی 
برای خودرو و کاهش نیاز به مشتقات نفتی نظیر بنزین و گازوئیل اشاره کرد، این شرایط نیز 
ناپایداری درآمدهای نفتی را بیش از پیش اجتناب ناپذیر نموده است. همان طور که اشاره 
شد، ابزار سیاستی مناسب برای مقابله با شوک های نفتی خواه ناشی از کاهش قیمت یا 
تحریم، تنوع بخشی به صادرات است. برای ایجاد تنوع صادراتی لازم است دو محور تنوع 
در محصول صادراتی و تنوع در بازار صادراتی مورد توجه قرار گیرد. در ادامه هر یک از این 
محورها با توجه به آخرین وضعیت صادرات ایران در سال ۱۳۹۷ مورد بررسی قرار می گیرد.
منظور از تنوع در اقلام صادراتی، تعداد کالاهایی است که از مزیت رقابتی برای صادرات 
برخوردارند. اگر مبنای محاسبه تعداد کالاهای صادراتی را کدهای تعرفه ای HS هشت رقمی 
قرار دهیم، تعداد اقلامی که بیش از ۱۰۰ میلیون دلار صادر شده، معادل ۷۳ قلم است. در 
این میان ۲۳ قلم کالای صادراتی، ارزشی بیش از یک درصد صادرات )ارزشی بیش از ۴۰۰ 
میلیون دلار( داشته اند. این وضعیت اتکای صادرات غیرنفتی به تعداد محدودی از کالاها 
را نشان می دهد. بُعد دیگر تنوع صادراتی، داشتن مقاصد صادراتی مختلف است. هر چه 
به تعداد مقاصد صادراتی یک کشور افزوده شود، ریسک درآمدهای صادراتی کم می شود. 
بررسی مقاصد صادراتی در سال ۱۳۹۷ نشان می دهد ارزش صادرات ایران به ۳۲ کشور، 
بیش از ۱۰۰ میلیون دلار بوده و در این میان، صادرات ایران به ۱۴ کشور ارزشی بیش از یک 
درصد صادرات )ارزشی بیش از ۴۰۰ میلیون دلار( داشته است. وضعیت اخیر نیز تمرکز در 
بازارهای هدف صادراتی را نشان می دهد. لازم است تنوع صادراتی در هر دو وجه یاد شده 

مد نظر قرار گیرد تا اقتصاد کشور در برابر شوک های نفتی بیمه شود.
کارشناس اقتصادی

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد

حرکتجریاننقدینگیبهسمتصندوقطلا
یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر ورود بخشی از جریان نقدینگی به سمت صندوق 
های طلا گفت: در چند وقت اخیر علاوه بر افزایش قیمت اونس طلا در بازار جهانی، 

قیمت ارز به دلیل افزایش رخدادهای سیاسی روند کاهشی را در پیش گرفت.
سلمان نصیرزاده افزود: بخشی از جریان نقدینگی به دلیل سیاست محافظه کارانه و 
پوشش ریسک در بحث سرمایه گذاری به سمت گواهی سپرده طلا رفته است که می توان 
از آن به عنوان استراتژی سرمایه گذاری یاد کرد. این کارشناس بازار سرمایه گفت: در چند 
روز اخیر بیشتر توجه بازار به سمت سهم های تأثیرگذار بر روی شاخص کل مانند فولاد مبارکه 
اصفهان، پتروشیمی پارس، سرمایه گذاری امید و شرکت هایی مانند گل گهر و و چادرملو 
بود. وی به اقبال سهم های بزرگ در بازار سرمایه اشاره و بیان کرد: در ابتدا اینکه در دو ماه 
اخیر شاهد توجه بیشتر بازار به سمت سهام کوچک تر بودیم و سهم های بزرگ در گروه فلزات 
اساسی و پالایشگاهی از اقبال کمتری نسبت به سهام کوچک تر برخوردار بودند. نصیرزاده 
اظهار داشت: انتشار گزارش های ۳ ماهه شرکت ها و برگزاری مجامع در روزهای آتی از 
جمله مؤلفه های مهمی است که توانسته این شرکت ها را در مقطع فعلی بیشتر از هفته های 
گذشته مورد توجه قرار دهد. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: شواهد موجود 
حاکی از آن است که گزارش های ۳ ماه شرکت های صادرات محور به دلیل افزایش میانگین 
نرخ ارز مثبت است به همین دلیل تقسیم سود حداکثری در مجامع می تواند کمکی در 
بهبود قیمت سهام این گونه صنایع باشد. وی گفت: در چند روز اخیر در حوزه سیاسی 
با برخی تنش ها از جمله کاهش تعهدات ایران در برجام مواجه بودیم. این موضوع نشان 
داد بازار نسبت به فضای سیاسی و اخبار آن خنثی شده و این گونه مسائل دیگر نمی تواند 
تأثیر جدیدی را در عملکرد شرکت ها داشته باشد. نصیرزاده اظهار داشت: همچنان در بازار 
سرمایه جریان نقدینگی وجود دارد و در برخی از گروه های داخلی مانند صنایع دارویی، 
غذایی و سیمان شاهد برخی از رخدادهای مثبت هستیم. این کارشناس بازار سرمایه با بیان 
اینکه افزایش قیمت دارو در بازار باعث شد تا سود این گروه در بازار سرمایه نسبت به سال 
گذشته تا ۱۰ برابر افزایش یابد، گفت: بازار دارو همچنان بازار خوبی برای شرکت های تولید 
کننده است زیرا ضمن وجود تقاضا، قیمت ها نسبت به دوره مشابه رشد کرد که این امر باعث 
افزایش حاشیه سود و سطح درآمد این گروه در بازار سرمایه شد.وی با بیان اینکه در سال ۹۸ 
در انتظار بهبود شرایط سودآوری گروه صنایع غذایی هستیم، افزود: با توجه به اینکه این 
صنعت جزو صنایع کوچک محسوب می شود، بنابراین جریان نقدینگی می تواند این گروه 
را در مسیر رشد بهتری قرار دهد. نصیرزاده به حباب موجود در گروه صنایع کوچک اشاره 
و بیان کرد: در زمان اصلاح بازار این دسته از شرکت ها از امنیت سرمایه گذاری برخوردار 
نیستند و از اصلاحات بیشتری نسبت به شرکت های بزرگ تر و بنیادی برخوردار می شوند. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ارزش جایگزینی صنعت سیمان و مجوز افزایش 
۳۷ تا ۵۰ درصدی برخی محصولات گروه سیمان باعث توجه سهامداران به این صنعت برای 
سرمایه گذاری و جریان ورود نقدینگی شده است. وی افزود: بازار در مقطع فعلی، این دسته 
از صنایع را برای سرمایه گذاری مورد توجه قرار داده اما نباید این نکته را فراموش کرد که 

سرمایه گذاری در این صنعت به صورت کوتاه مدت می تواند سودآور باشد.

فیشهایحقوقهمچنانپنهانمیمانند!
بلاتکلیفی سامانه "ثبت حقوق و مزایا" در حالی وارد چهارمین ماه می شود که علی رغم 
اعلام سازمان امور استخدامی بر تحویل این سامانه به وزارت اقتصاد، مسئولان این وزاتخانه 
هیچ پاسخی به این سامانه شفافیت ساز حقوق ها نمی دهند و شنیده ها حاکی از این است 
که چون این سامانه به صورت ناقص راه اندازی شده، وزارت اقتصاد در پذیرش آن دچار 
تردید شده است. سامانه "ثبت حقوق و مزایای مدیران" از سال گذشته و به طور رسمی 
در سازمان اداری و استخدامی راه اندازی شد تا طبق قانون برنامه ششم توسعه دستگاه ها 
موظف باشند اطلاعات حقوق و مزایای خود را در آن ثبت کنند تا میزان حقوق و مزایای 
پرداختی به هر کارمند دولت در این سامانه مشخص باشد. با این حال در قانون بودجه 
امسال در تبصره )۲۱( مصوب شد که باید سامانه ثبت حقوق و مزایا از سازمان اداری و 
استخدامی به وزارت امور اقتصاد و دارایی منتقل شود؛ تصمیمی که به علت تحت نظارت 

بودن خزانه داری کل کشور از سوی وزارت اقتصاد است.
قانون، وزارت اقتصاد را به شفافیت مکلف کرده است

در تبصره ای که وزارت اقتصاد را مکلف به اخذ مسئولیت سامانه حقوق و مزایا می کند 
آمده است که "به منظور ایجاد انضباط مالی هماهنگی و پرداخت به موقع کارکنان کلیه 
دستگاه های اجرایی مورد اشاره در قانون برنامه ششم توسعه موظف هستند از ابتدای امسال 
اطلاعات مربوط به هرگونه پرداخت از محل منابع عمومی و اختصاصی را در اختیار خزانه داری 
کل کشور قرار دهند. " پیش از این نیز رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور گفته بود که 
»طی نامه ای به وزارت امور اقتصادی و دارایی، آمادگی خود را برای تحویل سامانه حقوق و 

مزایای مدیران اعلام کردیم، اما هنوز اقدامی از سوی این وزارتخانه صورت نگرفته است«.
وزارت اقتصاد نیز همانند سایر دستگاه ها اطلاعات خود را می فرستد!

اما تا اینجای کار و با گذشت بیش از سه ماه از سال جدید، وزارت اقتصاد هیچ واکنشی 
نسبت به پذیرش یا عدم پذیرش این سامانه مهم نشان نداده و حتی مسئولان رده بالای آن 
نیز از وجود این سامانه در وزارت اقتصاد بی خبر هستند؛ به طوری که محمدعلی دهقان 
دهنوی - معاون اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی - در نشستی خبری پاسخ به 
سوال ایسنا درباره وضعیت سامانه ثبت حقوق و مزایا که به وزارت اقتصاد محول شده است، 
گفت که وزارت اقتصاد نیز همانند دیگر دستگاه ها اطلاعات خود را به این سامانه و برای 

سازمان امور استخدامی ارسال می کند.
تردید وزارت اقتصاد در پذیرش سامانه حقوق و مزایا

از سوی دیگر پیگیری های ایسنا، از وزارت اقتصاد درباره چند و چون این ماجرا و نحوه برخورد 
این وزارتخانه با سامانه ثبت حقوق و مزایا تا این لحظه بدون پاسخ باقی مانده است اما برخی 
شنیده از این وزارتخانه حکایت از این دارد که چون این سامانه به صورت ناقص راه اندازی 
شده است، وزارت اقتصاد در پذیرش آن دچار تردید شده است. در روزهای گذشته لیستی از 
حقوق های بسیار بالای برخی از مدیران سازمان بازنشستگی در فضای مجازی منتشر شد که 
بار دیگر توجه اذهان عمومی را به این مساله جلب کرد. راه اندازی و انتشار سامانه ثبت حقوق و 
مزایا از این جهت حائز اهمیت است که می تواند با ایجاد فضایی شفاف از میزان درآمد کارمندان 

دولت علاوه بر ایجاد سلامت اداری باعث عدالت بیشتر در دریافت حقوق کارکنان دولت شود.

تحریم های نفتی آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران باعث شد تا یکی از مهمترین 
منابع درآمدی دولت کاهش یابد. در این شرایط این پرسش مهم مطرح است که دولت 

چه اقداماتی را برای تدبیر این وضعیت به انجام می رساند.
امسال خرج اداره امور کشور حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده که 
بخش عمده بودجه مورد نیاز دولت از محل درآمدهای حاصل از فروش نفت، مالیات، 

واگذاری ها و … قرار است به دست آید.
در حالی که رقم بودجه امسال نسبت به سال گذشته رشد ۱۲ درصدی دارد، با اعمال 
تحریم های نفتی مهم ترین منبع تامین این اعداد و ارقام به خطر افتاده است و به احتمال 

زیاد امسال کسری بودجه بیش از سنوات گذشته خواهد بود.
سال گذشته میزان فروش نفت در بودجه ۹۸ روزانه ۱.۵ میلیون بشکه با قیمت هر 
بشکه ۵۴ دلار تعیین شد اما امسال با اعمال تحریم های نفتی و اتمام دوره معافیت های 
تحریم های نفتی برای هشت مشتری اصلی و خریداران عمده نفت ایران، تحقق این 

برنامه بسیار سخت به نظر می رسد.
هرچند که فروش غیررسمی نفت کشورمان همچنان ادامه دارد اما کاهش فروش نفت 
ایران به صورت رسمی غیر قابل انکار است و از آنجایی که کشورمان جزو کشورهای تک 
محصولی محسوب می شود، کاهش درآمدهای نفتی تاثیر قابل توجهی در خرج و دخل 
دولت می گذارد؛ به طوری که طبق گزارش های مرکز پژوهش های مجلس، برآوردها 

حاکی از آن است که پس از استفاده از ابزار تخصیص بودجه در هزینه های جاری و 
عمرانی و پس از فروش اوراق مالی در نظر گرفته شده در بودجه برای سال جاری، کسری 

بودجه بدون نفت، حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود.
از این رو سازمان برنامه و بودجه برنامه ای را با ۲۳ محور برای کاهش اتکای بودجه 
به نفت طراحی و تدوین کرده است که در صورت تصویب آن تنها ۱۰ درصد بودجه به 
درآمدهای نفتی وابسته خواهد بود. در این میان، بسیاری از کارشناسان نگران طولانی 
شدن مدت زمان اجرای پروژه های عمرانی هستند؛ پروژه هایی که حتی در شرایط 
مساعد فروش نفت ایران با تاخیر قابل توجه به بهره برداری می رسند یا اینکه حتی در 

همان دوران در لیست بلند پروژه های نیمه تمام در انتظار تخصیص اعتبارات بودند.
*احتمال کسری ۵۰ درصدی بودجه عمرانی

»محمدرضا رضایی کوچی« رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی درباره 
اثرگذاری کاهش درآمدهای نفتی در تخصیص بودجه به ویژه سرنوشت بودجه عمرانی 
کشور گفت: با توجه به کاهش شدید درآمدهای نفتی چاره ای جز تسهیل روند واگذاری 

پروژه ها به ویژه پروژه های عمرانی به بخش خصوصی نداریم.
وی با بیان اینکه نباید تمام بار تامین اعتبارات بر روی دوش دولت باشد، اظهار داشت: 
در شرایطی که درآمدهای نفتی رقم قابل توجهی بود هم میزان تخصیص بودجه به پروژه 
های عمرانی سالانه به حدود ۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد تومان می رسید در حالی که این رقم 

هم کفاف تکمیل پروژه های عمرانی را نمی داد.
رییس کمیسیون عمران مجلس افزود: ارزش پروژه های عمرانی از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان به ۸۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است و در این شرایط باید بخشی از این پروژه ها 
به بخش خصوصی واگذار شود چرا که منابع دولتی جوابگوی این حجم از پروژه نیست.

رضایی کوچی درباره ظرفیت های موجود در مجلس برای تسهیل روند واگذاری پروژه 
ها گفت: در حال حاضر لایحه مشارکت در مجلس در جریان است و با تصویب این لایحه 
و تبدیل آن به قانون راه برای واگذاری پروژه های عمرانی به بخش های غیر دولتی هموار 
می شود. وی با اشاره به مزیت های واگذاری پروژه های عمرانی اظهار داشت: مهم ترین 
مزیت واگذاری پروژه ها به بخش خصوصی و غیر دولتی بحث تنظیم و کنترل نقدینگی 
در کشور است. از سوی دیگر دولت تنفسی برای پرداخت هزینه ها و بودجه جاری را پیدا 

می کند و همزمان پروژه های عمرانی هم معطل تامین اعتبارات نمی مانند.
رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه تاکنون رقمی از بودجه امسال به پروژه 
های عمرانی اختصاص نیافته است، گفت: سال گذشته به کمک اوراق اسناد خزانه 
اسلامی و اوراق مشارکت ۷۰ درصد بودجه عمرانی تحقق پیدا کرد. امسال هم بودجه 
عمرانی کشور حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است که ۵۰ درصد آن از 

طریق اسناد خزانه اسلامی و اوراق مشارکت تامین می شود.
رضایی کوچی ادامه داد: با توجه به کاهش درآمدهای دولت ناشی از تحریم های نفتی 
پیش بینی می شود حدود ۵۰ درصد از بودجه عمرانی کشور محقق نشود و دولت باید به 

فکر روش دیگری برای تامین اعتبارات باشد.
*اولین گام برای کوچک شدن سهم نفت در بودجه

یکی از موضوعاتی که در تمام دولت ها و در تمام برنامه های توسعه ای مطرح بوده، 
بحث کاهش اتکای بودجه به درآمدهای نفتی است. طبق گزارش های مجلس، در حال 
حاضر بودجه کشور وابستگی ۲۷ درصدی به درآمدهای نفتی دارد که دولت به دنبال این 

است بتواند تا سال آینده این وابستگی را به کمتر از ۱۰ درصد برساند.
بررسی وضعیت بودجه کشور در ۱۰ سال گذشته نشان می می دهد که بالاترین نرخ 
وابستگی به نفت در سال های ۱۳۸۵ و ۱۳۸۷بوده به طوری که حجم وابستگی بودجه 
به نفت از ۶۸.۳ درصد در سال ۱۳۸۴ به حدود سال ۳۱.۵ درصد در سال ۱۳۹۴ کاهش 
یافته است. البته در سند چشم انداز در افق ۱۴۰۴ پیش بینی شده که سالانه ۵ درصد 
سهم نفت در بودجه کاهش یابد و در طول ۲۰ سال میزان سهم نفت در بودجه باید به 

صفر برسد.
در راستای تحقق این برنامه، سازمان برنامه و بودجه برنامه کاهش اتکای بودجه به 
نفت تا میزان ۱۰ درصد را در دستور کار قرار داده است. این طرح دارای ۴ محور و ۲۳ 
برنامه است که ایجاد درآمد های پایدار برای دولت، صرفه جویی در هزینه های کار، ثبات 
اقتصادی و تقویت بودجه در رابطه با مجلس، دولت و قوه قضاییه چهار محور این برنامه 
محسوب می شوند. قرار بر این است که امسال ۱۱ برنامه از این طرح در صورت تصویب، 
به اجرا برسد. طبق برنامه با اجرای ۱۳ برنامه دیگر در سال آینده باید سهم نفت در بودجه 

حداکثر به ۱۰ درصد برسد.

اوضاع بودجه جاری و عمرانی در شرایط تحریم

دولت خرج کشور را از کجا می آورد؟

هما همت خواه

بررسی ها طی ماه های گذشته نشان می دهد که قیمت سیب 
زمینی در سال ۹۸ نسبت به مدت مشابه سال قبل بیش از چهار 
برابر افزایش داشته، در حالی که مسئولان وزارت جهاد کشاورزی 

وضعیت تولید سیب زمینی را مطلوب عنوان کرده اند.
تازه خوری  برای عرضه محصول  دولت طی سالهای گذشته 
سیب زمینی که یک کالای استراتژیک و با اهمیت است، علاوه 
بر کشت معمولی اقدام به کشت های استمرار در فصول مختلف 
کرد، در حالی که این روزها به دلیل افزایش قیمت برنج و کاهش 
توان خرید مردم، این محصول بیش از پیش مورد توجه و مصرف 

مردم قرار گرفته است.
مسئولان اظهار می کنند که وقوع سیل ابتدای سال ۹۸ تأثیری 
در کاهش تولید این محصول نداشته است اما شواهد بیانگر آن 
از  از استان های آسیب دیده  تأخیر در کاشت برخی  است که 
سیل در بازار رسانی این محصول تأثیر بسزایی داشته است و البته 
نوسان نرخ ارز و افزایش حجم صادرات نیز در این مهم بی تأثیر 

نیست.
بر اساس اعلام مرکز آمار ایران در خرداد ۱۳۹۸، بیشترین افزایش 
اردیبهشت،  به  این ماه نسبت  قیمت محصولات کشاورزی در 
مربوط به محصول سیب زمینی بوده است و در خرداد سال ۹۷ 
نرخ هر کیلوگرم از این محصول به طور میانگین ۱,۶۷۰ تومان 
تومان و در خرداد ۹۸ نرخ  اردیبهشت ۹۸ حدود ۵,۸۵۶  و در 
این محصول به طور متوسط ۶,۶۲۸ تومان شد که این محصول 
نسبت به مدت مشابه ماه قبل خود ۱۳.۲ درصد و نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲۹۶.۸ درصد افزایش قیمت را نشان می دهد.
در روزهای پایانی سال ۹۷ و اوایل فروردین امسال در پی وقوع 

سیل در استان های تولیدکننده و ایجاد مشکلاتی در برداشت و 
سیستم حمل و نقل جاده ای در ایام نوروز و افزایش روند صادرات 
به دلیل نوسان نرخ ارز و قاچاق شرایط برای افزایش جهشی قیمت 
برخی محصولات صیفی از جمله پیاز و سیب زمینی کلید خورد تا 
جایی که با افزایش چشمگیر نرخ پیاز، سیب زمینی هم شامل 
افزایش قیمت شد و علیرغم تلاش دست اندرکاران، قیمت این 
محصول کاهش نیافت تا جایی که مسئولان ناچار به ممنوعیت 
با  شدند.  سال ۹۸  فروردین  در ۱۵  محصول  دو  این  صادرات 
اعمال ممنوعیت صادرات توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
به تدریج قیمت هر کیلوگرم پیاز و سیب زمینی روند کاهشی به 
خود گرفت به طوری که نرخ هر کیلوگرم آن در مقاطعی در مزرعه 
۱۸۰۰ تا ۳,۳۰۰ تومان و در میدان میوه و تره بار تهران و بازار بین 
۳۵۰۰ تا ۴,۷۰۰ تومان شد. اما با ورود سیب زمینی نو به بازار و 
کاهش قیمت ها، به طور مجدد در ۳۱ اردیبهشت امسال صادرات 
این دو محصول آزادسازی شد و از آن زمان تاکنون به طور پلکانی 
قیمت این محصول افزایش مجدد پیدا کرد، تا جایی که قیمت 
این محصول در مزرعه به بیش از ۴,۸۰۰ تومان و در بازار به بیش 
از ۹ هزا تومان رسیده است. این درحالی است که طبق نرخنامه 
میدان مرکزی میوه و تره بار تهران قیمت این محصول در اوایل 
سال ۹۷ برای هر کیلوگرم سیب زمینی کهنه بین ۵۰۰ تا ۱,۳۰۰ 
تومان و برای سیب زمینی تازه بین ۱۲۰۰ تا ۱,۸۰۰ تومان و اواخر 
سال ۹۷ قیمت هر کیلوگرم سیب زمینی در میدان مرکزی میوه و 
تره بار تهران بین ۱۷۰۰ تا ۲,۸۰۰ تومان بود که در پی وقوع سیل 
در ابتدای سال ۹۸ نرخ آن برای سیب زمینی کهنه بین ۳ تا ۴ 
هزار تومان و سیب زمینی تازه بین ۴ هزار تا ۵,۳۰۰ تومان رسید 
اما طی دو تا سه هفته اخیر نرخ این محصول در میدان همچنان 

بین ۵ تا ۷ هزار تومان است.

طبق آخرین آمارها در سال ۹۷ بیش از پنج میلیون تن سیب 
زمینی در سطح ۱۴۵ هزار هکتار در فصل های بهار، تابستان، 
پاییز و زمستان در قالب کشت معمولی و طرح استمرار تولید 
شد. بیشترین میزان تولید مربوط به استان های اردبیل، همدان، 
فارس، اصفهان و کردستان است که با این حجم تولید علاوه بر 
نیاز داخلی سالانه کشور بخشی از مازاد تولید نیز هر ساله صادر 
می شود. بر اساس آمار سال ۲۰۱۶، تولید جهانی سیب زمینی 
برابر ۳۷۷ میلیون تن بوده که چین با ۲۶ درصد بیشترین سهم را 
در تولید این محصول داشته و دیگر تولیدکنندگان اصلی اتحادیه 

اروپا، هند، روسیه، اوکراین و ایالات متحده امریکا هستند.
با گران شدن این محصول ستاد تنظیم بازار به دلیل آسیب های 
بهای  کنترل  هدف  با  زده  سیل  استان های  در  کرده  بروز 
غیرمتعارف محصول سیب زمینی در بازار داخلی خواستار وضع 

عوارض صادراتی بر این محصول کشاورزی شد.
به تازگی محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی نیز با بیان اینکه 
افزایش قیمت این محصول ارتباطی به تولید ندارد گفته بود: 
وضعیت تولید سیب زمینی در سال ۹۸ نیز مطلوب است و بخشی 
از علت گرانی به تأخیر در فصل کشت و برداشت مربوط می شود.

سیب زمینی در چهارفصل سال تولید می شود
»حسین اصغری«، مدیرکل دفتر محصولات علوفه ای و جالیزی 
معاونت زراعی وزارت جهاد کشاورزی درباره علت گرانی این کالا به 
ایرنا می گوید: افزایش قیمت مجدد سیب زمینی در یک ماه اخیر 
هیچ ارتباطی به حجم تولید این محصول ندارد زیرا در چهار فصل 

سال این محصول استراتژیک کشت می شود.
وی با تاکید بر اینکه تولید محصول سیب زمینی امسال مشابه 
این محصول  تولید  افزود: ما کمبودی در  سال گذشته است، 
نداریم اما ممکن است به دلیل بارندگی ها و مسائلی در سیستم 

حمل و نقل گاهی مواقع برداشت محصول یا عرضه آن به بازار 
دچار تأخیر شود که البته این موضوع در خصوص اکثر محصولات 

کشاورزی صدق می کند.
به گفته وی، در کشت بهاره و طرح استمرار سال ۹۷ - ۹۸، در 
مجموع ۶۰۵ هزار تن سیب زمینی در سطح ۲۰ هزار و ۲۰۰ 
هکتار تولید شد که از این میزان ۱۵۰ هزار تن تولید در سطح 
زیرکشت ۴ هزار و ۷۰۰ هکتار مربوط به طرح استمرار و تولید ۴۵۵ 
هزا رتن در سطح ۱۵ هزار و ۵۰۰ هکتار مربوط به کشت بهاره بود.
در کشت بهاره و طرح استمرار سال ۹۶ - ۹۷ نیز در مجموع 
۶۵۷ هزار تن سیب زمینی در سطح ۲۱ هزار و ۴۰۰ هکتار تولید 
شد که از این میزان ۱۵۷ هزار تن تولید در سطح زیرکشت ۵ هزار و 
۸۰۰ هکتار مربوط به طرح استمرار و تولید ۵۰۰ هزار تن در سطح 

۱۵ هزار و ۶۰۰ هکتار مربوط است.
*صادرات سیب زمینی کاهش دارد

وزارت  صادرات  توسعه  دفتر  مدیرکل  شجری«،  »شاهرخ 
جهادکشاورزی به ایرنا می گوید: طبق آمار گمرک صادرات سیب 
زمینی در دو ماهه نخست سال ۹۸، نزدیک به ۲۱ هزار و ۲۰۰ تن 
به ارزش ۹ میلیون و ۳۰۰ دلار شد در حالی که در مدت مشابه 
سال ۹۷ میزان صادرات این محصول حدود ۶۵ هزار و ۸۳ تن به 

ارزش ۲۰ میلیون و ۱۰۰ دلار بوده است.
به گفته وی، در مجموع صادرات سیب زمینی در سال ۹۷ نیز 
۵۲۹.۸ هزار تن به ارزش ۲۰۲.۷۸ میلیون دلار بود. وی با تاکید 
بر اینکه تنظیم بازار داخلی محصولات کشاورزی از اهمیت ویژه 
ای برای وزارت جهاد کشاورزی برخوردار است، اضافه کرد: با 
اعمال ممنوعیت صادرات در اردیبهشت امسال به منظور تنظیم 
بازار داخلی محصول سیب زمینی و پیاز، تاکنون حجم صادرات 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته روند کاهشی را نشان می دهد.

ایمان گزارش می دهد

چراسیبزمینیگرانشد؟

علیرضا باستانی*

سمانه واحدی راد

از قدیم الایام رسم بر آن بود که واسطه های ملکی هنگام حضور موجر و مستاجر در بنگاه 
برای عقد قرارداد طرف مستاجر را بگیرند و از موجران برای مستاجران تخفیف بگیرند اما 
آنطور که به نظر می رسد این روزها واسطه های ملکی خود عاملی برای رقابت در جهت 

افزایش قیمت اجاره شدند. 
تغییر شرایط اقتصاد کلان، افزایش تقاضا بر عرضه و عدم وجود قوانین حمایتی برای 
مستاجران، باعث شده است که این روزها مستاجران بیش از هر زمان دیگری خود را در 
آشفته بازار غیر رقابتی و انحصاری اجاره خانه تنها و غریب ببینند و از نبود قوانین حمایتی 

شکایت داشته باشند.
گفته می شود کسری عرضه واحدهای مسکونی در شرایط فعلی که به رشد بی رویه 
قیمت ها دامن زده یکی از پیامدهای رکود ساخت وساز در پنج سال اخیر است که هم 
از نظر روانی بازار را تحت تأثیر قرار داده و هم بازار دلالی و سوداگری را گرم کرده است؛ 
در این شرایط مستاجران هنگام عقد قرارداد، هم با موجرانی طرف هستند که ظاهراً به 
افزایش ۱۰ تا ۲۰ درصدی اجاره بها راضی نبوده و هم با واسطه های ملکی که تکه کلام 
این روزهایشان این است که )بی چانه و چونه قرارداد را امضا کنید، خانه پیدا نمی شود(.

یکی از مستاجران منطقه زیباشهر )منطقه ۵ تهران( در یکی از بنگاه های املاک به 
خبرنگار ایرنا گفت: رفتار واسطه های ملکی در تثبیت پیشنهادهای سرسام آور موجران 
کاملًا دخیل است و از صبح امروز که به سه بنگاه املاکی برای پیدا کردن فایل مناسب 
رفتم مدام از سوی واسطه های ملکی تشویق می شوم که هر چه زودتر خانه ای را انتخاب 

کنم که فردا ممکن است این فایل موجود نباشد.
وی ادامه داد: بدتر اینکه بسیاری از فایل های آگهی شده با چیزی که واسطه های 
ملکی به ما نشان می دهند تفاوت دارد. خانه ای ۸۰ متر با نورگیر و تجهیزات کامل آگهی 
می شود اما موقع بازدید از ملک شاهد هستیم که هم متراژ پایین تر است هم سال ساخت 

بیشتر و خبری هم از نور و بازسازی منزل نیست. وقت شکایت هم واسطه های ملکی می 
گویند اگر این فایل را همین حالا بیعانه ندهید معلوم نیست تا عصر فردا موجود باشد یا 
نباشد. با در نظر گرفتن شاخص ها و افزایش قیمت سایر اقلام، افزایش اجاره بها بین ۱۵ 
تا ۲۰ درصد معقول است، اما یکی دیگر از مستاجران که خانواده ای سه نفره هستند 
از افزایش ۴۰ درصدی نرخ اجاره بها خبر می دهد و می گوید: صاحب خانه ها نه بر 
اساس نرخ تورم، که بر اساس قیمت دلار اجاره بها را افزایش داده اند و به دلیل افزایش 
۴۰ درصدی مبلغ ودیعه نتوانستم قرارداد خود را تمدید کنیم و حالا که به بنگاه آمده ام 
واسطه های ملکی می گویند همان خانه را تمدید کنید چرا که اگر اقدام به جابجایی کنید 
ممکن است مجبور به پرداخت مبلغ بیشتری برای رهن خانه ای با تجهیزات کمتر شوید.

یک مستاجر دیگر درهمین منطقه به خبرنگار ایرنا گفت: صاحبخانه ای را می شناسم 
که در این محله صاحب شش واحد مسکونی است و به همین دلیل به راحتی می تواند 
نرخ ها را تعیین کند و بین بنگاه های املاکی هم برای اینکه خانه او را اجاره دهند رقابت 
است و وقتی نسبت به رفتار واسطه های ملکی معترض می شویم به ما می گویند اگر ما 

خانه های این فرد را به قیمت مدنظر او فایل نکنیم بنگاه بعدی این کار را انجام می دهد.
برخی کارشناسان معتقدند، با توجه به ایجاد فضای سوداگری در بازارهای مسکن و 
خودرو و ارز، وضع مالیات بر عایدی سرمایه در این بخش ها می تواند به تعادل بخشی منجر 
شود و نمایندگان مجلس معتقد هستند در این شرایط آن هایی که مسکن را برای سود 
خریده اند باید بخشی از سود خود را مالیات دهند و بر همین اساس اکنون وزارت راه و 
شهرسازی طرح مالیات برعایدی سرمایه و مسکن را برای کنترل قیمت ها که ممکن است 

تاثیر زیادی بر افزایش نرخ اجاره داشته باشد در دستورکار قرار داده است.
*مالیات بر مسکن از جیب مستاجر پرداخت خواهد شد

»قلی خسروی« رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران دراین باره گفت: واسطه های 
ملکی هنگام عقد قرارداد دو موکل دارند و باید بینابین صحبت کنند نه طرف مستاجر 
باشد نه مالک، چرا که وکیل هر دو طرف است و اگر یک طرف را ببینند و یک طرف را 

نبینند خلاف کرده اند. باید حق را بنویسند و قانون را رعایت کنند در غیر این صورت 
معامله به سرانجام نخواهد رسید و موجر و مستاجر با مشکل مواجه می شوند.

وی در خصوص اعتراض مستاجران نسبت به رفتار هیجانی واسطه های ملکی گفت: 
واسطه های ملکی امانت فروش طرفین هستند؛ مالک خانه خود را به بنگاه چی می 
سپارد و او وظیفه دارد بین آنها دلالت کند مثلًا اگر مالک پیشنهاد افزایش ۴۰ درصدی 
را دارد واسطه ملکی باید بگوید بازار این قیمت را تحمل ندارد و مبلغ را پایین تر آورد تا 
زودتر معامله انجام شود و حق الزحمه خود را بگیرد، اگر غیر از این باشد معامله انجام نمی 
شود و بنگاه سودی نمی برد. خسروی اضافه کرد: با این حال اکنون بازار در شرایط تعادل 
قرار ندارد و ممکن است این اصل به چالش کشیده شود. در شرایطی که تقاضا بر عرضه 
پیشی گرفته و خانه اجاره ای کم شده است بنگاه دار چطور می تواند بنابر قانون و شرع 

بازار را به توازن برساند؟
قلی خسروی با بیان اینکه تا به حال مالکین خوب را تشویق نکرده ایم و این غلط است 
گفت: در این شرایط طرح مالیات بر عایدی سرمایه نیز بر این جو روانی تاثیر بد می گذارد.
به گفته ی قلی خسروی هر مالیاتی که اضافه شود ارزش ملک را بالا می برد که نهایتاً از 
جیب مستاجر پرداخت می شود. رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران با طرح این سوال 
که »کدام سرمایه دار مالیات را از ارث خود داده است؟« گفت: مالیات بر عایدات، نه با 
ارث بلکه از جیب مصرف کننده پرداخت می شود. بنابراین باید راهکارهایی پیدا کنیم و 
قانون مالک و مستاجر تغییر کند. وی گفت: درست مثل کشورهای اروپایی تا زمانی که 
مستاجر در ملک مستقر است موجران نباید حق اضافه سالیانه سه تا هفت درصد بیشتر 
نرخ اجاره را داشته باشند و وقتی مستاجر جابجا شد می توانند با اضافه کردن تجهیزات به 
خانه و بالارفتن ارزش ملک خود نرخ ها را تغییر دهند. به گفته قلی خسروی وضع مالیات 
برعایدی سرمایه، فشار بر بازار را افزایش می دهد درحالی که برای خروج از بحران مسکن 
در کشور باید با ساخت خانه های بیشتر، تعادل برقرار شود.وی تاکید کرد: مالیات گرفتن 

سوداگری را کاهش نمی دهد این مالیات مجدداً از جیب مستاجر پرداخت می شود.

واسطه های ملکی عاملی برای رقابت در جهت افزایش قیمت اجاره شده اند 

غربتبیشازپیشمستاجراندرآشفتهبازاراجارهبها

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تعاونی ویترین نیست بلکه واقعیت است و برای اینکه به این واقعیت برسیم باید به قانون اساسی نگاه 
کنیم. »فرهاد دژپسند« دیروز در گرامیداشت روز جهانی تعاون و بیست و پنجمین سالگرد تاسیس اتاق تعاون که در محل همایش های بین 
المللی صدا و سیما برگزار شد، اظهار داشت: در بحث تعاون، نگاه حداقلی به این بخش داریم و این برخلاف قانون اساسی است، بنابراین 
باید نگاهمان را تغییر دهیم. وی افزود: در حال حاضر با پدیده شوم تحریم ظالمانه، نابخردانه و خلاف عرف بین المللی مواجه هستیم و در 
کنار آن یک پدیده میمون داریم که به بخش تعاون مربوط می شود و آن اهتمام دولت برای واگذاری تصدی های اقتصادی به بخش غیردولتی 
به خصوص تعاونی هاست و این دو بال، شاهراهی برای تغییر و تحول در نگاه به اقتصاد و تعاونی ها باز می کند. وزیر اقتصاد با بیان اینکه 
یکی از بحث های جدی برای عبور از تحریم افزایش نقش مردم در اقتصاد و شکل گیری اقتصاد مردم بنیان است، اضافه کرد: در این مسیر، 
اقتصاد مقاومتی با رویکرد مردم بنیان تشکیل می شود و تعاونی ها به این دلیل که شکل انحصاری در ذات خود ندارند باید مورد توجه قرار 
گیرند. وی تصریح کرد: در دوران تحریم، دشمن ورود کالای اساسی را با موانع مواجه می کند و در این شرایط، تعاونی ها هستند که می 
توانند این تهدید را به فرصت تبدیل کنند و برای برون رفت از این شرایط وارد صحنه شوند. دژپسند تاکید کرد: تعاونی ها می توانند به طور 
مشخص در دو مولفه تامین و توزیع کالاها و همچنین افزایش سهم در اقتصاد، نقش آفرینی کنند. وی افزود: امروز سهم تعاون در اقتصاد 
ملی حداکثر ۶ تا هفت درصد است که تا هدف گذاری ۲۵ درصدی فاصله زیادی داریم و برای تحقق این هدف، تعاونی ها باید از فرصت 
های اقتصاد تعاونی به بهترین نحو استفاده کنند. دژپسند تاکید کرد: امسال ما تلاش داریم شرکت های سودآور را واگذار کنیم؛ علاوه بر آن 
تجربه ادوار گذشته نشان داده واگذاری به صورت نقد و اقساط چالش برانگیز است و به همین دلیل قرار است واگذاری ها تنها به صورت نقد 
باشد. وی با بیان اینکه بنگاه داری یکی دیگر از نقش آفرینی های بخش تعاون در اقتصاد است گفت: واگذاری شرکت ها رویکرد اصلی دولت 
است و همواره مورد تاکید رهبر انقلاب نیز بوده است. بنابراین اصرار داریم امسال باقیمانده سهم دولت در بنگاه ها را در قالب ۱۸ شرکت 
بورسی واگذار کنیم و پس از آن نیز واگذاری شرکت های غیربورسی در دستور کار قرار دارند. دژپسند با بیان اینکه در روش های واگذاری نیز 
باید بازنگری کنیم، اضافه کرد: روش های واگذاری شامل واگذاری مدیریت، اجاره به شرط تملیک و حتی ترکیب این دو مدل است. عضو 
کابینه دولت دوازدهم تصریح کرد: دولت برای تعاونی ها فرش قرمز پهن کرده اما افزایش سهم آنها در اقتصاد کشور منوط به آمادگی بخش 

تعاون با محوریت اتاق تعاون است.

حجم نقدینگی در پایان سال ۱۳۹۷ به رقم ۱۸ هزار و ۸۲۸ هزار میلیارد ریال رسید که در مقایسه با رقم پایان سال ۹۶ معادل 
۲۳.۱ درصد رشد داشت.

بانک مرکزی اعلام کرد: با تدابیر به کار گرفته شده از سوی این بانک و اتخاذ رویکردهای مناسب در حوزه های ارزی و ریالی، 
رشد نقدینگی در سال ۱۳۹۷ نسبت به رقم سال قبل )۲۲.۱ درصد( تنها یک واحد درصد افزایش داشت.

مدیر اداره بررسی ها و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی در این باره گفت: بررسی اجزای نقدینگی نشان می دهد که 
رشد نقدینگی در پایان سال ۱۳۹۷ ناشی از افزایش ۲۴.۲ درصدی پایه پولی و کاهش ۰.۹ درصدی ضریب فزاینده پولی 

بوده است.
جعفر مهدی زاده ادامه داد: در این میان، خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی واجد سهم فزاینده در رشد پایه پولی بوده 

که بیانگر بهبود نسبی وضعیت ذخایر ارزی بانک مرکزی و همچنین بهبود کیفیت ترازنامه بانک مرکزی است.
وی با بیان اینکه دیگر عامل فزاینده پایه پولی در پایان سال ۱۳۹۷ افزایش خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی 
بوده است، خاطرنشان کرد: افزایش متغیر مذکور اغلب به دلیل انتقال بخشی از بدهی بانک ها و مؤسسات اعتباری به 
بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی )موضوع بند "و" تبصره ۵ قانون بودجه سال ۱۳۹۷(، انتقال بدهی برخی از 
شرکت های دولتی به بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی )موضوع ماده ۶ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور مصوب سال ۱۳۹۴( و افزایش اوراق و اسناد بهادار دولتی بابت پشتوانه و تعهدات بین المللی دولت بوده که 

در عمل فاقد آثار پولی است.
مدیر اداره بررسی ها و سیاست های اقتصادی عنوان کرد: هرچند که بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز دارای سهم فزاینده 
در رشد پایه پولی بوده است، اما باید توجه داشت که در ماه های آبان تا اسفند سال ۱۳۹۷، بدهی بانک ها به بانک مرکزی 

روندی نزولی داشته است.
وی یادآور شد: بدهی بانک ها به بانک مرکزی از یک هزار و ۶۰۵ هزار میلیارد ریال در پایان مهر سال ۱۳۹۷ به یک هزار و 

۳۸۱ هزار میلیارد ریال در پایان اسفند این سال رسیده است.

وزیر اقتصاد:

تعاونیویتریننیستواقعیتاست
افزایش ۲۳ درصدی نقدینگی

بانکمرکزیبرایکنترلنقدینگیچهکرد؟
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پانادیچ: عرب بدترین مدیری است که در عمرم دیدم

می خواستیم در پرسپولیس بمانیم اما نه با دروغگوها

معاون وزیر ورزش و جوانان: 

هیات مدیره پرسپولیس درباره عرب
 تصمیم می گیرد

باشگاه  فعالیت های  درباره  وزارتخانه  که  کرد  تاکید  جوانان  و  ورزش  وزیر  معاون 
پرسپولیس دخالتی ندارد و هیات مدیره تصمیم گیرنده است.

محمدرضا داورزنی معاون معاون ورزش حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در 
حاشیه افتتاح هجدهمین دوره نمایشگاه بین المللی ورزش و تجهیزات ورزشی در جمع 
خبرنگاران درباره انتقادات به عملکرد »ایرج عرب« مدیر عامل پرسپولیس افزود: باشگاه 
پرسپولیس هیأت مدیره دارد و درباره تمام موارد تصمیم گیری می کند و وزارت ورزش به 

هیچ عنوان دخالتی ندارد.
وی اظهار داشت: تلاش وزارت ورزش این است که دخالتی در کار باشگاه ها نداشته 
باشد. هیات مدیره شرایط باشگاه را مورد بررسی قرار می دهد و درباره عملکرد مدیر 

عامل باشگاه تصمیمی گیری لازم را انجام می دهد.
معاون وزیر ورزش و جوانان درباره واگذاری ۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس به بخش 
خصوصی نیز تصریح کرد: بحثی که در دولت مطرح شده تاکید بر واگذاری ۲ باشگاه 
استقلال و پرسپولیس به سازمان خصوصی سازی است. فرآیند واگذاری نیز به سازمان 
خصوصی سازی مشخص شده است. برای واگذاری ۲ باشگاه باید فرایند خصوصی 
سازی طی شود که متأسفانه مکانیزم فرایند با مشکلاتی مواجه شده است و ما موظف 

بودیم مصوبه مجلس را انجام دهیم.
داورزنی افزود: این مصوبه نیاز به اصلاحاتی دارد و تا زمانی که اصلاح نشود امکان 
واگذاری به سازمان خصوصی سازی وجود ندارد. مصوبه اصلاح شود بدون شک عزم 
دولت و وزارت ورزش و جوانان به واگذاری ۲ باشگاه است و سعی می کنیم بعد از اصلاح 

مصوبه ۲ باشگاه را به سازمان خصوصی سازی واگذار کنیم.
وی اعلام کرد که بعد از پایان لیگ ملت های والیبال زمان ثبت نام از نامزدهای انتخابات 

فدراسیون والیبال اعلام خواهد شد.
تایید  ماجرای  و  کشتی  فدراسیون  انتخابات  نامزد  چند  وضعیت  درباره  داورزنی 
صلاحیت آنها نیز اظهار کرد: در تلاش هستیم صلاحیت این چند کاندیدا تا زمان 
برگزاری مجمع انتخابات مورد تأیید قرار بگیرد. قطعاً اگر تا ۲۶ تیر صلاحیت آنها مورد 
تأیید قرار بگیرد در انتخابات شرکت خواهند کرد. بنابراین این چند نفر تا زمان برگزاری 
مجمع فرصت دارند تا صلاحیت خود را برای شرکت در انتخابات احراز کنند. در صورتی 
که تا شب انتخابات صلاحیت آنها تأیید شد مشکلی برای حضور در انتخابات نخواهند 

داشت.

رییس فداسیون :

 نسل طلایی تکواندو زنان در راه است
 رئیس فدراسیون تکواندو گفت: نسل طلایی تکواندو زنان در راه است و کیمیا علیزاده 

نخستین بانوی مدال آور المپیکی پیشقراول این نسل است.
محمد پولادگر این اظهارات را روز سه شنبه در حاشیه نخستین نشست هم اندیشی 

کمیسیون های کمیته ملی المپیک در گفت و گو با خبرنگاران مطرح کرد.
وی سپس دوباره شرایط تکواندوکاران زن یران برای کسب سهمیه المپیک توکیو گفت: 
اگر واقع بینانه و منطقی بخواهیم رفتار کنیم باید به دنبال کسب سهمیه در مسابقات 

قاره ای باشیم و از این طریق سهمیه را بگیریم.
رییس فدراسیون تکواندو به احتمال حضور زنان در مسابقات گرندپری برای کسب 
تجربه جهت حضور در رویدادهای قاره ای اشاره کرد و افزود: باید در نظر بگیرید شرایط 
مالی فدراسیون تکواندو نیز مانند سایر فدراسیون ها و ورزش ایران خوب نیست اما اگر 

بتوانیم منابع لازم را تامین کنیم از این فرصت استفاده می کنیم.
وی به احتمال تکرار مدال کیمیا علیزاده در المپیک ۲۰۲۰ اشاره و اظهار امیدواری 
کرد: همانطور که در گذشته عنوان کردم یک نسل طلایی زنان در راه است و علیزاده 
پیشقراول آن بوده است. مهلا مومن زاده دیگر تکواندوکاری است که در سه رده سنی 

نونهالان، نوجوانان و بزرگسالان موفق به کسب مدال جهانی شده است.
رییس فدراسیون تکواندو در خصوص حضور تیم ملی تکواندو بانوان در اردوی مشترک 
با تیم ملی صربستان توضیح داد: اردوی مشترکی با زنان صربستان در کار نیست بلکه 

یک کمپ تمرینی است و اگر شرایط مهیا شود در آن حضور خواهند داشت.
پولادگر درخصوص نیازهای فدراسیون تکواندو برای موفقیت در کسب سهمیه المپیک 
توکیو عنوان کرد: امسال سال مهمی برای ورزش ماست اما متاسفانه هیچ رنگ و بوی 
المپیک را مشاهده نمی کنیم. باید نگاه ها و توجهات در این سال حساس متمرکز شود تا 

بتوانیم در المپیک ژاپن نتیجه خوبی کسب کنیم.

 محمد سیمای قم به مصاف ارژن فارس  می رود

جدال بازنده ها در قم
فوتسالیست هاي تیم محمد سیماي قم در اندیشه جبران شکست هفته نخست 
لیگ برتر و به دست آوردن نخستین برد خود از لیگ جدید در قم از ارژن فارس پذیرایي 

مي کنند.
 تیم فوتسال محمد سیمای قم بعد از شکست غیر قابل تصور در نخستین مسابقه 
خود از بیست و یکمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور این هفته در دومین 
هفته لیگ جدید مقابل دیدگان قمی های علاقمند به فوتسال از تیم لبنیات ارژن فارس 
صف آرایی خواهد کرد. نماینده فوتسال قم که امسال تغییرات زیادی در کادر فنی و 
بازیکنان خود داشته و قمی ها را به یک فصل موفق امیدوار کرده بود، در نخستین بازی 
خود میهمان مقاومت البرز بود ولی با نتیجه عجیب سه بر صفر شکست خورد تا شروع 
خوبی در جام بیست و یکم نداشته و طرفداران خود را نگران کند. از نگاه کارشناسان 
عملکرد تیم فوتسال محمد سیمای قم در نخستین بازی خود از فصل جدید رقابت های 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور برابر مقاومت البرز مثبت بوده اما این تیم در کسب 
نتیجه ناکام بود و حالا باید تمام توان خود را به کار بگیرد تا با کسب سه امتیاز بازی 
خانگی برابر لبنیات ارژن فارس این باخت را جبران کند. طبق برنامه سازمان لیگ 
فوتسال ایران، دیدارهای هفته دوم فصل جدید لیگ برتر فوتسال ایران همزمان ساعت 
18 روز چهارشنبه نوزدهم تیر ماه برگزار می شود و در این روز تیم محمد سیمای قم در 
دیدار خانگی با حضور هواداران قمی در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان قم مقابل لبنیات ارژن فارس بازی خواهد کرد. نکته جالب توجه این است که 
ارژنی ها نیز در هفته نخست که میزبان تیم آذرخش بندرعباس بودند فصل را بسیار بد 
آغاز کرده و در مقابل هواداران شیرازی با نتیجه سه بر یک به میهمان خود باخته اند، حالا 
دو تیم بازنده هفته نخست لیگ برتر در ایستگاه دوم جام بیست و یکم در قم با هم روبه رو 

می شوند که قطعا می تواند دیداری جذاب و تماشایی باشد.

مربی اسبق تیم ملی: 

فهرست ویلموتس عجیب است
 مربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران با عجیب توصیف کردن نفرات دعوت شده به اردوی 

تیم ملی گفت: بعید است که »مارک ویلموتس« این بازیکن را دعوت کرده باشد.
»بیژن ذوالفقار نسب« اظهار داشت: اینکه چه نفراتی این فهرست را انتخاب کرده اند، 
مشخص نیست و بعید به نظر می رسد مارک ویلموتس این بازیکنان را دعوت کرده باشد.
مربی اسبق تیم ملی فوتبال خاطرنشان کرد: نفراتی که به اردو فراخوانده شده اند 
بازیکنان لیگ برتری هستند و حال این سوال پیش می آید که »مارک ویلموتس« آنها را 
کجا دیده است؟ او زمانی هدایت تیم ملی را بر عهده گرفت که تنها یک هفته به پایان 
لیگ برتر مانده بود. وی ادامه داد: به نظر می رسد نفرات دعوت شده از سوی فدراسیون 
فوتبال یا کمیته فنی در صورتی که وجود داشته باشد یا کمیته جوانان مشخص شده اند. 
اما هرچه هست به طور حتم ویلموتس نقشی در آن نداشته است. مشاور وزیر ورزش 
و جوانان در امور فوتبال تاکید کرد: اگر به جز ویلموتس افراد دیگری در دعوت نفرات 
فراخوانده شده به اردوی تیم ملی نقش داشتند آن را اعلام کنند تا گمانه زنی ها تردیدها 
در این باره برطرف شود.  وی در پایان گفت: البته باید این را بگویم فهرست اعلام شده 
برای بازی دوستانه تیم ملی برای بازی با امید ایران است و شاید در اردوهای آینده 

تغییرات زیادی در تیم ملی رخ بدهد.

هیچگاه درباره جذب بازیکن صحبت نکردم

حسینی: پرسپولیس را دچار حاشیه نکنید 
کاپیتان تیم پرسپولیس به انتشار مطلبی از قول او واکنش نشان داد.

 انتشار مطلبی مبنی بر اظهارنظر سیدجلال حسینی کاپیتان تیم پرسپولیس در 
خصوص نقل و انتقالات این باشگاه و اینکه پرسپولیس مهاجم ندارد آن وقت مسئولان 
باشگاه مدافع می خرند، باعث شد تا کاپیتان پرسپولیس نسبت به این مطلب واکنش 
نشان دهد. سیدجلال حسینی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، در 
خصوص این مطلب گفت:  من همواره ارتباط خوبی با رسانه ها دارم اما اینکه مطلبی 
از قول من به دروغ نوشته شود اصلًا اتفاق خوبی نیست. من هرگز چنین صحبتی 
انجام ندادم و هیچگاه درباره نقل و انتقالات باشگاه پرسپولیس اظهارنظری نداشته ام 
اما نمی دانم که برخی ها از کجا چنین مطالبی می آورند و منبع آنها چیست؟ وی ادامه 
داد: به هر حال هر مطلبی که منتشر می شود باید منبعی داشته باشد و بهتر است که 
اعلام کنند منبع این نقل قولی که از من نوشته اند کجاست چرا که من هرگز در این 
باره صحبتی نکردم و دلیلی هم ندارد که به این مسائل ورود کنم چرا که من یک بازیکن 
هستم و وظیفه من تمرین و بازی کردن است.  کاپیتان تیم پرسپولیس خاطرنشان کرد: 
ما در روزهای حساسی به سر می بریم و خیلی سخت کار می کنیم اما انتشار چنین 
مطالب کذبی تنها باعث می شود که برخی بخواهند ما را به حاشیه ببرند اما هواداران 
پرسپولیس خوشبختانه آگاه تر از این مسائل هستند. هدف همه ما موفقیت پرسپولیس 

در مسابقات آینده است و امیدوارم که ما را با انتشار اخبار کذب دچار حاشیه نکنند.

ورزشی

مدیرعامل باشگاه سپاهان :

چون دست دلال ها را کوتاه کردم جوسازی می کنند
مدیرعامل باشگاه سپاهان با بیان اینکه این باشگاه به رای 
کمیته انضباطی و محرومیت قلعه نویی اعتراض می کند، گفت: 
دست دلالان را از نقل و انتقالات کوتاه کردم و برای همین علیه 

تیم جوسازی می کنند.
باشگاه  تخلف  بر  مبنی  فوتبال  فدراسیون  انضباطی  آرای 
نهایی جام  نیمه  در مرحله  تیم  این  دیدار  در جریان  سپاهان 
حذفی فوتبال کشور و محرومیت امیر قلعه نویی و چند نفر از 
اعضای این تیم بهانه ای شد تا با مسعود تابش درباره شرایط این 

روزهای سپاهان گفتگو کنیم.
مدیرعامل زردپوشان اصفهان ضمن اعتراض شدید به احکام 
انضباطی منتشرشده علیه این باشگاه و برخی بازیکنان تیمش، 
و  کومان  ولادیمیر  استنلی،  روش  کی  وضعیت  آخرین  درباره 
احتمال حضور وحید امیری در جمع شاگردان امیر قلعه نویی 

صحبت هایی را انجام داد که در ادامه می خوانید:
شدیداً معترض هستیم

مسعود تابش درباره احکام کمیته انضباطی در خصوص دیدار 
این تیم در نیمه نهایی جام حذفی فصل گذشته با پرسپولیس 
اعتراض  و قطعاً هم  داریم  اعتراض  رأی  این  به  گفت: شدیداً 
خود را به فدراسیون اعلام خواهیم کرد. از دیدگاه ما رأی بسیار 
عجیبی را صادر کردند. نمی دانم چرا چنین آرایی علیه باشگاه 
سپاهان اعلام شده است. به کلیات این آرا اعتراض داریم و اجازه 
نمی دهیم حق تیم را بخورند. منتظر بودیم تا عدالت را رعایت 
کنند اما حالا به تمام جزئیات این رأی معترض هستیم و اعتراض 

رسمی خود را هم اعلام خواهیم کرد.
قلعه نویی هر بازیکنی را خواست گرفتیم

وی درباره پرونده نقل و انتقالاتی سپاهان برای نوزدهمین دوره 
رقابت های لیگ برتر فوتبال افزود: هر بازیکنی را که سرمربی 
تیم خواست گرفتیم. امیر قلعه نویی روی هر بازیکنی که دست 
را  بازیکنی  چه  بگوید  باید  کادرفنی  کردیم.  جذب  گذاشت 
می خواهیم و روند جذب بازیکن تیم هم با توجه به اعلام نیاز آقای 

قلعه نویی ادامه دارد.
مدیرعامل سپاهان افزود: مهم ترین مؤلفه ای که با توجه به 
تصمیم گیری های کادرفنی در نظر گرفتیم حفظ بازیکنان بود. 
خواستیم تک تک این افراد را حفظ کنیم و قرارداد بسیاری از 
بازیکنان را تمدید کردیم. حتی بعضی از بازیکنان با ما قرارداد 
داشتند اما باز هم قراردادشان را برای فصول آینده تمدید کردیم.

ثبات مهم است نه تصمیمات هیجانی
تابش افزود: تیمی که روند صعودی داشته است را می خواهند 

با نقدهای غیر منصفانه تخریب کنند. سپاهان کاندیدای سقوط 
بود اما توانستیم فصل گذشته نایب قهرمان شویم. تیمی که 
اسکلت جدید داشت را خواستیم حفظ کنیم تا به قهرمانی هم 
برسیم. هیچ وقت رویاپردازی های خود را کم نکردیم و همچنان 
هم می گویم سپاهان همیشه باید برای قهرمانی بجنگد اما انتظار 
داریم روندی که تیم در سه فصل گذشته داشت را بررسی و سپس 
نقد کنند. برایمان حفظ تیم موفق مهم است نه گرفتن تصمیمات 

هیجانی.
تیمم بی نهایت ستاره دارد

مدیرعامل سپاهان در پاسخ به انتقاد برخی هواداران تیمش 
که مدعی هستند این تیم ستاره جذب نمی کند تصریح کرد: 
کادرفنی و سرمربی تیم را حفظ کردیم تا ثبات را ایجاد کنیم. 
ما بازیکنانی را که مورد نظر سرمربی بود را هم به کار گرفتیم. 
می گویند چرا ستاره نمی گیرید. باید بگویم تیمم پر از ستاره 
است. نه تنها به فکر امسال سپاهان هستم بلکه برای سال های 
که  کنیم  را جذب  تا جوانانی  ریزی می کنیم  برنامه  نیز  آینده 

محصول مکتب سپاهان باشند.

کومان تمدید کرد، کی روش خودش وقت خواست
وی درباره وضعیت خارجی های فصل گذشته سپاهان افزود: 
با ولادیمیر کومان تمدید کردیم و امروز هم در تمرینات شرکت می 
کند. کی روش هم خودش گفت تا ۴8 ساعت تکلیف را مشخص 
می کند. این بازیکن اما دیروز تماس گرفت و گفت همسرش 
با توجه به باردار بودن شرایط خاصی دارد و نمی تواند او را تنها 
بگذارد. این بازیکن تعامل خیلی خوبی با باشگاه دارد و ما هم 

وضعیت او را درک می کنیم.
آقای گل شد تا پیشنهادات مختلف داشته باشد

وی ادامه داد: کی روش آقای گل شده است و طبیعی است که 
قیمت او بالا برود. عده ای می خواهند ما را مقابل هواداران واقعی 
تیم قرار دهند. آنها یا واقعیت را نمی دانند یا نمی خواهند حقیقت 
را بگویند. کی روش خودش زمان داد و خودش هم آن را تمدید 
کرد. ما فقط نمی خواهیم با اعتبار سپاهان بازی شود و باید شأن 

باشگاه هم حفظ شود.
مدیرعامل سپاهان درباره پیشنهادات باشگاه های ایرانی به 
کی روش استنلی تصریح کرد: وقتی مهاجمی خوب کار کند 

پیشنهاد هم دارد. آقایان هم دوست دارند قیمت های مختلف به 
او بدهند که به شرایط باشگاه داری خودشان مربوط است. به من 

مربوط نمی شود که در مسائل سایر تیم ها دخالت کنم.
نمی توانم کی روش را دستگیر کنم

وی افزود: کی روش اعلام کرد بدنسازی اش را در برزیل ادامه 
می دهد. من نمی توانم به برزیل بروم و او را دستگیر کنم و بگویم 
با من به اصفهان بیا. برخی ها می خواهند بی مورد جو را متشنج 

کنند.
جذب وحید امیری؟ در حال مذاکره ایم

تابش درباره روند جذب وحید امیری تاکید کرد: ما سه بازیکن 
می خواهیم اما روی هفت الی هشت گزینه کار می کنیم. کافی 
است یک نفر بیاید و در اتاق من بنشیند تا ببیند در طول روز 
چندین ساعت ویدئو کنفرانس با خارجی ها می گذاریم و امور 

داخلی را پیگیر هستیم که مبادا مشکلی به وجود نیاید.
وی ادامه داد: درباره وحید امیری نمی توانم اطلاعات خیلی 

دقیقی بدهم اما باید بگویم در حال مذاکره هستیم.
تابش با انتقاد از تخریب هایی که برخی لیدرهای سابق این 
تیم و همچنین کانال های هواداری سپاهان از نحوه مدیریت او 
می کنند اذعان داشت: خیلی به موقع تمرینات را شروع کردیم 
و ساختار تیم را هم حفظ کردیم. تمام بازیکنانی که قلعه نویی 
خواست را گرفتیم و حفظ کردیم. محصول یک مجموعه منسجم 
هم حضور بازیکنی همچون محمد کریمی در لیست جدید تیم 
ملی است. او را هیچکس نمی شناخت اما گرفتیم و با توجه به 

توانایی هایش خود را ثابت کرد.
مدیرعامل سپاهان افزود: سپاهان را از بحران خارج کردیم اما 
متأسفانه بی دلیل به ما می تازند شاید دلیلش این باشد که در دوره 
مدیریتیم یک نفر دلال هم وارد باشگاه نشد. دست آقایان را کوتاه 

کردم و حالا می خواهند اینگونه تخریب کنند.
رقم حق تبلیغات محیطی خنده دار است

و  کرد  سازی  شفاف  نیز  سپاهان  باشگاه  بودجه  درباره  وی 
گفت: آقایان مدام برای فرافکنی می گویند سپاهان پولدار است 
من  دارند.  حضور  مجموعه  این  در  نفر  نمی گویند ۳۵۰۰  اما 
تنها ۳۰ میلیارد از بودجه ای که برایمان در نظر گرفته اند را باید 
درآمدزایی کنم. بخشی از همین پول مربوط به تبلیغات محیطی 
است که فدراسیون فوتبال باید پرداخت کند. خنده ام می گیرد 
وقتی درباره رقمی که آنها به ما پرداخت کردند صحبت کنم. با 
مشکلات این چنینی دست وپنجه نرم می کنیم اما باز هم تخریب 

می کنند.

مربی دروازه بانان سابق پرسپولیس گفت: ما می خواستیم در پرسپولیس بمانیم 
اما نقشه عرب این بود که برانکو و دستیارانش را از پرسپولیس اخراج کند و ما هم 

نمی توانستیم با دروغگوها کار کنیم.
 ایگور پانادیچ مربی سابق تیم پرسپولیس همانند سایر مربیان کروات این تیم از این 
باشگاه طلبکار است و این در حالی است که ایرج عرب مدیرعامل این باشگاه تا این 
لحظه اقدامی برای تسویه حساب با آنها انجام نداده و این موضوع این نگرانی را به وجود 
آورده که مربیان کروات از باشگاه پرسپولیس شکایت کنند و آنها قصد انجام این کار را 

هم دارند. 
ایگور پانادیچ در گفت وگو با فارس، در این خصوص و مسائل دیگر صحبت هایی کرد 

که در زیر می خوانید: 
*می دانیم که هنوز از پرسپولیس پولی نگرفته اید. 

بله، در آخرین جلسه ای که وکیل ما با نمایندگان باشگاه پرسپولیس در استانبول 
داشت، هیچ نتیجه ای حاصل نشد و به هیچ نتیجه ای نرسیدیم. این جلسات بدون 
نتیجه به پایان رسید چرا که نمایندگان باشگاه پرسپولیس به وکلای ما گفتند که پولی به 
ما نمی دهند. آنها به صراحت به وکیل ما گفتند که به شما پول نمی دهیم و فکر می کنم 
که این موضوع برای ایرج عرب خیلی طبیعی و عادی است، چرا که او فقط دروغ گفتن 

را بلد است. 
*با این حساب قصد شکایت از پرسپولیس را دارید؟ 

بله، حتما از پرسپولیس شکایت خواهیم کرد. 
*چه زمانی از پرسپولیس شکایت می کنید؟ زمان آن مشخص شده؟

زمان دقیق شکایت ما مشخص نیست، اما ما صددرصد از پرسپولیس به فیفا شکایت 
می کنیم. ما برای گرفتن پول خود به فیفا مراجعه می کنید تا حداقل به این واسطه 

بتوانیم پول خودمان را بگیریم. 
*پس خبر شکایت مربیان کروات از پرسپولیس به فیفا را بنویسم؟

بله، حتما بنویسید. بنویسید که ایرج عرب بدترین مدیرعاملی بود که من در عمرم 
با آن کار کرده ام. او یک دروغگوی بزرگ است و فقط به ما دروغ گفت. طبق قراردادی 
که با پرسپولیس دارم، آنها باید دو مرحله از حقوق مرا پرداخت کنند، اما این کار را 
نکردند و تا به حال بیش از بیست بار این قول را به من دادند که عملی نشد. آنها به 

ما قول پرداخت پول را دادند، اما این کار را نکردند و ما کاملا می دانیم که این مسئله 
کار عرب و دار و دسته اش است. نقشه واقعی عرب این بود که برانکو و دستیارانش را 
از پرسپولیس کنار بگذارند و این کار را هم کردند. تصمیم ما این بود که در پرسپولیس 
بمانیم و با قدرت کار خودمان را ادامه دهیم، اما نه با دروغگوها، چرا که قصد کار کردن 

با دروغگوها را نداریم. 
*یعنی واقعا می خواستید در پرسپولیس بمانید؟ 

بله، همین ها را از قول من بنویسید، به صراحت هم بنویسید که ما می خواستیم در 
پرسپولیس بمانیم، اما آنها نگذاشتند که ما کارمان را انجام دهیم. 

*با این شرایط چطور می  خواهید به پولتان برسید؟ 
ما از طریق فیفا برای گرفتن پول خودمان شکایت خواهیم کرد و شک نکنید که ایرج 

عرب و دار و دسته اش در فیفا مقابل ما بازنده خواهند بود. 
*با توجه به اتفاقاتی که رخ داده، آیا از کار کردن با پرسپولیس پشیمانید؟

واقعا جوابی برای این سؤال ندارم، واقعا دلم برای ایران تنگ شده و دلتنگ حضور در 
تهران هستم. دلم بیشتر از همه برای بازیکنان پرسپولیس تنگ شده، چرا که ما با هم 
یک تیم فوق العاده ساختیم و تلاش زیادی کردیم تا بتوانیم عناوین مختلف به دست 
بیاوریم. قبل از هر چیز باید بگویم که بازیکنان پرسپولیس طلایه دار تیم موفقی بودند 

که ما ساختیم. 
*درباره الاهلی عربستان بگویید و اینکه از کار کردن آنجا راضی هستید؟

دوست ندارم الان درباره الاهلی عربستان حرف بزنم. 
*هواداران پرسپولیس هنوز هم می گویند جای مربیان کروات در پرسپولیس 

خالی است.
بله، کاملا در جریان این مسئله هستم، چرا که هر روز پیام های مختلفی از سوی 
هواداران پرسپولیس برای من می آید و می دانم که آنها دلتنگ ما هستند، همانطور که 
دل ما هم برای آنها تنگ شده است. اما من موضوعی را می گویم و آن این است که در 
این شرایط ما چطور می توانستیم کار کنیم؟ آیا هواداران توقع داشتند ما با دار و دسته 
عرب کار کنیم؟ قطعا چنین مسئله ای فراهم نبود و نمی توانستیم در این شرایط در 

پرسپولیس بمانیم. 
*امکان دارد که روزی دوباره به پرسپولیس برگردید؟ 

شاید؛ هیچ کسی از آینده خبر ندارد و ما هم نمی دانیم که در آینده چه خواهد شد. 
*اجازه می دهید که این صحبت های شما را با همین صراحت بنویسم؟

بله، هیچ مشکلی نیست، همه صحبت های من را با همین صراحت بنویسید. این را 
هم بنویسید که دلم همه جوره برای پرسپولیس تنگ می شود.

با فدراسیون  و گو  ایران در گفت  تیم ملی بسکتبال   کاپیتان 
جهانی تاکید کرده است که تیم ملی با اعتماد به نفس بالا پتانسیل 

شگفتی سازی در جام جهانی ۲۰1۹ را دارد.
تیم ملی بسکتبال ایران شهریور امسال برای سومین دوره پیاپی 
راهی جام جهانی می شود و قرار است در گروه C با پورتوریکو، 
جهانی  فدراسیون  رسمی  سایت  کند.  رقابت  اسپانیا  و  تونس 
بسکتبال در گفت و گویی با صمد نیکخواه بهرامی کاپیتان تیم 
ملی درباره وضعیت ایران در مسیر چین صحبت کرده است که در 

ادامه می خوانید.
جام  راهی  پیاپی  دوره  سومین  برای  ایران  بسکتبال  ملی  تیم 
جهانی شده و اسطوره بسکتبال ایران یعنی صمد نیکخواه بهرامی 
همچنان در چشم است. او درباره حضور در جام جهانی گفت: 
تجربه فوق العاده ای است که در جام جهانی بازی کنید. بازی 
کردن در این سطح از بسکتبال و رقابت با بازیکنانی از سراسر 
جهان که عاشق بسکتبال هستند و برای حضور در جام جهانی 
تلاش کرده اند جذاب است. امیدوارم که بسکتبالی با کیفیت در 

چین ببینیم و شاهد رقابت هایی فوق العاده باشیم.
تیم ملی بسکتبال برای اولین بار در سال ۲۰۰۹ توانست سهمیه 
جام جهانی را بگیرد. ایران در آسیا قهرمان شد و به جام جهانی 

۲۰1۰ ترکیه صعود کرد. حالا پس از 1۰ سال بسکتبال ایران دوباره 
راهی چین می شود و اینبار قرار است در جام جهانی به میدان برود. 

حالا ایران این شانس را دارد که یک اتفاق بزرگ هم رقم بزند.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال درباره این رویداد تاکید کرد: رقابت ها 
بسیار دشوار است. همه برای رقابت و برد وارد زمین می شوند. 
آنچه من می توانم قول بدهم این است که تیم ملی ایران با قدرت 
وارد میدان می شود و قطعاً در زمین مسابقه چیزی کم نخواهد 

گذاشت.
اینکه  با  به خوبی می داند که یک دهه قبل  بهرامی  نیکخواه 
بسکتبال ایران به جام جهانی صعود کرده بود اما جایی در میان 
قدرت های جهان نداشت. یک دوره بعد بازهم بسکتبال ایران 
قهرمان آسیا شد و توانست به جام جهانی ۲۰1۴ اسپانیا صعود 

کند.
حالا بسکتبال ایران جام جهانی ۲۰1۹ را پیش رو دارد و صمد 
نیکخواه می داند که به احتمال زیاد آخرین ماموریتش در این 
رویداد بزرگ خواهد بود و قرار است کنار حامد حدادی به میدان 

برود.
این دو بازیکنانی هستند که قرار است تیم ملی ایران و بازیکنانش 
که از نسل جدیدی به حساب می آیند را در جام جهانی رهبری 

کنند.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال درباره صعود به جام جهانی گفت: به 
یاد می آورم زمانی که وارد تیم ملی ایران شدم کسب سهمیه جام 
جهانی برایمان یک رؤیا بود اما این روزها می شنوم که مردم از 
صعود تیم ملی به دور بعدی جام جهانی حرف می زنند. این آنچه 

را که نسل ما برای بسکتبال ایران انجام داده است نشان می دهد.
نیکخواه بهرامی ادامه داد: این نشان می دهد که یک گروه از 

بازیکنان چه کار بزرگی در بسکتبال ایران انجام داده اند.
تیم ملی بسکتبال ایران در دو دوره گذشته نتوانسته به مرحله دوم 
جام جهانی صعود کند و در هر دوره تنها به یک پیروزی دست پیدا 

کرده است.
در جام جهانی پیش رو تیم ملی ایران در مرحله گروهی باید به 
مصاف پورتوریکو، تونس و اسپانیا برود و صمد نیکخواه بهرامی 
اعتقاد دارد که ایران با اعتماد به نفس بالا می تواند یک شگفتی 

بسازد.
وی بیان کرد: ما برای کسب پیروزی در هر مسابقه وارد زمین 
می شویم. ما باید اعتماد به نفس داشته باشیم و مثل یک تیم به 
میدان برویم. در پایان باید بدانیم که این یک مسابقه است، یک 

مسابقه بسکتبال است و هر اتفاقی می تواند در آن بیفتد.

نیکخواه بهرامی در پایان تصریح کرد: ما با تفکر از پیش بازنده وارد 
زمین نمی شویم. ما وارد زمین می شویم و برای رسیدن به هدفمان 

با هرکس که برابرمان باشد مقابله می کنیم.

گفت و گوی کاپیتان تیم ملی بسکتبال با فدراسیون جهانی

نسلی که رویاهای بسکتبالی یک کشور را تغییر داد

هافبک بلژیکی تیم اینتر حاضر نیست 
دوران بازیگری اش را در سوپرلیگ ترکیه 

ادامه دهد.
راجا ناینگولان در برنامه های سرمربی 
و  ندارد  جایی  کونته  آنتونیو  جدیدش 
باشگاه اینتر به او گفته است که برای 
فصل جدید به دنبال تیمی جدید باشد.

با  گذشته  سال  تابستان  تنها  او 
به  رم  از  یورویی  میلیون  قراردادی ۳8 
اینتر پیوست اما عملکردش که تحت الشعاع مصدومیت قرار گرفت، آنقدر خوب نبوده 

که نظر سرمربی جدید نراتزوری را برای نگه داشتن وی متقاعد کند.
در همین حال ناینگولان پیشنهادهایی هم داشته داشته است که آنها هم نتوانسته 
نظر او را جلب کند. یکی از پیشنهادها از تیم گالاتاسرای ترکیه بوده و این در حالیست 
که طبق ادعای سایت اف سی اینتر نیوز، پیشنهاد این باشگاه ترکیه ای به هافبک سابق 

رم شامل حقوقی قابل توجه بوده است.
در همین حال چینی ها هم به ناینگولان پیشنهاد داده اند که اگرچه در ابتدا نتوانسته 
بود نظر وی را جلب کند اما حالا او را به فکر فرو برده است. از دو باشگاه شانگهای 
شنهوا و دالیان ایفانگ چین به عنوان مشتریان ناینگولان نام برده می شود و این بازیکن 
بلژیکی پس از قطع امید کردن از جلب نظر کونته حالا دارد به تیمی دیگر فکر می کند.
طبق گزارش شبکه اسپورت ایتالیا و اسکای اسپورت ایتالیا، هافبک بلژیکی اینتر 
پیش از این تصور می کرد شانس دارد کونته را متقاعد کند اما این سرمربی ایتالیایی در 
کنفرانس خبری اخیر خود آب پاکی را روی دست ناینگولان ریخت و اعلام کرد که او 

باید به فکر تیمی جدید باشد.

احتمال  از  انگلیسی  رسانه  یک   
پیوستن مهاجم ایرانی تیم زنیت روسیه 
در  خبر  این  که  داده  خبر  لیورپول  به 
بازنشر  هم  انگلیسی  باشگاه  سایت 
شده است.  نشریه اکسپرس انگلیس 
در گزارشی که سایت باشگاه لیورپول 
شده  مدعی  کرده،  بازنشر  را  آن  هم 
است استعدادیاب های باشگاه لیورپول 
هفته  این  که  روسیه  سوپرجام  بازی 

میان تیم های زنیت سن پترزبورگ و لکوموتیو مسکو برگزار شد را از نزدیک تماشا 
کردند تا عملکرد سردار آزمون مهاجم ایرانی زنیت را زیر نظر بگیرند. زنیت، قهرمان 
فصل گذشته لیگ برتر روسیه در این بازی با نتیجه ۳ بر ۲ باخت که در هر دو گل 
این تیم را سردار آزمون به ثمر رساند. در همین حال طبق ادعای نشریه »سوویت 
اسپورت« روسیه این بازی زیر نظر تعدادی از اعضای کادر استعدادیابی قهرمان 
فصل گذشته لیگ قهرمانان اروپا برگزار شده است. این نشریه همچنین اعلام کرده 
که استعدادیاب  های لیورپول در بازگشت به انگلیس، گزارش های مثبتی درباره 
عملکرد آزمون مقابل لکوموتیو به کارفرمایان خود ارائه کرده اند.  آزمون ۲۴ ساله 
که ماه فوریه با قراردادی 1۰.۵ میلیون یورویی به زنیت پیوست، در ماه ژانویه نیز 
تا آستانه پیوستن به تیم ولورهمپتون به عنوان بازیکن قرضی پیش رفت اما این 
جابجایی در روز پایانی بازار زمستانی لغو شد. اکسپرس با اشاره به 1۴ گلی که 
آزمون در 17 بازی اش در تمامی رقابت های فصل گذشته به ثمر رساند، عملکرد 
بازیکن سابق تیم روبین کازان را مثبت توصیف کرده هرچند انتقال او به لیورپول 

را با توجه به تابستان کم کار این باشگاه در حوزه نقل و انتقالات، قطعی نمی داند.

 دروازه بان جدید بارسلونا به طور رسمی به 
هواداران این تیم معرفی شد.

بعدازظهر  نتو  به  ملقب  نتو  مورارا  نوربرتو   
نوکمپ  ورزشگاه  در  حضور  با  )دوشنبه(  روز 
هواداران،  و  رسانه ها  به  معارفه اش  مراسم  در 
بارسلونا  باشگاه  با  را  ساله اش  چهار  قرارداد 
امضا کرد. این دروازه بان برزیلی ۲۹ ساله که از 
والنسیا به جمع آبی واناری ها پیوست، پیراهن 

شماره »1۳« را در این تیم به تن خواهد کرد.
نتو در مراسم معارفه اش گفت: این لحظه غرورآمیزی برای من است که اینجا حضور دارم. 
بودن در این تیم پاداش سختکوشی من است. مهم این است که به یاد داشته باشم از کجا به 
اینجا رسیده ام و نهایت استفاده را از این انتقال ببرم. بابت اینکه اینجا هستم، خوشحال ترین 
فرد روی کره زمین هستم. همیشه رویای بودن در بارسلونا را داشتم و می خواهم استعدادم 

را نشان دهم.
این دروازه بان برزیلی درباره اینکه در یوونتوس هم دروازه بان ذخیره بوده و اکنون در 
بارسلونا هم قرار است به عنوان ذخیره مارک  آندره تراِشتگن ایفای نقش کند، اظهار داشت: 
زندگی یک چرخه است. آن زمان در یوونتوس بازی می کردم و به دنبال تغییر فضا بود، برای 
همین به والنسیا رفتم و از بودن در این باشگاه لذت بردم. حالا هم رویایم با پیوستن به بارسا 
تحقق یافت، چیزی که رویای خیلی از بازیکنان است. چرخه من در والنسیا به پایان رسید و 

وقتی شانس پیوستن به بارسلونا را پیدا کردم، لحظه ای تردید نکردم.
نتو که در قراردادش بند فسخ ۲۰۰ میلیون یورویی وجود دارد، درباره احتمال بازگشت 
نیمار به بارسلونا نیز تأکید کرد: نمی دانم که آیا نیمار به بارسلونا خواهد آمد یا خیر! این 

موضوعی نیست که به من مربوط شود.

ناینگولان به پیشنهاد گالاتاسرای
 پاسخ منفی داد

خبر انتقال احتمالی سردار آزمون به 
لیورپول در سایت باشگاه

 نتو: حضور در بارسلونا پاداش 
سختکوشی ام است
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آیا فرصت 9 روزه روحانی به مکرون نتیجه بخش خواهد بود؟

هفته سخت دیپلماسی اروپا برای نجات برجام

رئیس  مکرون«  »امانوئل  که  روزه ای  فرصت ۹  دیگر  هفته  در حالیکه یک 
جمهوری فرانسه از حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« رئیس جمهوری 
اسلامی ایران برای بررسی شرایط بمنظور از سرگیری گفت وگوهای طرفین برجام 
درخواست کرده بود،به پایان می رسد، سفر مجدد مشاور ارشد رئیس جمهوری 
فرانسه به ایران گمانه ها بر عزم کاخ الیزه برای تحقق این شرایط را تقویت کرده 

است.
مقام های فرانسوی روز دوشنبه اعلام کردند که »امانوئل بُن« مشاور ارشد مکرون 
به تهران سفر می کند و روزهای سه شنبه و چهارشنبه با مسؤولان ایرانی دیدار 

خواهد کرد.
این دومین سفر بن به تهران در هفته های اخیر است؛ مشاور دیپلماتیک دولت 
فرانسه که همچنین پیشینه فعالیت در سفارت این کشور در تهران را هم دارد و به 
خوبی با سیاست خارجی ایران آشنا است، ۱۹ ژوئن )۲۹ خرداد( برای انجام گفت 

وگوهای سطح بالا و با هدف کمک به کاهش تنش ها به تهران آمده بود.
این سفر به دنبال گفت وگوی تلفنی یک ساعته مکرون و روحانی در روز شنبه 
گذشته )۱۵ تیر ماه( و به دنبال آن رایزنی های تلفنی رئیس جمهوری فرانسه با 

همتای آمریکایی اش انجام می شود.
مکرون پیشتر گفته بود که سعی خواهد کرد »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری 
آمریکا را متقاعد کند تا با هدف کاهش تنش ها در منطقه، برخی تحریم ها علیه 

ایران را متوقف کند.
وی تحریم پشت تحریم، تحریکات و استحکامات نظامی را از این حیث که 
منطقه را به آتش می کشد و می تواند منجر به واکنش های شدید شود، اقدامی به 

شدت خطرناک عنوان کرده بود.
بن در حالی امروز )سه شنبه( به تهران می آید که سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
کشورمان در نشست خبری روز گذشته گفت: ما نه امید و نه اعتمادی به کشوری 

داریم اما باب دیپلماسی باز است. ما فعلًا شنونده هستیم.
»سید عباس موسوی« گفت که براساس نامه رئیس جمهوری به سران کشورهای 
باقی مانده در برجام و بیانیه شورای عالی امینت ملی گام هایمان را برمی داریم. اگر 
کشورهای اروپایی نگران حفظ برجام هستند، باید گام عملی بردارند در غیر این 
صورت با سفر برای سفر و سفر برای عکس یادگاری گرفتن تنها به آنها خوش آمد 

می گوییم.
سفر بن به تهران یک روز مانده به نشست فوق العاده شورای حکام آژانس انرژی 

اتمی در روز چهارشنبه در باره ایران به درخواست آمریکا انجام می شود.
دو دور گفت وگوی تلفنی مکرون و روحانی که در فاصله کمتر از دو هفته انجام 
شد )گفت و گوی پیشین سه شنبه شب چهار تیر ۹۸ صورت گرفت( و رایزنی های 
رئیس جمهوری فرانسه با رئیس جمهوری آمریکا که چندی پیش از ابراز تمایل 
مکرون برای سفر به تهران گفته بود، نشان می دهد که پاریس به عنوان میانجی 
گر اصلی برای کاهش تنش ها و نیز از سرگیری مذاکرات برجامی تلاش می کند؛ 

چیزی که پیشتر در مورد »آبه شینزو« گمان می رفت.
رئیس جمهوری آمریکا در نشست خبری پایانی »گروه ۲۰« در اوزاکا ژاپن 
گفته بود: مکرون پیش من آمد. می دانید که آنها با ایران روابط تجاری دارند. او به 
من گفت دوست دارد برود و آنها )ایرانی ها( را ببیند. من مشکلی در این نمی بینم.

مکرون از روحانی تا ۱۵ ژوئیه ماه )۲۴ تیر ماه( فرصت گرفته تا با دیگر متحدان 
اروپایی فرانسه برای بررسی شرایط از سرگیری مذاکرات برجامی گفت وگو کند. 

پیشنهادی که موافقت رئیس جمهوری ایران را به همراه داشت.
از سوی دیگر کاخ سفید دیروز اعلام کرد که دونالد ترامپ رئیس جمهوری 

آمریکا و امانوئل مکرون همتای فرانسوی وی در مورد ایران گفت وگو کرده اند.
تلاش های فرانسه در حالی انجام می شود که »یوکیا آمانو« مدیرکل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی روز گذشته با انتشار گزارشی، غنی سازی فراتر از ۳.۶۷ درصدی 
را در ایران تایید و اعلام کرد که برابر اعلام اپراتور کارخانه غنی سازی سوخت، این 

غنا ۴.۵ درصد است.
فرانسه و آلمان روزهای یکشنبه و دوشنبه بدنبال اعلام گام دوم کاهش تعهدات 
برجامی ایران اعلام کرده بودند که منتظر تاییدیه ای از سوی آژانس در مورد گام 

دوم ایران هستند.
وزارت خارجه فرانسه با صدور بیانیه ای تصریح کرد پاریس در تماس نزدیک با 

شرکای برجام، برای کاهش تنش ها تلاش می کند.
وزارت خارجه فرانسه در این بیانیه افزود: ما منتظر تایید این اقدام از سوی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی هستیم و از ایران درخواست می کنیم که به فعالیت های 

مغایر با تعهداتش پایان دهد.
همچنین در این بیانیه تاکید شده است: فرانسه در تماس نزدیک با شرکای 
مربوطه در برجام برای انجام اقدام های لازم در کاهش تنش های مرتبط با موضوع 
هسته ای ایران است.در عین حال، یک مقام کاخ الیزه فرانسه ضمن ابراز نگرانی 
مجدد پاریس ازکاهش تعهدات برجامی ایران گفته بود که مکانیسم حل اختلافات 
تحت توافق هسته ای ۲۰۱۵ وین )برجام(، یک گزینه در این مرحله نبوده و فعال 
نمی شود.این مقام روز یکشنبه در واکنش به گام دوم ایران در کاهش تعهدات 
برجامی به خبرگزاری رویترز گفت: اولویت ما تلاش برای کاهش تنش بوده و این 

)مکانیسم حل اختلافات - ماشه(، گزینه ما در حال حاضر نیست.
به گفته این مقام رسمی، رئیس جمهور فرانسه روز ۱۵ ژوئیه را برای از سرگیری 
گفت وگوها میان طرف های توافق بدون بیان آنچه که پس از آن رخ خواهد داد 

اعلام کرده است.
طبق مکانیسم حل اختلاف در برجام، اگر هر کشوری نسبت به نقض عهد 
یکی از طرف ها مدعی »عدم پایبندی اساسی« شود این ادعا طی یک فرآیند چند 
مرحله ای و نسبتاً طولانی مدت برای تصمیم گیری به صورت اجماعی به کمیسیون 
مشترک ارجاع می شود که این کمیسیون هشت عضو شامل ایران، نماینده اتحادیه 
اروپا و کشورهای ۱+۵ دارد.هفته پیش رو، هفته سخت دیپلماسی اروپا برای کاهش 
تنش هایی است که چندی است دستمایه و عامل احتمالی خطرناکی برای بروز 
هر گونه نزاع بین طرف های درگیر شده است. اگر چه ایران بارها اعلام کرده است 

بدنبال جنگ نیست.

نکتـه

نایب رئیس مجلس ششم با اشاره به تنگناهای دولت تدبیر و 
امید در اداره کشور گفت: من سینه چاک آقای روحانی نیستم 
ولی باید از او دفاع کرد. قوی ترین دولت هم نمی تواند از پس بحران 

کنونی برآید. مسئولیت دولت باید با اختیاراتی همراه باشد.
جمعی از اعضای کارگروه راهبردها، سیاست ها و برنامه های 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با »بهزاد نبوی« نایب 

رئیس مجلس ششم و وزیر صنایع دولت چهارم دیدار کردند.

* باید به امکانات توجه کنیم و گزینه ها را در نظر بگیریم
در این دیدار نبوی با اشاره به محدودیت دولت در اجرای 
برنامه های خود گفت: الان ۶۰ درصد اقتصاد در اختیار نهادهای 
خارج از دولت است؛ دولت در اقتصاد نقش ندارد. اداره رادیو و 
تلویزیون در اختیار دولت روحانی نیست. مسؤولیت دولت باید با 
اختیاراتی همراه باشد. وی تصریح کرد: الان دولت در اقتصاد و در 
سیاست خارجی اختیاری ندارد. باید به میزان توان دولت برای ورود 
و دخالت در این حوزه ها توجه کرد. از دولت چه می خواهیم؟ دولت 
چه می تواند بکند؟ وظیفه وزرا چیست؟ مشکلات دولت از ایرادهای 
ما بزرگ تر است. غیر از روحانی چه گزینه ای داشتیم؟ ما درست 
عمل کردیم. ما در حد امکانات عمل کردیم. نباید این واقعیت ها را 
فراموش کرد.! باید به امکانات توجه کنیم و گزینه ها را در نظر بگیریم.

نبوی در پاسخ به پرسشی در مورد نقش دولت در شرایط موجود 
گفت: آدرس غلط ندهیم. در مورد اینکه اصلاح طلبان وضع موجود 
را ناشی از سو مدیریت و عملکرد دولت می دانند، باید بگویم من 
هیچ رابطه نزدیکی با آقای روحانی نداشته ام. وقتی ایشان به مرکز 
تحقیقات استراتژیک آمدند، من بیرون آمدم. من سینه چاک آقای 
روحانی نیستم ولی باید از او دفاع کرد. قوی ترین دولت هم نمی تواند 
از پس بحران کنونی برآید. مخالفان می گویند عامل آن ناکارآمدی 
دولت است. چقدر این عامل تأثیرگذار است؟ کارهای مهمی وجود 
دارد مانند توزیع کالا در میان مردم. شیر ۲ هزارتومانی به بالای ۵ 

هزارتومان رسیده است.

* نباید مردم را مأیوس کرد
نبوی ضمن هشدار نسبت به تبعات مأیوس شدن مردم و با بیان 
اینکه انتخابات نظام را بیمه می کند، تاکید کرد: مهمترین چالش های 
پیش روی جریان اصلاح طلبی و درواقع کشور، مسائل اقتصادی و 
سیاست خارجی است. در دوره احمدی نژاد با بالا رفتن قیمت نفت 
پرداخت نیز ۷ برابر شدن واردات در مقایسه با دوره خاتمی پرداخت 
یارانه شروع شد. یارانه هایی که ۲۲ هزار تومان تصویب شده بود به 
شکل ۴۵,۵۰۰ تومان پرداخت شد، آن هم نه به اقشار خاص، بلکه 
به همه. سرمایه گذاری تعطیل شد و همه پول ها صرف هزینه های 

جاری شد و سر سفره های مردم آمد.
وی افزود: شعار یارانه ۵۰ هزارتومانی آقای کروبی هم خیلی 
گرفت. من تقاضای رسیدگی به اقتصاد و بازنگری در سیاست 

خارجی را بر این اساس مطرح کردم. با تحریم های بین المللی 
یارانه ها ادامه یافت ولی دیگر درامد ارزی نبود و این وضعیت در دوره 

روحانی ادامه یافت.
نبوی تصریح کرد: با امضای برجام تصور می شد شرایط تغییر 
کند. نه اینکه همه مسائل حل شود، بلکه راه برای سرمایه گذاری 
خارجی باز شود. سرمایه برای طرح های کلان و زیربنایی بیاید. 
برای حل مشکلات اقتصادی موجود باید سالانه ۶۰ میلیارد دلار در 

کشور سرمایه گذاری شود، تا اشتغال در سطح فعلی بماند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: از زمان احمدی نژاد 
تاکنون ۱۰ درصد این منابع هم تأمین نشده است. اقداماتی پس از 
برجام انجام شد که نتوانستیم از موقعیت ایجاد شده استفاده کنیم. 
هیأت های بزرگ تجاری از شرق آسیا و اروپا برای یافتن شرایط 
سرمایه گذاری به ایران می آمدند. اما در اثر سیاست های غلط و 
ماجراجویی ها، تقریباً همه آنان دست خالی برگشتند. هرچند 

قراردادهای مهمی با توتال، بویینگ و ایرباس هم امضا شد.

* از داخل و خارج تندروها به هم پاس می دادند و آبشار 
می زدند!

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: با روی کارآمدن 
ترامپ شرایط سخت تر هم شد. از داخل و خارج تندروها به هم 
پاس می دادند و آبشار می زدند! امروز مسائل ما دیگر سرمایه گذاری 
خارجی نیست، تأمین نیازهای روزمره و اساسی مردم است. دفعه 
پیش که تحریم های علیه ما انجام شد، به اندازه تحریم یکجانبه 

آمریکا گسترده و عمیق نبود. امروز دولت برای صدور نفت مشکل 
دارد.

وی خاطرنشان کرد: من این روزها بیشتر به دایی جان ناپلئون 
شبیه شده ام. تلویزیون ما نشان می دهد چگونه ما مخفیانه نفت 
می فروشیم و تحریم ها را دور می زنیم آقایان این را نمایش اقتدار 
می دانند! موضوع تندروی و کندروی نیست مساله انجام رفتارهای 
احمقانه است. اتفاقی را که در صداوسیما در مورد فروش نفت ایران 

افتاد، ساده نگیرید.

* تأمین رزق و روزی مردم مهمترین مساله اقتصاد است
وزیر دولت چهارم با اشاره به مشکلات معیشتی مردم گفت: ما 
در حدود ۴۰۰ هزار بشکه نفت در روز می فروشیم. نه تنها سرمایه 
گذاری خارجی نیست که آب و نان موجود هم درست توزیع 
نمی شود. کنترل وجود ندارد. من در مراسم افطاری آقای روحانی با 
فعالان سیاسی گفتم، باید حداقل ها را برای مردم تأمین کنید. آقای 
روحانی پرسید منظورتان کوپن است؟ گفتم از شیوه های جدیدی با 

استفاده از کارت های الکترونیکی می توان استفاده کرد.
وی اضافه کرد: امروز علاوه بر مشکلات اقتصادی سالهای ۱۳۸۴ 
و ۱۳۹۲ مشکلات تأمین نیازهای مردم هم ایجاد شده است. تأمین 
رزق و روزی مردم مهمترین مساله اقتصاد است و اصل ان به 

سیاست خارجی مربوط می شود.
نبوی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع سیاست 
خارجی ایران پس از خروج آمریکا از برجام پرداخت و گفت: در 

همین تحریم های اخیر آمریکا، با سیاست های غلط داریم اروپا را 
به بغل آمریکا می اندازیم. روشن است که اضافه شدن اروپا- چین-

روسیه به تحریم ها و بین المللی شدن آن، چه شرایطی را برای ما 
ایجاد می کند. چین و روسیه هم عضو ۱+۴ هستند. نباید از اروپا 
انتظار زیادی داشته باشیم، در برابر نقض برجام از سوی ایران 
هریک از این کشورها می توانند پرونده ما را به شورای امنیت ببرند 
و تحریم های بین المللی را برگردانند و ما در متن فصل ۷ منشور 
تبدیل به تهدیدی برای امنیت جهان بشویم. باید تلاش کنیم اروپا 
را از آمریکا جدا نگهداریم. چرا با عربستان و امارات رودررو شده ایم؟ 
باید مسائل خود را با آنها در منطقه حل کنیم. چرا باید آنها را به دامن 

اسرائیل و آمریکا بیندازیم؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه بحران اقتصادی 
کنونی در حوزه سیاست خارجی رفع می شود؛ گفت: الان وقت 
مذاکره نیست. ببینید ترامپ با نوه کیم چه می کند. دیدارها و رفت 
و آمدها بی نتیجه بوده و ترامپ می خواهد از آن به عنوان کارتی 
برای انتخابات استفاده کند. در شرایط فعلی مذاکره ما با آمریکا، مثل 
مذاکره آلمان شکست خورده پس از جنگ جهانی اول با متحدین 
و مذاکره آن پس از جنگ جهانی دوم با متفقین است. در شرایط 
فعلی تحریم، مذاکره نمی کنیم. بهترین کار این است که کار را بدتر 

نکنیم.

* انتخابات کم رونق شرایط ما را بدتر می کند
نبوی در ادامه با اشاره به ضرورت شرکت در انتخابات گفت: 
در چنین شرایطی باید فشارهای داخلی را کم و شرایط را برای 
مردم قابل تحمل تر کرد. هرچه فشار بیشتری بر مردم وارد شود 
آنها مایوس تر می شوند. مساله ما انتخابات نیست؛ مساله این است 
که انتخابات کم رونق شرایط ما را بدتر می کند و زمینه برای تکرار 

حوادث دی ماه ۹۶ مهیا می شود.
وی در عین حال گفت: حکومت باید این امکان را فراهم کند که 
مشارکت مردم بالا برود تا امنیت کشور تأمین شود. نه اینکه مانند 
انتخابات های گذشته کاندیدایی با ۱۷۰ هزار رأی در تهران نماینده 
شود! اصلاح طلبان باید به فکر امنیت و مصالح کشور باشند. آنها 
برنده نشوند مهم نیست. آنها حتی می توانند نامزد معرفی نکنند، 
ولی انتخابات را تحریم نمی کنند. باید از مأیوس کردن مردم پرهیز 

کنیم. حتی اگر واقعیت باشد.
این فعال سیاسی افزود: انتخابات نظام را بیمه می کند. بحث 
اصلاح طلبان نیست. پس علاوه بر بازنگری در اقتصاد و سیاست 
خارجی در حوزه سیاست داخلی هم باید گشایش ایجاد شود و 
اجازه حضور و فعالیت بیشتری به مردم داده شود. انتخابات به 
گونه ای برگزارشود که مردم در آن شرکت کنند. تاکید می کنم 
که چالش های اساسی اقتصادی است ولی راه حل آن در سیاست 
خارجی است. باید در سیاست خارجی تجدیدنظر شود و در 
سیاست داخلی تأمین نیازهای مختلف مردم مورد توجه قرار گیرد. 

بررسی پرونده هسته ای ایران در شورای حکام آژانس انرژی اتمی گرچه به اعتقاد 
تحلیلگران نتیجه موردنظر کاخ سفید را در پی نخواهد داشت اما ابزار سیاسی رییس 
جمهور آمریکا در واکنش به اقدام حقوقی ایران در کاهش تعهدات برجامی است. کاهشی 

که ایران آن را پاسخی به نقض برجام و نه نقض این توافق می داند. 
ایالات متحده آمریکا در واکنش به کاهش تعهدات برجامی ایران؛ پای شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را به میان کشیده است. خبرگزاری فرانسه به نقل از یک 
سخنگوی آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرد که شورای حکام این نهاد دهم ژوئیه 
)چهارشنبه ۱۹ تیر( بنا به درخواست آمریکا جلسه ویژه ای درباره ایران تشکیل می دهد. 
دفتر نمایندگی آمریکا در وین روز جمعه ۱۴ تیر با انتشار بیانیه ای اعلام کرد که »جکی 
والکات« نماینده این کشور در سازمان های بین المللی خواستار تشکیل جلسه ویژه شورای 
حکام آژانس برای گفت وگو در خصوص تازه ترین گزارش آژانس در مورد برنامه هسته ای 
ایران شده است. خبرنگار سیاسی ایرنا به منظور بررسی نتایج این جلسه، هدف آمریکا از 
تشکیل آن و نیز آینده برجام در شرایط جدید با »علی بیگدلی« و »رحمان قهرمان پور« 

تحلیلگران روابط بین الملل گفت وگو کرده است:
* ضلع سیاسی برجام تهدید ضلع حقوقی است

»علی بیگدلی« با اشاره به نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: 
شورا ۳۵ عضو دارد که همه از حق برابر برخوردار هستند و آرای صادره از طرف شورا باید 
به تأیید اعضا برسد. هرکدام هم از اعضا هم می توانند مانند آمریکا موضوعی را مطرح و 

درخواست تشکیل جلسه کنند، بنابراین این موضوع اتفاق مهم و تازه ای نیست.
وی افزود: به نظر می رسد با توجه به شرایط فعلی، شورا با صدور یک بیانیه از ایران 
بخواهد که به تعهدات خود در برجام بازگردد و به همین بسنده کند. قطعنامه یا اقدامی از 

این قبیل صادر نخواهد شد و دلیلی برای پیچیده تر شدن اوضاع وجود ندارد.
این کارشناس روابط بین الملل درباره ادعای نقض برجام از سوی ایران هم گفت: 

اقدامات ایران بر اساس بند ۲۶ و ۳۶ برجام بوده و نقض این توافق نیست؛ ایران در 
چارچوب حقوقی عمل کرده است و اقدامات طرف های دیگر برجام هم چاره دیگری برای 

جمهوری اسلامی به منظور عبور از این تنگنا باقی نگذاشته است.
بیگدلی درباره شرایط کنونی برجام و هجمه ها به آن گفت: برجام در شرایط کنونی 
تحت تأثیر دو ضلع متناقض قرار گرفته است؛ ضلع سیاسی و ضلع حقوقی. ایران در قالب 
ضلع حقوقی اقدامات خود را انجام می دهد و در این باره حق به جانب اوست. اما ضلع 
سیاسی به قدری قدرتمند است که بر ضلع حقوقی فشار آورده و اجازه نمی دهد ایران به 

حق و حقوق قانونی خود دسترسی پیدا کند.
این کارشناس روابط بین الملل تاکید کرد: باید به این نکته توجه کنیم که تعارض 
شدید بین این دو ضلع به ضرر ایران تمام نشود. ضلع سیاسی با حمایت پنهان اتحادیه 
اروپا و حمایت آشکار آمریکا؛ تلاش می کند حدود اختیارات ضلع حقوقی را روز به روز 

کمتر کند.
بیگدلی ضمن تاکید بر اینکه غرب نگران غنی سازی ایران است؛ گفت: رئیس 
جمهوری در سخنرانی خود اعلام کردند که ما از مرز ۳.۶۷ درصد غنی سازی اورانیوم 
عبور می کنیم اما مشخص نکردند که این عبور تا چه میزان خواهد بود؛ ایشان میزان عبور 
را متناسب با نیاز و خواسته ایران اعلام کردند و این موضوع را در حالت ابهام قرار دادند. 
تحلیل برخی از خبرگزاری ها هم در این زمینه این بود که ایران بیشتر از ۵ درصد غنی 

سازی نخواهد کرد.
وی ادامه داد: دکتر صالحی )رئیس سازمان انرژی اتمی( هم پیش از این اعلام کرده 
بود که ایران در صورت نیاز می تواند در عرض یک هفته به غنی سازی ۲۰ درصد برسد و 
اکنون آژانس بین المللی انرژی اتمی نگران افزایش غنی سازی ایران به میزان ۲۰ درصد 
است. اسرائیل و عربستان هم در این زمینه فشار وارد می کنند. اما این موضوع نمی تواند 
دلیل نگرانی و تهدیدی برای دنیا باشد. درجه خلوص باید به ۹۰ درصد برسد تا امکانات 

اولیه برای تهیه بمب اتمی فراهم شود.
بیگدلی گفت: ایران باید با دقت و تمرکز برنامه خود را پیش ببرد و اجازه تشکیل 
اجماع علیه خود را به آمریکا ندهد چون در صورت ارسال پرونده ایران به شورای امنیت 

حتی چین و روسیه هم علیه کشور رأی خواهند داد.
وی با اشاره به اینکه مهمترین هدف کاخ سفید این است که بتواند ائتلاف بین المللی 
علیه ایران به وجود آورد، گفت: آمریکا در تلاش است مسئله هسته ای ایران را به یک 
پدیده جهانی تبدیل کند؛ اما تاکنون به دلایلی از جمله مخالفت اتحادیه اروپا موفق به 

تشکیل چنین اتحادی نشده است.
بیگدلی گفت: اگر انگلیس با برگزیت از اتحادیه اروپا خارج شود و آقای جرمی هانت 
که با توقف نفتکش ایرانی نوکرمابانه به سمت آمریکا حرکت می کند، نخست وزیر شود؛ 
مثلث قدرت آلمان-انگلیس- فرانسه با فروپاشی مواجه می شود. اگر اروپا از ایران جدا شده 

و به سوی آمریکا برود؛ آرزوی آمریکا در تشکیل آن ائتلاف برآورده خواهد شد.
این کارشناس مسائل بین الملل یادآورشد: با توجه به اینکه ترامپ جنگ تعرفه ای 
خود با چین را کاهش داده و با روسیه هم کمتر تنش دارد بنابراین ایران باید هوشیارانه 

اقدام کند.
* ایران به نقض برجام پاسخ داده برجام را نقض نکرده است 

»رحمان قهرمان پور« درباره سازوکار و روال برگزاری جلسات شورای حکام به 
خبرنگار سیاسی ایرنا گفت: در مواردی مانند درخواست تشکیل جلسه شورای حکام 
ابتدا باید دید دستور کار چیست. آژانس ممکن است درباره سطح غنی سازی، تعداد 
سانتریفیوژها و آبشارهای ایران گزارش فنی ارائه دهد یا ممکن است این گزارش درباره 
تعهدات ایران در چارچوب برجام باشد. در قالب ان پی تی یا برجام آژانس مسؤول راستی 
آزمایی فنی است و باید مشخص کند که آیا ایران از تعهدات خود عدول کرده است یا نه.

وی افزود: در جلسه آینده شورای حکام موضوع مهم دستور کار جلسه است؛ اگر 

آمریکا برای بیانیه رأی گیری کند و مورد توافق قرار گیرد، بیانیه صادر می شود اما اگر 
صدرو بیانیه مورد اجماع قرار نگیرد؛ صادر نخواهد شد.

قهرمانپور تصریح کرد: آمریکایی ها تلاش می کنند که از گزارش شورای حکام برای 
فشار به ایران استفاده کنند بنابراین از یک سو باید دید اروپایی ها تا چه حد با این موضع 

همراهی خواهند کرد و از سوی دیگر محتوای گزارش آژانس چه خواهد بود.
این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به اینکه برجام سند توافق بین الدولی نبوده 
و قابل تفسیر و برداشت های مختلف است؛ گفت: نقض برجام از سوی ایران شروع نشده 
است بلکه خروج آمریکا از این توافق؛ انفعال اروپا؛ عدم کارایی اینستکس، برآورده نشدن 
مطالبات ایران، لغو نشدن تحریم ها و عدم بهره برداری ایران از امکانات مالی جهانی همه 

از موارد نقض برجام است.
وی گفت: با توجه به اینکه در برجام از عبارت »نقض فاحش« استفاده شده است، 
هر کدام از طرفین تلاش می کنند از این عبارت به نفع خود تفسیر کنند. از نظر ایران 
چون آمریکا و اروپا آغازگر نقض برجام بوده اند بر اساس اصل عمل متقابل که در برجام 
آمده و پذیرفته شده است، ایران به نقض برجام از سوی آمریکا و اروپا پاسخ داده و برجام 

را نقض نکرده است.
قهرمان پور درباره امکان بازگشت تحریم ها هم گفت: سازوکار بازگشت تحریمها علیه 
ایران با خروج آمریکا وضعیت مبهمی پیدا کرده است. بر اساس برجام اگر ایران تعهدات 
خود را به صورت فاحش نقض کند؛ یکی از پنج طرف مقابل می تواند به شورای امنیت 
شکایت کند و تحریم ها برمی گردند. تاکنون آمریکا به دلیل اینکه خود آغازگر نقض برجام 
بوده به شورای امنیت مراجعه نکرده و دیگر طرف ها هم قصدی برای بازگرداندن تحریم ها 

ندارند؛ بنابراین این سازوکار با ابهام مواجه شده است.
وی در پایان گفت: آینده اکنون به گفت وگوها و توافقات سیاسی گره خورده است و 

این گفت وگوها شرایط آینده را مشخص خواهد کرد.

بهزاد نبوی:

سینه چاک روحانی نیستم ولی باید از او دفاع کرد 

در گفت وگو با کارشناسان امور بین الملل مطرح شد؛

جلسه شورای حکام، پاسخ سیاسی آمریکا به اقدام حقوقی ایران

رئیس شـورای عالی اسـتان ها و عضو برجسـته شورای شهر 
تهـران، معدنـی از تجربـه مدیریـت شـهری اسـت. او در یکی از 
پرتلاطم تریـن روزهـای شـهرداری تهـران، بـه عنـوان شـهردار 
منتخب دوره اول شـورای شهر تهران از سـال ۷۸ تا ۸۰ کلیددار 

بود. بلدیه 
مرتضی الویری در کافه خبر درباره مسـایل زیادی از قضایای 
پیچیده سیاسی روز گرفته تا موضوع انتخاب محمدعلی نجفی 
به عنوان شـهردار تهران، توضیح داد. الویری درباره نحوه انتخاب 
نجفـی بـه عنوان شـهردار گفـت که نماینـده یکـی از نهادهای 
امنیتـی به او توصیه کرده بود شـورای پنجم، نجفـی را به عنوان 
شـهردار انتخاب نکند ولی الویری به عنوان رئیس سـنی شورای 
پنجـم، قانـع نشـده بـود و در نهایـت، نجفـی بـا رای ۲۱ نفـر از 
اعضای شـورای شـهر به عنوان شهردار انتخاب شـد و پس از آن 
بـود کـه بی ثباتی و تلاطم به مدیریت شـهری تهران، وارد شـد.

در ادامه این گفت وگو را می خوانید:
* عملکـرد شـورای پنجـم تهـران بـه خصـوص با 
تعویض های پیاپی شـهرداران که بخشـی خارج از اراده 
شـورا بوده، گویی باعث دلسـردی مردم از شـورا شـده 
اسـت. شـما این موضـوع را قبـول دارید کـه عملکرد 

شـورای پنجم باعث دلسـردی مردم شـده اسـت؟
یکی از نقدها این اسـت که شـورای شهر سـه شهردار عوض 
کـرد. وقتـی به سـوابق ایـن موضوع نـگاه می کنیـم می بینیم 
هیـچ یک از اینها تقصیر و عامل آن شـورای شـهر نبـود. ما ابتدا 
آقـای دکتر نجفی را انتخـاب کردیم. او در هر جایی مسـئولیت 
داشـت کارنامه خوبی داشـت. بسـیاری از آموزش و پرورشـی ها 
مـی گوینـد بهتریـن وزیر بعد از انقـلاب آقای نجفی بـود. وقتی 
ایشـان در سـازمان برنامه و بودجه بود، کارشناسـان می گفتند 
بهتریـن رئیس سـازمان، اقای نجفـی بود. وقتی هم سرپرسـت 
وزارت علـوم بـود و سـایر جاها همینطور بـود. هیچ نقطه ضعف 
اخلاقـی و مالـی در موقعـی کـه مـا تصمیم به شـهردار شـدن 

ایشـان گرفتیم ندیدیم.
صریحـا بگویم هیچ کس نه به بنده کـه در آن مقطع رئیس 
سـنی موقـت شـورای شـهر بـودم و نـه بـه دیگـر اعضـا نگفت 
کوچکترین لغزش و شـایبه ای در این باره وجود داشـته اسـت. 
امـا جریـان آقای نجفـی به این ترتیب پیش رفت که متاسـفانه 
دیدید چگونه شـد. شـهردار دوم آقای افشـانی بود که ما انتخاب 
کردیـم. مـن بـه آقـای افشـانی رای نـدادم ولی تـا روز آخـر از او 
حمایت کردم و منتقد مصوبه مجلس بودم و بر این باور هسـتم 
تصمیم مجلس نباید شـهرداری که شـورای شـهر انتخاب می 

کند، بازنشسته کند.
* از سـوی مجلـس به شـما نگفتـه بودند کـه آقای 

افشـانی بازخرید اسـت و مشـکل دارد؟

نـه، آن موقـع کـه ما آقـای افشـانی را انتخاب کردیـم، اصلا 
بحـث بازنشسـتگی در مجلـس مطـرح نبـود. بعـد از ایـن کـه 
آقای افشـانی شـهردار شـد یک مرتبه دیدیم طرحی به وسـیله 
نماینـدگان در مجلـس مطـرح شـده که بازنشسـتگان نباید به 
کارگیری شـوند. تلقی ما بوده و هسـت که مجلس نبایستی در 
انتخاب شـورای شهر دخالت کند ولی متاسفانه مجلس این کار 
را کـرد و دسـت مـا کوتـاه و خرما بر نخیـل و ما از آقای افشـانی 
محروم شـدیم. شهردار سوم که آقای حناچی اسـت دارد کارش 

را انجام مـی دهد.
* البته انگار رای حناچی بسیار شکننده است...

بلـه، او بـا یـک رای شـکننده انتخاب شـد ولی همیـن الان 
کـه با شـما صحبـت می کنم حمایت حداقـل ۱۸ یـا ۱۹ نفر از 
اعضای شـورای شـهر کامـلا دارد و آن یکـی دو نفر که انتقاداتی 
دارنـد بـه هیـچ وجـه بر ایـن باور نیسـتند کـه شـهردار در این 
مقطـع عـوض شـود ولی حـق دارند انتقاد نسـبت بـه عملکرد 

شـهردار داشته باشند.
* در زمـان انتخـاب آقـای نجفـی از بیرون شـورا به 

شـما گفته شـد کـه او را انتخـاب نکنید؟
بله، آقای حناچی را هم از بیرون شورا گفتند انتخاب نکنید. 
یـک عضو شـورای شـهر که نمی تواند بر مبنـای گفته یک فرد 
یـا یـک نهاد خـارج از شـورا تصمیـم گیری کنـد. ما بـه عنوان 
عضو شـورای شـهر باید تمام اطلاعات را جمع آوری کنیم و بعد 
تصمیـم گیـری کنیم. یک نهـاد امنیتی به خـود من هم گفت 
انتخـاب آقای نجفی به صلاح نیسـت. البته دو سـه نفـر دیگر را 
هم اسـم بردند و گفتند به صلاح نیسـت از آنها اسـتفاده شـود. 
من عضو شـورای شـهر که نمی توانم بر اسـاس گفته یک نهاد 
تصمیـم بگیرم. حتی به نماینده آن نهـادی که به من این حرف 
را زد گفتـم آقای فلانی، اگر نجفی مشـکل اخلاقـی یا مالی دارد 
بـه مـن بگو، تردید نکن من تـلاش می کنم نجفـی رای نیاورد. 
چون حساسـیت ما درباره مسـایل اخلاقی و مالی بسـیار جدی 
اسـت. اگـر مسـایل چیـز دیگری اسـت، بحـث دیگری اسـت. 
ممکن اسـت شـما اختلاف نظر سیاسـی با نجفی داشته باشید 
شـاید بـا مـن هم داشـته باشـید. عیـن این حـرف را بـه همان 
نهاد مربوطه گفتم. به نماینده شـان گفتم شـاید شـما تمایلی 
نداشـتید مـن به عنـوان عضو شـورای شـهر و بعد هم شـورای 
عالـی اسـتان ها انتخاب شـوم. ایشـان هم تایید کـرد ما تمایلی 
نداشـتیم شما عضو شورا بشـوید ولی حالا که شدید دیگر کاری 
نمی توانیم بکنیم. ولی نجفی را برای شـهرداری انتخاب نکنید. 
گفتـم شـما اگر مسـئله مالی یـا اخلاقـی از نجفی سـراغ دارید 
بگوییـد و تردیـد نکنید مـا او را انتخاب نمی کنیـم ولی چیزی 
نگفتنـد. بنابراین چیزی در آن مقطع به ما نگفتنـد. درباره آقای 
افشـانی هم همینطور اسـت. آقای افشـانی رای بالایی آورد ولی 

مـن رای به ایشـان ندادم و بعـد او را حمایت کردم. آقای حناچی 
هـم دارد کارش را انجـام می دهد و به نظر من مسـلط بر کارش 
شـده اسـت. او چهره ای اسـت که از نظر شهرسـازی و شناخت 
عملی و تئوریک در کشـور کم نظیر اسـت. مـا چهره های کمی 
در سـطح کشـور داریم که در این حوزه مسـلط باشند. به خوبی 
کارش را دارد انجـام مـی دهـد. نـه اختلافـی بـا هم داریـم و نه 

است. موضوعی 
* پـس بحث هـای اخیـر دربـاره تهدیـد حناچی به 
برکناری و اسـتیضاح که از سـوی برخـی منتقدانش در 

شـورا مطرح شـده، چیست؟
نـه، فکر مـی کنم این حرفها جنجال رسـانه ای اسـت. اصلا 

چنین چیزی وجود نداشـته اسـت.
* یـک فیلمـی از شـما منتشـر شـد که شـما می 
گویید ۱۲ نفر از مدیران سـابق شـهرداری و سپاه پرونده 
قضایـی دارنـد و موضوع آقای نجفی بـه خاطر پیگیری 

ایـن پرونده هاسـت، ماجـرای این فیلم چـه بود؟
ایـن فیلـم هم جـزء اخبار منفی نگری اسـت و جسـتجوی 
مسـایل اشـتباه. ماجرا از این قبیل بود که مخاطب من، افرادی 
را اسـم برد که اینها تخلفاتی در شـهرداری تهران داشـتند. من 
درباره اسـامی که ایشـان گفت هیچ اطلاعی نداشـتم. گفتم ۱۲ 
پرونـده را شـهردار درباره تخلفات قبلی به قوه قضاییه فرسـتاده 
اسـت. من از نام افراد اطلاعی نداشـتم ولی متاسـفانه کلیپی را 
منتشـر کردند که سـئوال من و جواب ایشـان را در کنار هم قرار 
دادنـد و بـرای مخاطـب اینطور القا می کـرد که ما درباره سـپاه 
یـا برخـی اشـخاص چیزهایی را گفتـه ام کـه بلافاصله تکذیب 
شـد. امیدواریـم آن پرونـده ها هـم هر چه زودتـر در قوه قضاییه 

شود. رسیدگی 
* شـما انتخابـات شـورایاریها را آزمونـی دربـاره 
انتخابـات بعدی مجلس و ریاسـت جمهوری دانسـتید. 
تاکنـون ۵۷۰۰ نفـر ثبـت نـام کـرده انـد در حالـی که 
اگـر بخواهیـم انتخابـات رقابتی برگـزار شـود، باید در 
هـر محله ۱۸ نفر یـا در جمـع ۶۳۰۰ نفر داوطلب شـده 
باشـند. نمونه ای از دلسـری مردم از شورای شهر همین 
انتخابات شورایاریهاسـت، نمی توان شـورای شهر را به 

خاطـر دلسـرد کردن مـردم مقصر دانسـت؟
درباره شـورایاری ها ما مشـکلی داریم با بازرسـی کل کشـور 
کـه بـه ما اعـلام کرد انتخابـات شـورایاری خلاف قانون اسـت و 
حـل این مشـکل نفـس و رمق مـا را گرفت. چند مـاه پیگیری 
کردیم تا این مشـکل را حل کنیم و با مصوبه ای که در شـورای 
عالی اسـتانها و هیات وزیران در  دو سـه هفته قبل داد، مشـکل 
حـل شـد ولی ما فرصـت طلایـی را از دسـت دادیم. نکتـه دوم 
بی تفاوتی و یاس و ناامیدی اسـت که در تهران و در کل کشـور 

دربـاره انتخابـات وجـود دارد و مـی گویند انتخابات نمـی تواند 
مشـکل مـا را حل کنـد. چرا که مـردم می گویند مـا به اعضای 
مجلس یا شـورای شـهر رای دادیم ولی مشـکلات بر جای خود 
باقی اسـت و احسـاس دارند انگیزه لازم برای حضور در انتخابات 
نداریـم. ایـن دو عامـل در هـم گـره خورده اسـت. کمبـود زمان 
تبلیغـات انتخابـات هـم مزید بر علـت شـده اسـت. روال بر این 
بـوده فرصـت طولانی برای تبلیغـات می گذاشـتند و بعد ثبت 
نـام و بعـد انتخابات برگزار می شـد. متاسـفانه این زمان بسـیار 
منقبـض و محـدود بـود وهمین ها دسـت به دسـت هـم داد تا 
مشـکل ایجاد شـود. یک مهلتی اضافه شـده اسـت که امیدوارم 

ثبت نـام در ایـن مدت بـالا برود.
* در شـورای عالی اسـتانها مـا به آقای چمـران نقد 
داشـتیم کـه این شـورا بدل به حیـاط خلـوت مدیران 
شـده بود و عمـا کاری نمی کـرد نه لایحـه به مجلس 
مـی داد نـه قاعـده وضع می کـرد نـه اثـری در جایی 
می گذاشـت. با حضور شـما انتظار مـی رفت تغییراتی 
ایجاد شـود. درباره بازگشـت اقای سـپنتا نیکنام عضو 
زرتشـتی شـورای شـهر یـزد، شـورای عالی اسـتانها 
اثـر داشـت، ولی بـاز هـم از بیـرون که نـگاه می کنید 
احسـاس می شـود ظرفیتهای شـورای عالی اسـتانها 
بـاز هم معطل مانـده و برخـی مدیران دوشـغله هم در 
این شـورا مشـغولند. بـا این احسـاس ناظـران بیرونی 

موافقید؟
شورای عالی استانها مشـکلات زیادی دارد. یکی از مشکلات 
شـورای عالـی اسـتانها نحوه شـکل گیـری آن و بالاآمـدن اعضا 
اسـت.به عبـارت دیگـر ایـن شـورای عالـی که می بینیـد قوی 
ترین افراد ۱۱۷ عضو شـوراهای شـهر و روستای کشور نیستند. 
در برخـی موارد از سلسـله مراتبی که از شـورای روسـتا شـروع 
مـی شـود و تـا ۵ مرحلـه طـی مـی شـود تـا بـه شـورای عالی 
اسـتانها برسـد، برخـی همـکاران مدیرتر و قـوی تـر در مراحل 
قبلـی مسـئولیت پذیرفتـه اند و خـود به خـود از شـورای عالی 
اسـتانها بازماندند. سـعی کردیم بـا اصلاحات قانون شـوراها که 
در دسـت بررسـی اسـت، بنـا داریـم طـوری سـاماندهی کنیم 
کـه شـورای عالی اسـتان ها برآمـده از قوی تریـن و کارامدترین 
اعضای شـوراهای شهر و روسـتاها در کل کشور باشد. متاسفانه 
رقابت ناسـالمی هم بین شـورای عالی استانها و  دولت و مجلس 
وجـود دارد. چـه دولـت و چه مجلـس خود را رقیـب یا صاحب 
خانـه مـی دانند. آنها خودشـان را زن عقدی می دانند و شـورای 
عالی اسـتانها را زن صیغه ای، چرا که شـورای عالی اسـتانها در 
انتخابات سـال ۷۷ متولد شـد. معاونان من هم یک شغل بیشتر 
ندارد. یکی از معاونان ما در مرکز مطالعات شهرداری، مسئولیت 

گرفـت و بـه آنجـا رفت و اصلا دو شـغله مـا نداریم.

مرتضی الویری مطرح کرد

ناگفته هایی از حضور نجفی در شهرداری تهران 
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چهارشنبه - 19 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4839

اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون   
گفت:  قم  استانداری  منابع  توسعه  و 
تسهیلات  منابع  از  قم  سهم  افزایش 
و  توسعه ملی ضروری است  صندوق 
رقابتی  عرصه  یک  عرصه  این  چون 
سازمان  است،  کشور  استان های  بین 
صنعت، معدن و تجارت و بانک توسعه 
تا  کنند  تلاش  هم اکنون  از  صادرات 
سهم بیشتری برای استان از این منابع 

داشته باشیم.
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در 
جلسه کارگروه توسعه صادرات در تالار 
امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: 

بهره های بسیار پایینی به این تسهیلات 
تعلق می گیرد ازاین رو می تواند نقش 
مهمی در توسعه اقتصادی استان ایفا 

کند.
بااطلاع  باید  داشت:  اذعان  وی 
رسانی درست زمینه را برای بهره مندی 

از این تسهیلات فراهم کنیم.
با توجه  استاندار قم گفت:  معاون 
به محدودیت زمانی اعلام شده از سوی 
معافیت  برای  صادرات  توسعه  بانک 
ارزی  تعهدات  انجام  یا  ارز  برگشت 
اطلاع رسانی در این خصوص اهمیت 

زیادی دارد.

غضنفری همچنین با اشاره وجود 
پنج شرکت مدیریت صادرات در استان 
حلقه ای  مذکور  شرکت های  گفت: 
تاثیر  تولید  زنجیره  در  که  هستند 
بسزایی دارند و باید در تقویت و افزایش 

آن ها با برنامه ریزی حرکت کنیم.
همایش  برگزاری  به  اشاره  با  وی 
سرمایه گذاری در ۳۰ آبان سال جاری 
در استان گفت: در پذیرش هیات های 
که  شود  اقدام  به گونه ای  باید  تجاری 

منطبق با تاریخ همایش یادشده باشد.
وی ادامه داد: هدف ما از این همایش 
رونق تولید است و باید به ایجاد ارزش 

افزوده منجر شود که تحقق آن نیز فقط 
از مسیر صادرات امکان پذیر است.

معاون استاندار قم با اشاره به کاهش 
 ۹۸ سال  در  استان  صادرات  میزان 
در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، 
مورد  را  کردن خلاءهای صادراتی  پر 
تاکید قرار داد و افزود: سهم بخش های 
و  صنعت  از  اعم  اقتصادی  مختلف 
به  نسبت  درصد   ۲۰ باید  کشاورزی 
سال گذشته افزایش یابد و دستگاه های 
اقتصادی نیز تعهدی را داشته باشند و 
سهم هر بخش طبق نظر کارشناسان 

تعیین شود.

معاون استاندار:

 سهم قم باید از منابع صندوق توسعه ملی افزایش یابد

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

لاریجانیبهاصولگرایاننزدیکمیشود؟
ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی در گفت وگویی با روزنامه همدلی به تحلیل آرایش سیاسی کشور در 
انتخابات پیشِ رو پرداخته است. درباره آقای لاریجانی و طیف لاریجانی باید به چند نکته اشاره کرد. نکته 
اول این است که ایشان به دلیل وضع نامطلوب اصلاح طلبان در افکار عمومی، تمایلی برای همراهی 
دوباره با آن ها را ندارد و به همین دلیل بازگشت به اصول گرایی برای شان گزینه محتمل است که البته 
این باعث ریزش رای های طیف لاریجانی خواهد شد. سه سال پیش اصلاح طلبان در لایه های مختلف 
جامعه خیلی مطرح تر از الان بودند و به همین دلیل حمایت شان از لاریجانی و چند تن از نزدیکانش 
باعث شد تا آن ها رای لازم را برای مجلس نشین شدن بیاورند. اگر این دوره همان هایی که از لیست امید 
به مجلس دهم راه یافتند، اگر این بار هم با حمایت جریان اصلاحات وارد صحنه انتخاباتی شوند، حتی 
امکان دارد، رای نیاورند و با بهارستان خداحافظی کنند؛ بنابراین طبیعی است که تمایلی برای ادامه تعامل 
با آن ها نداشته باشند. نکته دوم درباره جریان لاریجانی هم به حساسیت ویژه شخص علی لاریجانی به 
جریان موسوم به پایداری ربط پیدا می کند. در واقع اگر قرار بر همنشینی اصول گرایان با پایداری چی ها 
باشد، قطعا لاریجانی حاضر به حضور در فهرست اصول گرایی نخواهد بود و اگر هم یا اصول گرا ها پایداری 
را کنار بزنند یا آن ها خودشان از اصول گرایان جدا شوند، گمان نمی کنم علی لاریجانی مشکلی برای 

پیوستن به شورای وحدت اصول گرایان داشته باشد.«

شرطخروجازکشورمشمولاندرایاماربعين
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم شرط خروج از کشور مشمولان در ایام اربعین 
حسیني)ع( را اعلام کرد.  سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: برابر اعلام سازمان وظیفه عمومي ناجا با 
توجه به استقبال جوانان مشتاق زیارت کربلاي معلي و عتبات عالیات در ایام اربعین امام حسین )ع(، 
به منظور تکریم مشمولان جهت شرکت حداکثري در این کنگره بزرگ مسلمانان و مراسم پرشور 
معنوي و سیاسي جهان تشیع، برای کلیه دانش آموزان، دانشجویان و طلاب حوزه هاي علمیه داراي 
معافیت تحصیلي در سنوات مجاز تحصیلي، مجوز خروج از کشور در صورت دارا بودن شرط ذیل صادر 
خواهد شد.معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: افراد مذکور در صورتی که 
در بازه زماني 7 مهر 1۳۹۸ الي ۳ آبان 1۳۹۸ درخواست مجوز خروج از کشور خود را از طریق سامانه 
اینترنتي این سازمان ثبت کنند بدون اخذ وثیقه، ضمانت نامه بانکي و ...مجوز خروج از کشور براي آنها 

صادر خواهد شد.

ظریف:تيم»ب«درسنگرفتاماجهانبایددرسبگيرد
وزیر امور خارجه کشورمان در پیامی توییتری به کارشکنی تیم "ب" در راستای از بین بردن برجام 
اشاره کرد و تاکید کرد تاریخ ثابت کرده چنین اقداماتی نتیجه عکس دارند. محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه ایران در پیامی توییتری نوشت: »بولتون و نتانیاهو در سال ۲۰۰۵ معاهده پاریس را میان 
کشورهای E۳ و ایران از طریق پافشاری بر غنی سازی صفر از سوی ایران، از بین بردند.نتیجه چه شد؟ 
ایران غنی سازی خود را تا سال ۲۰1۲ به میزان 1۰۰ برابر افزایش داد.آن ها اکنون دونالد ترامپ را با 

همان توهم فریب داده اند تا برجام را از بین ببرد.تیم "ب " درس نگرفت اما جهان باید درس بگیرد«.

واکنشجبههپایداریبهاظهاراتباهنر
 جبهه پایداری انقلاب اسلامی به صحبت های رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره 
آیت الله مصباح یزدی واکنش نشان داد.جبهه پایداری انقلاب اسلامی در حساب رسمی خود در توییتر 
نوشت:جناب آقای محمدرضا باهنر درحالی بیان کرده: »آیت الله مصباح معتقد است باید از اصلح 
حمایت شود حتی اگر رأی نیاورد« که اساسا این ادعا برخلاف دیدگاه علامه مصباح یزدی است که به 

دفعات فرمودند: »معرفی اصلحی که امکان رأی آوری آن فراهم نیست، کار لغوی است.«

سعيدامامیحداکثرمشاوربود
حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی با بیان اینکه قتل های زنجیره ای خودسرانه نبود و در سیستم 
اتفاق افتاد گفت: معاونت امنیت، جانشینش مدیر این پروژه بود؛ یعنی جایی نبود که پنج نفر خودسرانه 
آمده باشند دست به این کار زده باشند. وی در پاسخ به اینکه آیا مدیر پروژه قتل ها سعید امامی نبود؟ 
گفت: اینکه مشخص بود آن هایی که دستگیر شدند و اعتراف کردند، گفتند که آقای سعید امامی، مشاور 

وزیر بود و نهایتا به عنوان مشاور از ایشان استفاده کرده بودند. 

رکورددارحقوقدربانکسرمایهمعرفیشد
نماینده سازمان بازرسی کل کشور در جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده بانک سرمایه گفت: حیدرآبادی 
در دوران چند ماه مدیریت در بانک سرمایه، 7۶۰ میلیون تومان دریافت کرده بود که به طور میانگین در ماه 

1۶۰ میلیون تومان حقوق دریافت می کرد و از این بابت رکورد آقای خانی را شکسته است.

یادداشت های شهر سیل زده/۴۳
محمد خامه یار

تنها یک روز از مراسم جشن ازدواجش می گذرد. علی نوزده سال دارد و همسرش هنوز پا به چهارده 
سالگی نگذاشته است. آن دو با برگزاری این مراسم به یادماندنی و تدارک همه برنامه ها به فراخور وضع 

مالی خود اقوام و دوستان و بستگان را برای حضور در جشن ازدواجشان دعوت کرده بودند. 
در برگزاری این جشن در حال و هوای این مراسم به سر می برند و خاطرات لحظه لحظه این جشن 
برای آنان شیرین و به یاد ماندنی است، هر چند با هزار سختی و مشقت جهیزیه ای را آماده کرده اند و 
در تدارک شام و مخارج جشن عروسی بدهی فراوانی دارند. آنچه برای آنان به یادمانی خواهد بود، ثبت 
تصاویر زیبای این مراسم است. بگذریم؛ از بد حادثه، خاطره شیرین این مراسم تنها یک شب در اذهان 
باقی می ماند و سیل همه چیز را می شوید و با خود می برد. واقعا باید در آنجا بود و وضعیت را از نزدیک 
می دیدیم.  آنان که شاهد حادثه سیل و آمواج خروشان آن بودند می گویند: سیل یا خانه و دیوار آن را 
خراب می کرد و یا اگر ساختمانی از استحکام زیادی برخوردار بود، آّب لوازم خانه را مثل کمد و یخچال 
را از روی دیوار با خود می برد! جهیزیه و خانه و کاشانه این زوج جوان هم دچار چنین سرنوشتی شده 
است، هر چه برای او مانده است همین لباسی است که به تن دارند و چادر و وسایل مختصری که پس 

از حادثه با کمک های مردمی در اختیار او قرار گرفته است. 
علی و همسرش که خدا را به خاطر سلامتی خود شاکرند، آدم های صبوری به نظر می رسند. آنان 
را به محل قرارگاه کمک های مردمی دعوت می کنم و آنان زود اجابت می کنند. هر انچه نیاز اولیه آنان 
است تامین می شود و اجاره خانه ای را به او قول می دهم. علی چه زود صاحب خانه اجاره ای می شود 

و چه زود ما میهمان دست پخت این زوج جوان می شویم!

با حضور قشرهای مختلف مردم قم:

پیکر آیت الله حسینی شاهرودی در قم تشییع شد

 پیکر مطهر مرحوم آیت الله سید محمد حسینی شاهرودی از علمای برجسته حوزه علمیه قم، روز 
سه شنبه با حضور قشرهای مختلف مردم ولایتمدار و انقلابی این شهر تشییع و به خاک سپرده شد.

پیکر این عالم ربانی، بر روی دوش مردم قم، زائران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و 
شیعیان عراقی به صورت باشکوه از مسجد امام حسن عسکری )ع( به سمت مضجع نورانی کریمه 
اهل بیت )ع( بدرقه شد.نمایندگان مراجع عظام تقلید، آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه )س(، اعضای جامعه مدرسین و اساتید و علمای حوزه های علمیه و مسئولان استان قم از 
جمله شخصیت هایی بودند که در مراسم تشییع پیکر آیت الله حسینی شاهرودی حضور داشتند.نماز بر 
پیکر این عالم ربانی در مسجد امام حسن عسکری )ع( توسط آیت الله سید حسین حسینی شاهرودی 
اقامه شد و سپس پیکر مطهر بر دستان شاگردان، طلاب، اساتید حوزه علمیه و عموم مردم متدین تا 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( تشییع و پس از طواف گرداگرد مضجع شریف کریمه اهل 
بیت )ع(، در حرم مطهر به خاک سپرده شد.مراسم ترحیم این عالم وارسته نیز دیشب پس از نماز مغرب 

و عشا در مسجد اعظم شهر مقدس قم برگزار شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

توقیف ۲۵۱ دستگاه استخراج ارز دیجیتال 
 فرمانده انتظامی استان قم از توقیف ۲۵1 دستگاه قاچاق استخراج ارز دیجیتال به ارزش بیش از 1۵ 
میلیارد ریال در قم خبر داد.سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر نصب 
و استفاده از دستگاه های ماینر )تولید ارز دیجیتال( در یکی از شهرک صنعتی قم، بلافاصله موضوع در 
دستور کار مأموران پلیس امنیت عمومی استان قم قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان 
کرد: در ادامه پس از بررسی و تائید صحت خبر و هماهنگی های قضائی، مأموران به محل مورد نظر 
اعزام شدند.وی تصریح کرد: در بازرسی صورت گرفته ۲۵1 دستگاه ماینر )برای تولید ارز دیجیتال - بیت 
کوئین( که در ۳ واحد کانکس به صورت قفسه بندی با تجهیز کابل های شبکه و برق، جاسازی شده بود 
به ارزش بیش از 1۵ میلیارد ریال کشف شد.سردار آقاخانی گفت: در نهایت متهم ساکن استان همجوار 

دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم گفت: اجرای طرح های عمرانی در قم 
باید بر مبنای طرح جامع حمل و نقل باشد 
تا وضعیت ترافیکی شهر در آینده با چالش 

های جدی مواجه نشود. 
محسن بهشتی روز سه شنبه در جلسه 
شورای ترافیک قم، افزود: در طرح جامع 
حمل و نقل به موضوعاتی همچون لزوم 
وجود شبکه های ارتباطی شهر، تقاطع 
های غیرهمسطح، حفظ بافت مرکزی و 
احداث تونل های شهری توجه می شود تا 
هر گونه عملیات عمرانی بر اساس بررسی 
های کارشناسی انجام و از صرف هزینه 
های سنگین برای اجرای طرح های بی ثمر 
جلوگیری شود.وی بیان کرد: در حال حاضر 
کارشناسان اعتقاد دارند دیگر انجام عملیات 
مرکزی  بافت  در  عمرانی  های سنگین 
شهری ها صحیح نیست و اگر این طرح ها 
بدون ارزیابی های لازم انجام شده باشد می 
تواند چالش های ترافیکی زیادی به همراه 

داشته باشد، لذا اجرای هرگونه طرح عمرانی 
در شهر قم باید بر اساس طرح جامع حمل 
و نقل صورت گیرد.وی ادامه داد: یکی از 
مهمترین موارد مورد توجه در طرح جامع 
حمل و نقل، گسترش حمل و نقل عمومی 
مسیرهای  و  نیاز  مورد  فضای  ایجاد  و 
ایمن برای پیاده روی و تردد دوچرخه در 
سطح شهر است.بهشتی گفت: گسترش 

مسیرهای ارتباطی برای تردد خودروها در 
سطح شهر به تنهایی نمی تواند مشکل 
ترافیک را حل کند، بلکه لازم است تا با 
فرهنگ سازی، مردم به سمت استفاده از 
وسایل حمل و نقل عمومی هدایت شوند 
و تردد خودروهای تک سرنشین در سطح 
شهر کاهش یابد.وی بیان کرد: اگر بدون 
توجه به طرح جامع حمل و نقل در سطح 

شهر قم طرح های عمرانی سنگین همچون 
احداث تونل و ایجاد تقاطع غیرهمسطح 
انجام شود، علاوه بر تحمیل هزینه های 
سنگین، تبعات اجتماعی نیز به همراه دارد 
که باید از این کار جلوگیری شود.وی با 
اشاره به اینکه اولویت در اجرای طرح های 
عمرانی استان استفاده از زمین های دولتی 
است، ادامه داد: در زمان اجرای طرح های 
عمرانی باید به همه جوانب از جمله موضوع 
مهم تملک زمین و اعتبار مورد نیاز آن، 
توجه لازم را داشت تا طرح در ادامه مسیر 

خود متوقف نشود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
در بخش دیگری از سخنان خود، قم را 
یکی از استان های موفق کشور در زمینه 
احداث بیمارستان دانست و گفت: در آینده 
نزدیک با بهره برداری از چند طرح بزرگ 
بیمارستانی در استان، تعداد تخت های 
بیمارستانی در قم به حد استاندار و حتی 

فراتر از آن خواهد رسید.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد

طرحهایعمرانیبراساسطرحجامعحملونقلاجراشود

ما این جوری می خوریم!کاریکاتور

آمارها نشان می دهد میانگین مصرف برنج در خانواده های ایرانی چهار برابر میانگین مصرف جهانی است.

فيروزه مظفرى 

مدیر حج و زیارت استان قم خبر داد

اعزام ۱۲00 قمی به حج تمتع
مدیر حج و زیارت استان قم گفت: امسال ۲1۰۰ زائر قمی عازم سفر 

حج تمتع می شوند.
مهدی صالحی با اشاره به سفر حج تمتع در سال 1۳۹۸ شمسی 
مصادف با 144۰ هجری قمری اظهارداشت : اعزام حجاج با تمهیدات 
انجام شده از دوشنبه 17 تیرماه سال جاری آغاز می شود و پروازها جهت 
انتقال زائران تا دوشنبه 14 مرداد ماه ادامه دارد.وی افزود: امسال ۲1۰۰ 
زائر قمی در قالب 14 کاروان رهسپار سفر حج تمتع می شوند؛ 1۰ 
کاروان از زائران مدینه قبل و 4 کاروان نیز مدینه بعد هستند، بدین معنی 
که کاروان های مدینه اول زودتر از کاروان های مدینه بعد به عربستان 
اعزام و زائران در مدینه منوره مستقر می شوند.صالحی ادامه داد: با توجه 
به تخریب هتل ها در منطقه غربی، جنوبی و مرکزی مدینه منوره از ۵ 
سال گذشته تاکنون در طرح توسعه مسجد النبی و کاهش هتل ها به 
۲۲ مورد، زائران تنها ۵ روز در مدینه اقامت دارند و متوسط اقامت زائران 
در کشور عربستان ۳۵ تا 4۰ روز خواهد بود.وی در خصوص بازگشت 
زائران گفت: پس از انجام اعمال حج، زائران بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته به کشور باز می گردند که پروازهای بازگشت از شنبه ۲۶ 
مرداد ماه تا یکشنبه 17 شهریور انجام خواهد شد.وی بیان کرد:۵1 درصد 
از زائران قمی شامل آقایان و 4۹ درصد نیز بانوان هستند، ضمن اینکه 
۳۸ درصد از زائران را افراد زیر ۵۰ سال،۳7 درصد ۵۰ تا ۶۰ سال و ۲۵ 
درصد افراد بالای 7۰ سال تشکیل می دهند.مدیر کل حج و زیارت 
استان قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر جوان ترین زائر قمی 1۲ ساله و 
مسن ترین فرد نیز دارای ۸7 سال سن است.وی پیرامون وضعیت اعزام 
عوامل اجرایی به همراه کاروان ها توضیح داد: در جهت مدیریت هتل 
های مکه ۳ مدیر امور اجرایی به همراه ۲۵ نفر از عوامل اعزام خواهند 
شد.وی در مورد علت کاهش هزینه های سفر حج در سال جاری اظهار 
کرد: با توجه به تاکیدات رهبری و دستور ریاست جمهوری توانستیم از 
ارز نیمایی با تعرفه 7 هزار تومان ویژه زائران استفاده کنیم که اهمیت 
زیادی در کاهش هزینه ها داشت.صالحی با تاکید بر حفظ جایگاه و شان 
زائران ایرانی در سفر حج بیان کرد: امسال مسئولان در جهت انعقاد تفاهم 
نامه ای به کشور عربستان اعزام شدند و بر مسائل و موضوعات مهمی 
همچون امنیت،عزت و کرامت حجاج ایرانی در سفر حج تاکید کردند.

وی عنوان کرد: همچنین با پیگیری و تلاش های سازمان حج و زیارت و 
بعثه رهبری، حج سال گذشته به خوبی آسیب شناسی و برخی از نقاط 
ضعف و کاستی هایی که وجود داشت بررسی و احصاء شد که در روند 
بهبود این سفر معنوی دارای برکات زیادی است.صالحی در توصیه هایی 
متذکر شد: هر یک از زائران، مهمان کشور عربستان محسوب می شوند و 
نماینده ملت ایران و نظام مقدس جمهوری اسلامی هستند و باید نسبت 
به قوانین کشور عربستان احترام ویژه ای قائل باشند؛ زائران مراقب باشند 
نباید به عزت ملی و مذهبی ما در سفر حج خدشه ای وارد شود و هر 
زائر ایرانی باید شان و منزلت ایرانی خود را حفظ کند تا در سفر دچار 
مشکلاتی نشود.مدیر حج و زیارت استان قم اظهار کرد: خوشرویی در هر 
زمان و مکان با رعایت احترام نسبت به دیگر زائران و تکریم قوانین کشور 
عربستان و حفظ وحدت با دیگر مسلمانان در طول سفر حج موجب 

سربلندی میهن اسلامی ایران در سطح جهان می شود.
 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی :

بخش جعفریه قم  باید به 
شهر گلخانه ای کشور تبدیل شود

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی گفت: با 
توجه به ظرفیت بخش جعفریه باید این منطقه به بزرگ ترین شهر 
گلخانه ای کشور تبدیل شده و این مهم نیازمند اهتمام جدی همه 

مدیران استان است.
محمدرضا طلایی ظهر دیروز در مراسم افتتاح فاز دوم تولید ماهیان 
خاویاری علی آباد سراج استان قم با اشاره به شرایط خوب بخش کشاورزی 
در سال جاری اظهار داشت: با توجه به بارندگی های سال جاری خرید 
گندم از مرز 4 و نیم میلیون تن در کشور گذشت.وی تأکید مقام معظم 
رهبری برای تلاش در حوزه اقتصادی و خودکفایی در حوزه کشاورزی را 
یادآور شد و افزود: تأکیدات مقام معظم رهبری برای خودکفایی در تأمین 
و امنیت غذایی  برای چنین روزهایی بوده است.معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزارت جهاد کشاورزی خودکفایی در تولید روغن را یکی از اهداف 
وزارت کشاورزی اعلام کرد و گفت: امروز با تولید ۹۰ درصد از گوشت 
موردنیاز کشور در داخل گام مهمی در جهت خودکفایی و تأمین امنیت 
غذایی مردم برداشته شده است.وی توسعه گلخانه در کشور را به عنوان 
یکی از الزامات حوزه کشاورزی موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: باید 
در عرصه گلخانه ها فعالیت بیشتری داشته  و با توجه به اقلیم کشور و 
مشکلات کم آبی از این ظرفیت بهره بیشتری ببریم.طلایی بخش جعفریه 
استان قم را دارای پتانسیل بالایی در توسعه گلخانه معرفی و خاطرنشان 
کرد: با توجه به ظرفیت بخش جعفریه باید این منطقه به بزرگ ترین 
شهر گلخانه ای کشور تبدیل شده و این مهم نیازمند اهتمام جدی همه 

مدیران استان است.
وی با تأکید دوباره بر نظر وزیر کشاورزی در گسترش گلخانه ها 
ادامه داد: خوشبختانه با همه تلاش هایی که انجام شده است روند اخذ 
مجوز گلخانه بسیار کوتاه شده و امیدواریم در آینده ای نزدیک مشکلات 
کشاورزان در این حوزه را مرتفع کنیم.معاون توسعه مدیریت و منابع 
وزارت جهاد کشاورزی همچنین به ظرفیت استان قم در تولید ماهیان 
خاویاری اشاره کرد و گفت: با توجه به تدوین بودجه کشور بدون وابستگی 
به نفت،باید برنامه ریزی ای لازم برای افزایش سایت های تولید ماهیان 
خاویار در استان بیشتر شود.وی ارزآوری ماهیان خاویاری را قابل توجه 
خواند و خاطرنشان کرد: تیم جهاد کشاورزی در کنار تولیدکنندگان قرار 
داشته و امیدواریم با حمایت های سیستم بانکی گام های مؤثری در عرصه 

رونق و تولید  اقتصادی در کشور بر داشته شود.

با حضور آیت الله سعیدی :

فاز ۲ تولید ماهیان خاویاری 
در استان قم افتتاح شد 

امام  جمعه قم گفت: قم با توجه عناوینی که برای آن واردشده و خود 
اهل بیت )ع( به قم داده اند تکلیف سنگینی را بر دوش ما اهالی قم نهاده 
و باید در جهت پیشرفت و آبادی قم به عنوان شهری نمونه گام برداریم. 

آیت الله سید محمد سعیدی دیروز در مراسم افتتاح فاز دوم تولید 
ماهیان خاویاری در علی آباد سراجه داشتن نگاهی الهی را در انجام هر 
کاری لازم دانست و اظهار داشت: در دنیا کسانی هستند که فعالیت ها و 
تلاش هایشان دارای نگاه الهی و قداست نیست اما فعالیت امت ما به جهت 

رهبری مقام معظم رهبری دارای یک نگاه عبادی است.
وی با اشاره به تکلیف دانستن دستورات مقام معظم رهبری و اعتقاد 
بر خدمت به مردم به عنوان عبادت خداوند افزود: انسان ها از طریق 
کسب وکار و تولید می تواند به خداوند نزدیک می شوند همان طور که 

جبهه گیری در برابر دشمنان تقرب علی الله محسوب می شود.
امام جمعه قم با تأکید بر پرهیز از داشتن نگاه خوش باورانه در برابر 
دشمنان ادامه داد: ما نه جز کسانی هستیم که خوش باورانه آسیب رسان ها 
رو نمی بینید و نه مانند کسانی که دنیا را ترک کرده اند عمل می کنیم، 

زاهد واقعی شما هستید که تلاش و کار می کنید.
وی به تشریح جایگاه حقیقی قم پرداخت و تصریح کرد: قم با توجه 
عناوینی که برای آن واردشده و خود اهل بیت )ع( به قم داده اند تکلیف 
سنگینی را بر دوش ما اهالی قم نهاده و باید در جهت پیشرفت و آبادی 

قم به عنوان شهری نمونه گام برداریم.
آیت الله سعیدی با تأکید بر به کارگیری نیروهای جوان در این حرکت 
روبه جلو گفت: با الگو گیری از حضرت علی )ع( در عبادت و کار و تلاش، 
آستانه مقدسه حضرت معصومه )س( باید در همه عرصه های دینی و 

اقتصادی تلاش کرده و باید به این تلاش نگاهی عبادی داشت.
وی بارش های سال جدید را فرصتی برای ارتقا و پیشرفت  حوزه 
کشاورزی دانست و بیان کرد: از همه کسانی که در به ثمر رساندن این 
طرح ها تلاش شبانه روزی کردند و مورد لطف خداوند قرار دارند، تشکر و 

سپاس گذاری می کنیم.

اخبــار

پیام آموزشی 
ایمنی، ارمغان جاده برای خودروهایی است 

که فاصله طولی را رعایت می کنند. 
پليسراهوراستانقم-فرهنگترافيک


